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Séance du Conseil communal du
vendredi 7 mars 2014

Gemengerot Esch
Rapport analytique N°3 / 2014

Den Highlander Iggi vum Escher Déierepark 
freet sech schonn op Är nächst Visite.
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Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – Mme Taina Bofferding – M. Daniel Codello – 
Mme Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – M. Henri Hinterscheid – 
M. Manuel Huss – M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – M. André Zwally

Conseillers absents: M. Pierre-Marc Knaff – M. Frunnes Maroldt

Ordre du jour
 Page 
Réunioun huis-clos

1. Questions de personnel (présentations de candidats,   
nominations aux emplois, promotions, démissions): décision

Réunion publique
2. Information au public des décisions de personnel 4
3. Correspondance 4
4. Analyse de la structure du personnel communal 4 

d’Esch-sur-Alzette selon le genre: présentation et discussion
5. Zone industrielle « Um Monkeler »: autorisation d’ester en  

justice à l’encontre de l’autorisation d’établissement délivrée  
pour la fabrique d’asphalte; décision 13

6. Dénomination d’une place au site « Heinzebierg »; décision 22
7. Questions de personnel; décision 22
8. Devis relatifs aux installations des terrains de football; décision 23
9. Relevés et rôles supplétifs; décision 25
10. Subsides extraordinaires; décision 25
11. Commissions consultatives: modifications; décision 25
12. Règlements de la circulation routière; confirmation et décision 26

Résumé en français 26
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2. Information au public des décisions de personnel / 3. Correspondance / 4. Analyse de la structure

2. Information au public des 
décisions de personnel

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Gudde Moien alleguerten nach 
eemol. D’Décisiounen iwwer d’Personal 
vum Huis clos gi verdeelt elo am Laf vun 
der Gemengerotssitzung.”

A) Démissions.
1) Démission honorable à accorder avec 
effet au 1er octobre 2014, à Monsieur 
Guy Kleren, professeur de musique.
Le titre honorifique de sa fonction lui est 
à conférer.
2) Démission à accorder, sur sa 
demande, à Monsieur Olivier Rouzier 
nommé aux fonctions d’expéditionnaire 
technique de la Ville par décision du 
conseil communal du 7 février 2014.
L’intéressé renonce à la nomination qui 
lui a été conférée.

B) Résiliation de contrats d’engagement.
1) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 15 mars 2014, du contrat d’en-
gagement conclu pour une durée indé-
terminée avec Madame Monique Ralin-
ger, éducatrice graduée auprès des struc-
tures socio-éducatives de la Ville.
2) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 15 mars 2014, du contrat d’en-
gagement conclu pour une durée indé-
terminée avec Madame Pamela Dreiling, 
éducatrice diplômée auprès des struc-
tures socio-éducatives de la Ville.
3) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 1er mars 2014, du contrat d’en-
gagement conclu pour une durée indé-
terminée avec Madame Nadine Schnei-
der, éducatrice diplômée auprès des 
structures socio-éducatives de la Ville, 
détachée auprès du service « Jeunesse ».

C) Nomination provisoire.
Nomination provisoire d’un expédition-
naire technique de la Ville. 
Nouveau titulaire Joe Thornton

D) Nominations définitives.
Carrière du chargé d’études informati-
cien.
Nomination définitive de Monsieur 
Claude Steffen aux fonctions de chargé 
d’études informaticien, avec effet au 1er 
août 2012.
Carrière de l’expéditionnaire administratif.
1) Nomination définitive de Monsieur 
Sam Lippert aux fonctions d’expédition-
naire administratif avec effet au 1er 
novembre 2013.
2) Nomination définitive de Monsieur 
Tom Sagramola aux fonctions d’expédi-
tionnaire administratif avec effet au 1er 
novembre 2013.

E) Promotions.
Carrière de l’artisan
1) Promotion avec effet au 1er avril 2014 
de Monsieur Carlo Majerus aux fonctions 
d’artisan dirigeant (grade 7bis).
2) Promotion avec effet au 1er octobre 
2014 de Monsieur Jacques Müller aux 
fonctions d’artisan dirigeant (grade 7bis).
Carrière du chargé d’études informaticien
Promotion avec effet au 1er mai 2014 de 
Monsieur Philippe Meyers aux fonctions 
de conseiller informaticien (grade 15).

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Mir géifen dann direkt zum 
nächste Punkt kommen.”

3. Correspondance
/

4. Analyse de la structure du 
personnel communal d’Esch-sur-
Alzette selon le genre: 
présentation et discussion

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Mar ass Fraendag, internatio-
nale Fraendag, an traditionell beschäfte-
ge mer eis ëmmer an där Gemengerots-
sitzung ronderëm den internationale 
Fraendag och mat dem Thema vun der 
Chancëgläichheet. Haut steet um Punkt 
4 vun eiser Dagesuerdnung d’Analys vun 
der Struktur vum Gemengepersonal. Eng 
Analys, déi mer elo zënter e puer Méint 
gemaach hunn. D’Donnéeë recherchéiert 
hunn zesumme mat dem Chancëgläich-
heetsamt, dem Service du personnel, 
esou wéi mer dat an de leschte Joeren 
ëmmer gemaach hunn. Et si ganz inte-
ressant Donnéeën dobäi erauskomm, 
ganz wäertvoll Donnéeën. A mir hunn eis 
och décidéiert, datt entgéint deem wéi 
mer et an de Joere soss gemaach hunn, 
datt d’Chancëgläichheetsschäffin oder 
d’Buergermeeschtesch deen Dossier 
virgestallt huet, et dës Kéier de Perso-
nalschäffe selwer wäert sinn, well mer 
der Meenung sinn, datt dee Chancë-
gläichheetsplang, bedingt och an déi 
Analys jo an d’Personal erafält, d’Personal 
betrëfft, a mir hunn en immens gudden a 
verwennte Vertrieder vun der Chancë-
gläichheet an der Persoun vun eisem Per-
sonalschäffen, deen Iech den Dossier 
wäert virstellen an ech wäert duerno 
dann e puer Umierkungen dozou nach 
maachen. 
Här Codello, Dir hutt d’Wuert.“

Schäffen Daniel Codello (LSAP): 
„Merci, Madame Buergermeeschter fir 
déi kuerz Introduktioun an ech soen och 

Merci fir Gespréicher an der leschter Zäit 
déi engem d’Aen opgemaach hunn, datt 
d’Personalpolitik transversal a ressort-
iwwergräifend muss geholl ginn, well net 
méi spéit wéi gëschter hate mer e 
Ge spréich wou ech da selwer vun de  
Kollege gesot kritt hunn, datt ech um 
Wee wär déi selwecht Feeler ze maachen 
déi ech mengem Virgänger ëmmer re -
prochéiert hunn a gesot hunn, pass op 
deng Gesondheet op. A si hunn et 
gëschter gemaach, also kee Joer gewaart, 
an dofir soen ech hinnen nach eng Kéier 
Merci an datt se mer awer och haut déi 
Missioun ginn hunn déi Analys ze presen-
téieren. 
Et ass déi drëtt Analys, et ass déi drëtte 
Kéier no 2004 an 2008, datt de Schäffe-
rot also mat enger Analys iwwer d’Perso-
nalstruktur hei an de Gemengerot kënnt. 
Ech wéilt och e grousse Merci fir d’Er-
stelle vun dëser Analys soen un de Ser-
vice Egalité des chances, mä awer och un 
de Service du personnel an un de Service 
structure et organisation, déi natierlech 
dat onheemlecht grousst Zuelematerial 
wat an deem Dossier do virläit, an ech 
soen Iech direkt, ech schockéieren Iech 
direkt net, ech wäert net all eenzelne 
Prozentsaz hei analyséieren. Nee, Här 
Baum, ech maachen Iech déi Freed do 
net. Ech maachen Iech déi Freed do net 
elo, mä ech wäert herno just op déi 
wichtegst Punkten agoen. Mä ech ka mer 
awer virstellen, datt herno nach déi eng 
oder déi aner Umierkung oder Ureegung 
och ass, Froen och natierlech, mä 
héchstwahrscheinlech, ech hu wéi ech 
mat der Madame Buergermeeschter wéi 
mer déi éischte Kéier dat Dokument 
ge schéckt kritt hunn, datt ech dat Doku-
ment onheemlech wichteg an interessant 
fannen, well et Ureegunge gëtt zu enger 
Personalpolitik déi ze definéieren ass.
Dëst Dokument also, wat voller Zuelen 
ass an aus vollen Zuele besteet, ass op 
där enger Säit ganz wichteg fir eng 
objektiv Vue vun eisem Gemengeperso-
nal ze hunn. Mä et beinhalt zur gläicher 
Zäit onheemlech wichteg Donnéeën ebe 
fir d’Personalpolitik an Zukunft ze defi-
néieren an och ze orientéieren. Et ass 
duerfir en Dokument wat transversal an 
och ressortiwwergräifend ass an an deem 
jiddwer Kolleg aus dem Schäfferot déi fir 
sech relevant Donnéeë kann erauszéien. 
Fir de Gemengerot ass et elo, no 2008 
sech mat deenen objektiven Zuelen zum 
Personal auserneen ze setzen an och zur 
Kenntnis ze huelen. Dëst Dokument ass 
och eng immens wichteg Basis fir ver-
schidde grondleeënd Décisiounen ze 
huelen. An an deem Kontext, an dat 
soen ech direkt, wäert et och d’Décisioun 
sinn, datt de Schäfferot dat Dokument an 
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d’Personalkommissioun gëtt. Mir hunn et 
net am Virfeld ginn, mir wollten et hei 
presentéieren, mä mir ginn et awer an 
d’Personalkommissioun, fir dass do och 
sollen déi Zuelen analyséiert ginn an och 
e grondleeënden Avis soll geschriwwe 
ginn, wéi een an deenen eenzelne Be -
räicher ka Verbesserungen oder Uree-
gunge maachen.
Et ass awer och wichteg menger Mee-
nung no, datt mer vläicht de Membres 
vum Conseil de recrutement dat Doku-
ment zoukomme loossen. Mir hunn eng 
Partie fest Memberen an deem Conseil 
de recrutement déi ëmmer bei deene 
Gespréicher dobäi sinn an ech mengen 
déi sollen och iwwert déi bestehend 
Struktur vum Personal Bescheed wëssen 
a wou an deem engen oder aneren 
Domaine Insuffizienze bestinn, fir kën-
nen, en connaissance de cause an no 
deene Critèren déi sech opgestallt hunn, 
hir Avise kënnen ze huelen an dann dem 
Schäfferot en âme et conscience déi  
Avisen zu verschiddene Poste kënnen 
duerzeleeën. 
Apropos Personal. Momentan leeft haus-
intern eng Enquête bei eisem Personal 
wou et ëm Perceptioun wat d’Aarbechts-
situatioun ugeet, esou wéi d’Concilia-
tioun tëschent Privat- a Beruffsliewen an 
och Zefriddenheet par rapport zu deenen 
Thematiken ugeet. Déi Enquête leeft de 
ganze Mount Mäerz. Mir hunn nach 
keng éischt Chiffere wéi vill Leit dorunner 
Deel geholl hunn. Dat leeft natierlech 
ënnert dem Anonymat, d’Leit mussen do 
e Questionnaire ausfëllen deen herno 
analyséiert gëtt vun enger externer Fir-
ma, well dëse Questionnaire leeft am 
Kader vum Programm vun den Actions 
positives dans les administrations 
publiques dat vum Ministère à l’Egalité 
des chances organiséiert gëtt an do si 
mer nieft de Gemengen Diddeleng, Déif-
ferdeng eng vun deene Gemengen déi 
do matmaachen.
Kolleginnen a Kollegen, loosst mech 
awer elo op déi wichtegst Donnéeën an 
Zuele vun där Analys hei agoen. Wéi Dir 
geliest hutt am Dokument, berifft sech 
d’Analys op d’Personalstruktur vum 31. 
Dezember 2012. Dee Moment waren 
1.077 Persounen hei op der Gemeng 
agestallt. Dovunner 514 Fraen, wat 
47,73% ausmaachen a 563 Männer, wat 
dee Moment 52,27% waren a wat am 
Ganzen 971,53 équivalent Temps plein 
ausmécht. Wann Dir déi 2 Zuelen ukuckt, 
esou gesitt Dir, dass den Equiliber 
tëschent Männer a Fraen quasi erreecht 
ass. Dëst ass awer och ...
(Zwëscheruff)
Quasi, Här Weidig, quasi hunn ech gesot. 
Dëst ass awer och am Kontext ze gesi 

vun enger Politik Egalité des chances déi 
zënter dem Joer 2000, wou mer dat  
an de Koalitiounsaccord ageschriwwen 
hunn, a wou mer d’Kreatioun vum Ser-
vice gemaach hunn, sinn dat heiten déi 
éischt Friichte vun där Politik déi doraus-
ser ze liese sinn. 
Wat elo d’Opdeelung vun den eenzelne 
Statuten ugeet, esou hu mer folgend 
Situatioun. 547 Persounen oder 50,79% 
si Salariés manuels. An ech soen direkt, 
dobäi sinn déi 16,71% Agents de net-
toyage mat dran. 261 Persounen, dat 
heescht knapp 25% sinn am Statut vum 
Fonctionnaire. 196 Persounen oder 
18,2% sinn am Statut vum Salarié intel-
lectuel a 6,78% oder 73 Persoune sinn 
als Employé communal agestallt. 
Tëschent dem 30. September 2007 an 
eben dem 31. Dezember 2012 ass d’Ge-
mengepersonal ëm ganzer 217 Unitéiten 
eropgaangen. A 5 Joer an 3 Méint ëm 
217 Unitéiten an d’Luucht gaangen, dat 
entsprécht ongeféier 44 Persounen déi 
pro Joer nei agestallt goufen an dat ass 
eng interessant Aussoe déi ee sech och 
am Hannerkapp vun de Budgetsdebatten 
heiansdo kéint verhalen an déi ee vläicht 
och hätt kéinte fir déi Budgetsjoeren 
hunn. Mä dat kënne mer jo an Zukunft 
ëmmer méi aktualiséieren.
Interessant ass awer och ze bemierken, 
dass ausser bei de Fonctionnairen an all 
aner Statut d’Personal an d’Luucht 
gaangen ass. Virun allem bei de Salariés 
intellectuels ass d’Zuel eropgaange wat 
sécherlech duerch déi grouss Investisse-
menter an d’Maisons Relais ze erklären 
ass, wou dann natierlech och dat 
noutwennegt Personal gebraucht gëtt. 
Loosst mech elo op 6 wichteg Ënnerdee-
lungen aus deem Rapport kuerz agoen. 
Déi 6 wichteg Ënnerdeelungen an deem 
Rapport ass éischtens d’Participatioun 
um Beruffsliewen nom Geschlecht. Dann, 
d’Differenzen um Niveau vum Statut. En 
drëtten Deel dee ganz wichteg ass, dat 
ass natierlech och den Degré d’occupa-
tion tëschent de Geschlechter. Déi ver-
schidde Carrièresniveauen tëschent de 
Geschlechter. Dann och d’Opdeelung 
pro Secteur d’activité par profession 
selon le genre. An e sechsten interessante 
Punkt, dat ass och eis Altersstruktur vum 
Personal, wéi Dir gesinn hutt, wat och 
analyséiert ginn ass.
Wat d’Participatioun um Beruffsliewen 
nom Geschlecht hei ugeet, hat ech Iech 
gesot, dass 1.077 Leit op Silvester 2012 
hei agestallt waren. Dovunner 514 
weiblech Persounen a 563 männlech Per-
sounen. De Part vun den Dammen, vun 
de Fraen am Gemengepersonal, ass dofir 
zënter dem 30. September 2007 an 
d’Luucht gaangen, an dat ëm 5,2%. A 

Chiffres absolus heescht dat, datt mer 
zënter dem 30. September 2007 bis den 
31. Dezember 2012 148 Damme méi 
agestallt hunn an nëmmen 69 Männer 
an deem selwechten Zäitraum. An ech 
wäert mech an deene ganzen Erklärun-
gen ëmmer op déi Zäitrumm 30. Sep-
tember 2007 bis 31. Dezember 2012 
beruffen.
Wat elo d’Differenz ugeet um Niveau 
vum Statut sinn d’Frae besser represen-
téiert wéi d’Männer an de Kategorie vun 
den Employés communaux, vun de Sala-
riés intellectuels, do sinn et 78,06%, an 
an der Carrière vun den Agentes de net-
toyage wou 86,11% weiblech Geschlecht 
sinn. Männer par conter si besser repre-
sentéiert an der Kategorie vun de Fonc-
tionnairen. Do sinn 68,58% hu mer 
männlech Fonctionnairen. A vun de Sala-
riés manuels, dat sinn 81,20%. Mir mus-
sen och do feststellen, datt d’Part vun de 
Fraen an der Kategorie vun den Agents 
de nettoyage an där Zäitrumm erof-
gaangen ass, vu 96,87% op 86,11 a si 
ass ëm 1% erofgaange wat de Statut 
vum Fonctionnaire ugeet. 
Wat tëschent 2012 an 2007 ugeet, sinn 
d’Männer méi oder besser representéiert 
an der Kategorie vun de Fonctionnairen a 
vun de Salariés manuels. 1% Steigerung 
am Statut vum Fonctionnaire bei de 
Männer an där Zäitrumm. Mä wat ganz 
wichteg ass, a wat och eng Egalité des 
chances Nuance ass, dat ass datt d’Zuel 
oder de Prozentsaz vun de Männer bei 
den Agents de nettoyage vun 3,13% op 
13,89% an där Zäitrumm an d’Luucht 
gaangen ass. 
Wat d’weiblecht Personal ugeet, kënne 
mer also elo konstatéieren, datt eng 
Majoritéit vun den Dammen als Salariée 
manuelle agestallt ass. 30,16% dovunner 
an dem Service de nettoyage. Da kom-
men d’Salariés intellectuels mat 29,79% 
a 15,95% als Fonctionnaire. A Chiffres 
absolus ass d’Unzuel vun den Employés 
communaux, vu weiblechen Employés 
communaux vu 16 Unitéiten an där Zäit-
rumm an d’Luucht gaangen. Vun de 
Salariés manuels, Agents de nettoyage 
ewech geholl, ass ëm 18 Unitéiten an 
d’Luucht gaangen. Par conter muss ee 
feststellen, datt mer bei de Fonctionnai-
ren, do ass d’Unitéit ëm 2 erofgaangen 
an dat musse mer kucken, well wann Dir 
de Rapport ganz geliest hutt, si mer wat 
d’Fonctionnairen a virun allem d’Fonc-
tionnairen an der Carrière supérieure 
ugeet, do hu mer e ganz grousst 
On gläichgewiicht tëschent Mann a Fra. 
Déi grouss Augmentatioun vun de Fraen 
am Personnel communal kënnt, an dat 
ass keng Iwwerraschung, well dat sidd 
Dir gewinnt duerch déi Décisiounen déi 
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Dir hei regelméisseg huelt, kënnt doud-
sécher duerch dat grousst Engagement 
vu weiblechem Personal fir d’Besoine vun 
de Maisons Relais déi d’Stad Esch hei an 
de leschte Joeren als eng vun de Prioritéi-
ten definéiert huet. 
Wat elo d’männlecht Personal ugeet, gesi 
mer datt 52,93% vum männleche Perso-
nal wat an der Administration communal 
schafft, ënnert dem Statut vum Salarié 
manuel ass, ouni d’Agents de nettoyage 
abegraff. D’Fonctionnairë kommen da 
mat 31,79%. Salariés intellectuels mat 
7,64%. Agents de nettoyage maache 
4,44% beim männleche Personal aus an 
3,20% Employés communaux. D’Unzuel 
vun de männleche Fonctionnairen ass ëm 
4 Unitéiten erofgaangen a vun de Sala-
riés manuels ass ouni d’Agents de net-
toyage ëm 36 Unitéiten an där Zäitrumm 
an d’Luucht gaangen. Wat eben, an dat 
hunn ech ugedeit, ganz wichteg ze 
bemierken ass, dat ass dass d’Unzuel vun 
de männlechen Agents de nettoyage ëm 
21 Unitéiten an där Zäitspan an d’Luucht 
gaangen ass an ëm 3,6% eropgaangen.
Loosst mech elo zu engem ganz wichte-
ge Punkt kommen, wou awer vläicht fir 
Iech och keng Iwwerraschung ass wat 
d’Konklusioune vum Rapport sinn, dat 
ass den Degré d’occupation selon le 
genre. Mir hunn 971,53 équivalent 
Temps plein, déi 1.077 Persoune maa-
chen dat aus op den 31. Dezember 2012 
gehat. An et wäert fir Iech keng Iwwer-
raschung sinn, datt ech Iech soen, datt 
eng grouss Majoritéit vu weiblechem Per-
sonal Usproch hëlt op eng Temps partiel, 
op eng Demande de temps partiel, well, 
an dat muss een einfach esou umierken 
an eisem Gesellschaftsbild, et ëmmer 
nach esou ass, datt wann déi zwee 
schaffe ginn, datt dann éischter d’Fra an 
der Koppel den Temps partiel ufreet fir 
da besser kënnen d’Beruffsliewe mam  
Privatliewen ze conciliéieren an dat ass 
eppes wat mer regelméisseg och hei 
gesinn. Déi Demande wat d’Temps par-
tiel ugeet, déi si gréisstendeels vu weib-
lechem Personal gefrot. 
Wat d’Detailer vläicht an de Statuten 
ugeet. Bei den 261 Fonctionnairen déi en 
place sinn, schaffen 32 Persounen temps 
partiel. Vun deenen 73 Employés com-
munaux sinn et 25 déi à temps partiel 
schaffen an do sinn et natierlech alt 
erëm, wéi ech gesot hunn, éischter déi 
weiblech Fonctionnairen, dat sinn 28 
Fraen oder 34,14% déi do Deel schaffen 
a bei den Employés communaux sinn et 
21 Dammen oder 38,18% déi Deel 
schaffen. Par conter sinn et nëmme 4 
männlech Fonctionnairen op 179, oder 
2,23%, déi Deelzäitaarbecht ugefrot 
hunn a 4 Männer op 18 Employés com-

munaux déi dat selwecht an deem 
selwechten Zäitraum ugefrot hunn. 
Domatter kënne mer och feststellen, datt 
zënter 2007 d’Unzuel vun de Fonction-
nairen a vun den Employés communaux 
männlechersäits, déi den Temps partiel 
ugefrot hunn, stabel bliwwen ass. 
Bei de Salariés intellectuels hu mer déi 
folgend Situatioun. Op déi 196 Salariés 
intellectuels sinn 115 Persounen déi 
Temps partiel schaffen, dat maachen 
58,67% aus an et sinn do och virun 
allem déi weiblech Salariés intellectuels 
déi do dat ugefrot hunn. Dat sinn der 
vun 153 sinn et der 98 déi do dat ugefrot 
hunn. Well et muss een, an dat hunn ech 
och elo an där kuerzer Zäit als Perso-
nalschäffe gesinn, déi Leit déi sech op 
socio-edukative Poste mellen, Educatri-
cen, Educateuren, déi hu meeschtens 
och e Recht op hir eegent Familljeliewen 
an dat sinn och déi, déi dann och do 
heiansdo den Temps partiel froen, well si 
hunn déi selwecht Rechter natierlech wéi 
all aneren Agent, eng besser Concilia-
tioun tëschent Privat- a Beruffsliewe kën-
nen unzefroen. 
Ze bemierken ass dass bal 96% vun de 
Salariés intellectuels an den Aktivitéitssec-
teure Kanner, Jugend, Kultur a Sécurité 
sociale erëmzefanne sinn. Déi héich 
Unzuel vun Temps partiel, dat ass natier-
lech och doropshin ze schléissen, datt 
dat e Beruffsbild ass wat éischter vu 
weibleche Kandidaten ugefrot gëtt an 
dat gesi mer regelméisseg wa mer mat 
deene Personalfroen hei an de Conseil 
kommen, gesitt Dir datt wa sozio-eduka-
tiv Stellen ausgeschriwwe sinn, datt do 
méi Damme sech op déi Poste melle wéi 
Hären, an dann ass et natierlech och 
logescherweis eng Konsequenz, datt 
dann och éischter Damme gestëmmt 
ginn. Mä et ass awer och nach eppes ze 
bemierken, dat ass datt an deenen dote 
Secteuren och heiansdo d’Aarbechts-
kontrakter déi proposéiert ginn an deene 
Secteuren, och partieller Natur sinn. Do 
hu mer Leit, mir schreiwen heiansdo Stel-
len aus 20/40tel, 30/40tel an dat ass an 
deem Secteur och eppes wat ganz hee-
feg de Fall ass.
D’Unzuel vun de Kontrakter à temps par-
tiel ass dowéinst an d’Luucht gaange vun 
2007, 44,66% op 58,67%, an dat eben 
duerch eng grouss Unzuel vu Créations 
de postes fir, wéi mer se nennen, Agents 
socio-éducatifs. 
Pardon, ech huele just e klenge Schlupp. 
Ech wëll net domatter soen datt et eng 
dresche Matière ass, mä au contraire, mä 
et muss een awer heiansdo e Schotz hue-
len. Mir konstatéieren dann awer och, 
datt bei de Salariés intellectuels féminins, 
also bei den Dammen, do sinn 

d’Contrats de travail à temps partiel vu 
47,7% 2007 op ganzer 64% 2013 erop-
gaangen. 93,37% oder ronn 94% vun de 
Salariés manuels, dat heescht ouni 
d’Agents de nettoyage, schaffen à temps 
plein. Wat do d’Salariés manuels féminins 
ugeet, schaffen déi natierlech méi à 
temps partiel och do wéi déi männlech 
Salariés manuels. Et sinn 18 Dammen an 
10 Männer déi do den Temps partiel an 
där Zäit ugefrot haten. Op déi 180 
Agents de nettoyage sinn et 161 Persou-
nen oder knapp 90% déi Temps partiel 
schaffen. Do ass awer och dobäi ze 
bemierken, datt do de Contrat de travail 
standard fir déi Agents de nettoyage 
meeschtens bei 36/40tel läit, wat enger 
Occupation de travail vun 90% ent-
sprécht. Wéi gesot ass d’Unzuel vun de 
männlechen Agents de nettoyage consi-
dérablement an d’Luucht gaangen an 
och do mierke mer datt 24 vu 25 Agents 
de nettoyage masculin hunn en Degré 
d’occupation tëschent 90, also déi 
36/40tel, an 100% vun der Tâche. 
Loosst mech elo nach e puer Wierder 
wann ech gelift iwwert déi eenzel 
Niveauen, Carrièresniveaue selon le 
genre soen. Et ass constatéiert ginn op 
Dezember 2012, datt déi männlech 
Agente besser representéiert sinn um 
Niveau vun der Carrière supérieure wéi 
d’Dammen, um Niveau vum Statut vum 
Fonctionnaire, vum Employé communal 
a vum Salarié intellectuel. 20,42% vun de 
Männer gehéieren der Carrière supé-
rieure un, géint 9,66% vun de Fraen déi 
hei an der Gemeng schaffen. D’Frae par 
conter fanne sech majoritär am Niveau 
vun der Carrière moyenne erëm. 39% 
vun den Dammen déi hei an der Admi-
nistration communale engagéiert sinn, 
géint 29% vu Männer an der Carrière 
moyenne. Bal d’Halschent vun eise Fonc-
tionnairen, Employés a Salariés intellec-
tuels befanne sech an der Carrière infé-
rieure. Dat gëllt grad esou fir d’männ-
lecht Personal, wat 48,75% ausmécht, 
wéi fir d’weiblecht Personal wou dat 
48,28% ausmaachen an der Carrière 
inférieure. Op den Dezember 2012 hu 77 
Persounen um Niveau vun der Carrière 
supérieure all Statut confondu geschafft. 
Do hunn d’Frae 36,66% vum Personal 
ausgemaach, wat 28 Leit sinn an 49 
Männer wat dogéint 63,64% sinn, wat 
schonn Ënnerscheeder sinn, wou mer 
schonn an e gewëssenen Deséquiliber 
kommen. An der selwechter Zäit hunn 
184 Persounen um Niveau vun der Car-
rière moyenne geschafft, wou d’Dam-
men 61,96% ausgemaach hunn an 
d’Männer nëmmen 38,04%. d’Part relatif 
vun den Dammen an der Carrière 
moyenne ass also supérieure an ass 
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bedeitend méi héich wéi déi vun de 
Männer an och do ass dat erëm zu 
engem groussen Deel duerch d’Astellen 
an de Maison Relais ze erklären. D’Car-
rière moyenne, fir dat ze erklären, ass 
den Educateur gradué oder en Educateur 
diplômé. Op déi selwecht Zäitrumm 
hunn 257 Persounen an der Carrière infé-
rieure geschafft an dovunner 140 Dam-
men, wat 54,47% ausmécht, an 117 
Männer, wat 45,53% ausmaachen.
D’Dammen, an dat ass och e wichtege 
Constat wat d’Konklusioune muss herno 
och mat sech zéien, d’Damme represen-
téieren also d’Majoritéit vun de Salariés 
manuels op dem Niveau vun den 
ënneschten Traitement, also vun de Salai-
ren. 61,97% vun de Salariés manuels 
sinn am Grad 0 agestallt. 91,19% vun de 
Salariés manuels am Grad 1 a 75,56% 
vun de Salariés manuels sinn am Grad 2. 
Do musse mer also constatéieren, datt do 
keng gréisser Evolutioun tëschent 2007 
an 2013 stattfonnt hunn, well eng vun 
de Konklusioune vun deem Rapport vir-
dru war och schonn do, datt do majoritär 
d’Damme sech op den ënneschten Trai-
tementsniveauen erëmfonnt hunn. 
Och do kuerz am Detail wat déi eenzel 
Statuten ugeet, wann Dir nach erlaabt. 
D’Majoritéit vun de Fonctionnaire sinn 
och an der Carrière inférieure hei age-
stallt. Ronn 53%. En Drëttel ass an der 
Carrière moyenne a knapp 13% sinn an 
der Carrière supérieure engagéiert an do 
si bal 76% vun de Fonctionnairen an der 
Carrière supérieure männlechem Ge -
schlecht. An dat ass ganz schlëmm, ganz 
schlëmm soen ech oder dat ass e ganz 
desequilibréiert – ech däerf keng Wäert-
urteeler maachen – et ass ganz desequili-
bréiert wa mer hei am Haus kucken, d’At-
tachés administratifs, vu 5 Persoune 
gehéiere 4 Stéck do dem männleche 
Geschlecht un a maachen eng Quote 
vun 80% aus. 
88 Persounen am Fonctionnairesstatut 
sinn an der Carrière moyenne an do sinn 
et och eng relativ grouss Majoritéit vu 
56,82% déi männlechem Geschlecht 
sinn. 137 Persoune gehéieren dee 
Moment der Carrière inférieure vum 
Fonctionnaire un, an do si 74,45% de 
Sexe masculin. D’Employés communaux 
wou déi meescht der Carrière inférieure 
ugehéieren, nämlech 60,27%, an e Véie-
rel der Carrière moyenne an 13,70% sinn 
an der Carrière supérieure. Do ass et och 
esou, dass 60% an der Carrière supé-
rieure männlechem Geschlecht sinn. An 
der Carrière moyenne sinn d’Männer net 
esou gutt representéiert wéi d’Dammen, 
well do si 77,78% weiblechem Ge -
schlecht an an der Carrière inférieure, do 
komme mer erëm dobäi, an dat huet 

dann ebe mat den Traitementer ze dinn 
déi ech d’éinescht gesot hunn, si knapp 
83% vun de Leit déi an der Carrière infé-
rieure sinn, de Sexe féminin. 
38,78% vun de Salariés intellectuels 
gehéieren och der Carrière inférieure un. 
Da bal 40% der Carrière moyenne a 
17,35% sinn do an der Carrière supé-
rieure engagéiert. 34 Persoune schaffen 
an der Carrière supérieure ënnert deem 
Statut vun dem Salarié intellectuel an do 
gesi mer en Equiliber wat de Point de vue 
genre ugeet, Geschlecht, nämlech bei 
deene 34 vun de Carrière supérieure si 
16 Persounen de Sexe féminin an 18 Per-
sounen de Sexe masculin. Also do hu 
mer quasi bal den Equiliber erreecht. 
Och do muss een, wann Dir de Rapport 
och geliest hutt, do muss een och ëmmer 
am Hannerkapp behalen, wat do heians-
do den Ausschlag gëtt, dat sinn d’Char-
géen aus dem Conservatoire. Déi spillen 
och eng ganz wichteg Roll an der Perso-
nalstruktur an déi mussen, wa mer déi 
Analyse selon le genre maachen, musse 
mer déi am Hannerkapp behalen. 
86,81% vun eisen Agents de nettoyage, 
wat d’Besoine vum Nettoyage Bâtimen-
ten ugeet, si weiblechem Geschlecht. 
Also ronn 87%. 
Nach e kuerz Wuert wat d’Salariés 
manuels ouni d’Agents de nettoyage 
ugeet, 83,33% sinn do männleche 
Ge schlechts. A wa mer herno, wann ech 
wëll virgräifen op eventuell Konklu-
siounen, wann ee vun atypesche Beruffer 
schwätzt, et gi jo nëmmen atypesch 
Beruffer well et och typesch Beruffer 
ginn. A wann ech déi zwee Prozentsätz 
hei gesinn, déi zwar relativ och nach 
vläicht klischeehaft kënne bedéngt ginn, 
dann ass dat awer eng Konklusioun déi 
muss mat an zukënfteg Personaldiskus-
sioune kommen, wann ee seet dass 87% 
vun den Agents de nettoyage sexe fémi-
nin sinn an 83,33% Salarié manuel ouni 
d’Agents de nettoyage sexe masculin, 
ech mengen da musse mer nieft dem 
Weltfraendag, musse mer awer och nach 
méi aktiv gi fir déi zwee Geschlechter zu 
Beruffer hinzeorientéiere wat een als Pro-
fession a-typique nennt. Mä dat hei ass 
awer e Constat, datt an der Gesellschaft 
ëmmer nach an deem Kastendenken do 
och Décisioune geholl ginn. Ech war 
wierklech, ech muss Iech éierlech soen, 
ech war wierklech erstaunt wéi ech dat 
doten déi éischte Kéier hei geliest hunn, 
well ech ëmmer geduecht hunn, dass 
wann een awer no 13 Joer Egalité des 
chances Politik, wou sécherlech schonn 
éischt Progrèse gemaach gi sinn, dass 
een awer duerch eng konkret Politik 
natierlech eppes ka verwierklechen, mä 
dass een awer nach weiderhin un der 

Mentalitéit muss schaffen. Well wann  
ech dat dote géing elo esou einfach an 
de Raum setzen, déi do zwee Sätz, ech 
kann Iech soen, do kéinten net nëmme 
Clichéen, mä do géingen och, do kéinten 
och Witzer driwwer gemaach ginn. Mä et 
ass eng puer Realitéit.
(Zwëscheruff)
A wouhier seet d’Madame Buerger-
meeschter, ech kéint mer dat virstellen. 
Ech kéint mer et virstellen. Mä huelt Iech 
dat dote mat am Hannerkapp an déi 
doten zwee Sätz si mat déi wichtegst, déi 
doten zwee Prozentsätz si mat déi wich-
tegst wou mer do mussen an Zukunft 
den Hiewel upake fir eng besser Personal-
politik do ze maachen.
Loosst mech zum fënnefte Punkt kuerz 
komme wat d’Repartitioun an de Sec-
teurs d’activités an och an de Professiou-
nen ugeet. Wat d’Administration centrale 
ugeet, si mer an enger Situatioun wou 
den Equiliber quasi hiergestallt ass, mat 
53,66% Männer a 46,34% Fraen. 
Wat de Kultursecteur ugeet, do si mer 
och relativ – an elo ass de Kolleg Tonnar 
leider net heibannen – mä hien huet et jo 
awer geliest, hien ass frou iwwert déi 
Nouvelle, datt mer an der Kultur  
och relativement en equilibréierte Pro-
zentsaz hu mat 53,85% Männer am  
Kulturdomaine a 46,15% weiblechem  
Ge     s chlecht. An do hunn ech Iech d’éi-
nescht scho gesot gehat, do muss ee vir-
un allem soen, datt am Conservatoire, 
am Fonctionnairesstatut déi grouss Majo-
ritéit Sexe masculin huet, nämlech 11 vu 
16 Professere sinn do männlechem 
Geschlecht. 
Wat de Secteur Jugend/Kanner ugeet, 
Enfants/Jeunesse, do ass dat keng 
Neiegkeet an ech hunn et schonn uge-
deit, ass natierlech dat weiblecht Ge -
schlecht iwwerrepresentéiert mat knapp 
77% vum Personal an deem Secteur 
d’activité par rapport zum männlechem 
Personal, wat nëmme mat 23,11% do 
vertrueden ass. 
De Volet Sécurité sociale, do ass, och 
keng Iwwerraschung, dat weiblecht Ge -
schlecht iwwerrepresentéiert mat 80,49% 
an deem Secteur vis-à-vis vu mol net 
20% vum männlechem Geschlecht. 
Kuerz nach dräi aner spezifesch Secteu-
ren. Services industriels fir déi ze huelen. 
Do ass et och keng Iwwerraschung datt 
de Personal masculin mat knapp 95% 
iwwerrepresentéiert ass. Wat de Sport 
ugeet, do si mer erëm an engem méi 
equilibréierten Ëmfeld wéi an der Kultur 
mat knapp 56% Männer a 44% Fraen. 
D’Travaux municipaux ass och keng 
Iwwerraschung, datt do d’Personel mas-
culin mat 63% iwwerrepresentéiert ass 
vis-à-vis vun de Fraen. 
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Mir sinn also an enger sektorieller Spezia-
liséierung wat d’Geschlecht ugeet an 
deenen eenzelne Secteuren. Mir hunn 
dat gewise kritt mat Enfants/Jeunesse 
wou de weiblechen Deel onheemlech 
iwwerrepresentéiert ass, wéi an der Sécu-
rité sociale a mer hunn op där anerer Säit 
Service industriel an Travaux municipaux 
fir déi zwee ze huele wou dann d’männ-
lech Geschlecht och ganz décidéiert 
iwwerrepresentéiert ass. Et muss een 
awer feststellen, datt ëmmer méi an 
deene leschte Joeren, an dat hunn ech 
ugedeit, ëmmer méi Fraen a Männer op 
sougenannten atypesch Beruffer agestallt 
gi sinn an ech wëll Iech och soen aus der 
Dagesaktualitéit, aus dem Dagesge-
schehen, mierken ech och, datt ëmmer 
méi Fraen a Männer sech op atypesch 
Beruffer mellen. Mir haten elo viru 
kuerzem Fossoyeuren ausgeschriwwen. 
Ma do hate mer och weiblech Kandida-
turen. A mir haten och schonn Dammen 
déi sech op dee Poste vum Doude-
griewer, wat net direkt awer elo, loosse 
mer mol soen, den typesche Beruff fir 
eng Fra ass, gemellt hunn a mir hunn der 
och schonn do, dat wëll ech awer soen, 
och do op déi Plazen higesat. Also do ass 
awer en Ëmdenken och, beim Personal 
selwer, well ech mengen datt och e 
gewëssene „Courage“ dozou gehéiert, 
zur Perséinlechkeet, du muss dech selwer 
awer och kenne fir dee Courage ze hu fir 
sech op eng atypesch Plaz ze mellen, mä 
mir wäerten dat op Grond vun där Ana-
lys hei awer och nach hausintern stäerker 
förderen, Madame Buergermeeschter, 
well do musse mer nach méi dru schaf-
fen.
E lescht Wuert, an dat ass och eppes 
ganz Interessantes, well dat sinn och 
Zuelen déi ech elo déi éischte Kéier 
gesinn hunn, dat ass iwwer d’Alters-
struktur vun eisem Personal. Ech hu mat 
positiver Iwwerraschung konstatéiert, 
datt 38,54% vun eisem Personal ënner 
40 Joer huet. 73,45% vun eisem Personal 
huet ënner 50 Joer. Dat ass, ech géif 
soen, ermudegent. Zu ¾ hu mer ganz 
jonkt Personal hei déi eis Tâchen assu-
méieren a wann een Tâchë seet, da seet 
een Déngschtleeschtung vis-à-vis vum 
Bierger. An Déngschtleeschtung vis-à-vis 
vum Bierger mussen optimal assuréiert 
sinn an ech menge mat esou enger Per-
sonalstruktur mat där doter Altersstruktur 
vum Personal, do ass et mer net baang, 
datt déi Déngschtleeschtungen optimal 
kënne vis-à-vis vum Bierger assuméiert 
ginn.
Do nach ganz kuerz e puer Bemierkun-
gen. Do ass erauszefannen, datt bis zu 29 
Joer, dat heescht, loosse mer mol soen 
déi ganz jonk, fir se esou ze nennen, do 

ass och, do sinn d’Dammen och méi 
staark representéiert wéi d’Männer an et 
ass dann natierlech net ze erstaunen, 
datt da bei de manner jonke Classes 
d’âge d’Männer méi representéiert si wéi 
d’Fraen.
Do ass virun allem ze bemierken, datt 
d’Salariés intellectuels, an och do kom-
men ech erëm op d’Agents socio-éduca-
tifs an de Maisons Relais an an dee ganze 
Strukturen ze schwätzen, datt déi relativ 
jonk sinn. Dat ass keng Neiegkeet. Ech 
mengen, wann Dir hei ëmmer d’Relevée 
kuckt vun deene Kandidaturen déi do 
presentéiert ginn, dat si meeschtens Leit 
déi fäerdeg si mat hirem Studium an déi 
sech dann do direkt op eng Plaz wëlle 
mellen. A wann Dir och an eise Strukture 
gesitt, d’Maisons Relais, d’Crèchen, dat 
ass relativ ganz jonkt Personal wat do 
mat de Kanner zesumme schafft.
Kolleginnen a Kollegen, eng Analys ass 
ëmmer nëmmen esou gutt wéi déi Kon-
klusiounen déi een draus zitt. Et kann een 
Analysen an Optrag ginn, mä et ass awer 
dann un der Politik Konklusiounen ze 
zéien. Ech perséinlech – an d’Madame 
Buergermeeschter geet nach mengen 
ech méi spezifesch op de Volet Egalité 
des chances an, wat mer do gemaach 
hunn – ech gesinn an där Analys, an där 
drëtter Analys hei e ganz positiivt 
Zeechen, eng ganz positiv Evaluatioun 
an och Evolutioun vun eiser Egalitéitspoli-
tik déi mer zënter dem Joer 2000 hei an 
d’Liewe geruff hunn. Et gëtt mer op 
Grond vun deem Zuelematerial an op 
Grond vun awer Saachen déi een am 
Hannerkapp huet, gëtt et mer en 
Zeechen, datt eis Personalstruktur gutt 
ass, gutt opgestallt ass. Datt mer, en 
moyenne, mat 44 Astellunge pro Joer, 
géing ech soen, net iwwerdriwwen hunn, 
mä Dir wësst och datt d’Gemengen 
ëmmer méi Laaschte vum Stat an ëmmer 
méi Aufgabe vum Stat operluecht kritt 
hunn. Dat ass zwar eng aner Diskussioun, 
déi musse mer mat der Regierung féie-
ren, mä dass mer laanscht verschidden 
Astellungen net komme wa mer wëllen 
den Niveau an den Degré vun deenen 
Déngschtleeschtungen an deenen een-
zelne Beräicher vis-à-vis vum Bierger wël-
len héich halen, musse mer dat Personal 
astellen an och halen an hinnen och 
d’Konditiounen op der Aarbecht deem-
entspriechend maachen. Bien être au tra-
vail ass eppes ganz Wichteges. Santé a 
Sécurité au travail och. Mä ech mengen 
dass et mer do net baang ass. 
Eng lescht Konklusioun, dat hunn ech 
ugedeit, an dat wéilt ech dann och dee 
Moment och der Personalkommissioun 
als Objet ginn, datt ee sech iergendwéi 
awer Gedanke mécht, fir Mesuren an 

d’Liewen ze ruffen, datt déi zwee 
Ge schlechter nach méi encouragéiert 
ginn, sech op atypesch Beruffer ze mel-
len an dann och kënnen do agestallt ze 
ginn.
Ech war elo relativ kuerz bei där Presenta-
tioun, ech war esou kuerz wéi mäi Vir-
gänger ëmmer gesot huet, et soll een an 
de Personalfroe kuerz sinn. Ech hu mech 
also kuerz gehalen, well ech awer och 
nach weess datt d’Madame Buerger-
meeschter wëll déi eng oder aner Saache 
soen an ech soen Iech Merci fir d’No-
lauschteren.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Dem Här Codello e ganz 
grousse Merci fir déi Presentatioun. Ech 
mengen ech hunn net ze vill versprach 
wou ech Iech gesot hunn, mat wéi 
engem Engagement hien awer hannert 
där Enquête steet. A wann ee méi 
hannendru kuckt och hannert d’Struktur 
vum Personal an hannert d’Dossieren, 
ech denken dann ass dat eng logesch 
Konklusioun.
Ech wëll just e puer Ergänzungen 
zousätzlech maachen. Am Prinzip war et 
esou wa mer d’Enquête gemaach hunn, 
mer och direkt duerno de Chancëgläich-
heetsplang intern vun der Gemeng 
virgestallt hunn. Et ass dës Kéier esou, 
datt mer dat méi spéit wäerte maachen, 
well, wéi ech mengen, awer villen hei-
banne misst bekannt sinn, si mer 
amgaang intern beim Personal eng 
Enquête ze maachen zesummen. Dat 
leeft iwwert de Ministère d’Egalité des 
chances an de Gemenge mam Grupp 
Euroconsulting, iwwer d’Aarbechtsze-
friddenheet an der Gemeng. Dat 
heescht, d’Perceptioun vun dem Personal 
betreffend hir Aarbechtssituatioun, res-
pektiv d’Vereenbarkeet vu Beruff a Famill. 
Deen ass selbstverständlech anonym. Déi 
Analys, do kann drun Deel huele wee 
wëll. Et ass fakultativ. Kann drun Deel 
huele wee wëll. Et ass nach eng Gemeng 
wou dat och amgaangen ass ze lafen. An 
aus deene Konklusiounen eraus, wäerte 
mer dann dee Chancëgläichheetsplang 
presentéiere mat den neie Fuerderungen; 
deen alen evaluéieren an deen neie vir-
stellen. 
Ech wéilt awer vläicht an enger Saach 
vun dem lo bestehende Chancëgläich-
heetsplang op eng Fuerderung agoen déi 
mer erfëllt hunn, an dofir hutt Dir och 
verdeelt kritt de Rapport d’activité  
vun der Crèche d’entreprise. Dat war eng 
vun den Haaptfuerderunge gewiescht  
déi mer ëmgesat hunn iwwert de 
Chancëgläichheetsplang zesumme mat 
den Delegatiounen, mam Service du  
personnel a Chancëgläichheetsamt. Dir 
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wësst, dass mer eben och atypesch 
Auerzäiten hei op der Gemeng hunn, 
besonnesch am Beräich vum Nettoyage 
wou awer och ganz vill Frae schaffen an 
déi och kleng Kanner hunn. Wat eraus-
komm ass, obwuel jo am Ufank e bësse 
Befierchtunge waren, kréie mir déi 
Crèche iwwerhaapt voll mat de Kanner 
vun de Leit déi bei eis schaffen, an a wéi 
engen Alterskategorien, dat gesitt Dir an 
dësem Rapport deen eis wierklech 
beweist wat fir e grousse Succès a wéi 
recht mer hate fir op dee Wee ze goen. 
Déi Crèche ass, wéi gesot, am Juni 2011 
opgaangen. Ass vun 05.30 bis owes 
20.30 op. Et sinn 49 Chaisën, wéi dat 
ëmmer nach genannt gëtt, virgesinn, a 
57 Kanner sinn ageschriwwen an deenen 
ënnerschiddleche Plagen. Et waren 2.011 
82,81% Plaze besat vun Elteren déi op 
der Gemeng schaffen an 2013 98,25%, 
aktuell ass just nach ee Kand an där 
Crèche, wou d’Elteren net op der 
Gemeng schaffen. Dat heescht, déi 
Crèche ass voll, wat jo och e gutt 
Zeechen ass, datt mer och Bierger 
bäikréien. Dat ass och e gutt Zeechen, 
vun 0 bis 2, vun 2 bis 4. Dat Angebot 
war absolut richteg, et gëtt eis recht, a 
wann Dir wëllt, kuckt Dir eng Kéier déi 
lescht Foto, dat ass an der rue Origer. 
Esou huet dat fréier ausgesinn, déi Librai-
rie. Och e gudde Choix fir no bei der 
Gemeng dat Haus do ze huelen, ze kafe 
fir kënnen eng Gemengecrèche ze maa-
chen. Wéi gesot, mir wäerten dorop 
zeréckkomme wa mer de Chancëgläich-
heetsplang da virstellen.
Den zweete Punkt op deen ech kuerz 
wëll agoen. Mir sinn amgaangen déi 
europäesch Charta weider ze iwwerschaf-
fen, wou d’Plans d’action communale 
iwwer d’Egalité des chances an der 
Gemeng ëmgesat gëtt. Do ware mer déi 
éischt Gemeng déi dat ënnerschriwwen 
hat. Ech kann Iech soen, datt mer do 
enorm vill Critèrë schonn erfëllt hunn. 
Och dee wäert dëst Joer iwwerschafft 
ginn. 
Den Genderbudgeting do wäert e Fort-
schrëttsbericht gemaach gi virum Enn 
vum Joer an et wäert an de Kader mat 
eragoe wa mer de Budget participatif 
och wäerten ugoen. Well do sinn einfach 
och iwwert den Genderbudgeting 
schonn eng Rei Viraarbechte geleescht 
ginn déi mer do wäerte brauchen. 
Den 8. Mee hëlt d’Escher Gemeng wéi 
ëmmer um Girls’ Day – Boys’ Day deel. 
Ech hu mer dës Kéier och erëm erlaabt, 
och 4 Jonker bei mech ze huelen, déi 
mer vläicht iwwert dee Wee encoura-
géiert kréien, och wat ass Politik. Och mir 
brauchen alleguerten hannert eis nach 
Jonker déi Loscht kréien, fir sech even-

tuell politesch ze engagéieren. Mir wäer-
ten e Programm mat hinnen opstellen. 
A schlussendlech maachen ech e waar-
men Appel un Iech fir e Méinden den 
Owend hei an d’Gemeng ze komme wou 
mir de Fraendag feieren, zesumme mam 
Chancëgläichheetsamt. Ech wëll Iech 
soen, datt mer iwwer 100 Leit schonn 
ugemellt hunn. Dat ass enorm vill. E 
grousse Succès a wieren immens frou wa 
mer eis do  géifen dann e Méinden den 
Owend um 19.30 hei gesinn a géif 
domatter dann elo d’Lëscht opmaache fir 
d’Aschreiwunge fir d’Riednerlëscht.
Ech géif d’Wuert da ginn dem Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Wéi ech dee 
Bericht geliest hunn, do hunn ech mer 
geduecht, do stécht enorm vill Aarbecht 
dran an duerfir mäi Kompliment un déi, 
déi dee Bericht erstallt hunn. Dat gëtt eis 
Informatiounen, déi ee soss net esou 
huet, an zwar aktuell Informatiounen 
och. A mir wëssen dass virun 10 Joer 
esou en ähnleche Bericht gemaach ginn 
ass an och viru 6 Joer. Dat ass schonn 
eng Zäit hir, an duerfir ass déi Bestands-
opnam do jo awer och eng wichteg 
Informatioun fir all politesch Responsabe-
len hei an der Gemeng, fir den Ist-Zou-
stand méi oder wéineger, et ass zwar 
schonn e Joer Differenz elo, den Ist-Zou-
stand ze kennen. Och dem Här Codello 
géif ech gär Merci soen, well hien huet et 
fäerdeg bruecht an e bësse méi enger 
kondenséierter Form, an enger resü-
méierter Form, d’Essenzen erauszesträichen 
an och do ass et da méi einfach nach, fir 
déi Informatiounen ze ventiléieren a fir 
driwwer kënnen en âme et conscience et 
en connaissance de cause haaptsächlech 
ze schwätzen. 
Och wa mer wëssen, wéi aus den Zuelen 
ervirgeet, dass 48%, also bal d’Halschent 
vum Gemengepersonal Frae sinn, da 
gesäit een dach e puer frappant Diskrimi-
néierunge vun der Fra am Zesummen-
hang vun der Postebesetzung, kann een 
dat jo nennen, an der Gemeng. Ech ginn 
do d’Beispill, dat sief eng prinzipiell 
Feststellung déi ech do maachen, dass 
75,76%, dat heescht méi wéi ¾ vun dee-
nen ieweschte Fonctionnairescarrière vu 
Männer besat sinn. Dat heescht, do 
gesäit ee schonn eng „Diskriminéierung“ 
vun de Frae vis-à-vis vun de Männer, well 
an deene Poste wou d’Responsabilitéit 
am héchsten ass, hunn d’Fraen am 
mannste Bedeelegung. An dat ass a men-
gen Aen net normal. Dat geet souguer 
bis op 80% erop bei den Attachés admi-
nistratifs déi och wesentlech Matsproo-
cherecht an Décisiounsrecht an der 
Gemeng hunn. Wéi gesot, 80% sinn do 

Männer, och do muss een dann eng Dis-
kriminéierung vun eise Fraen a Meeder-
cher feststellen. 
D’Ursaach ass natierlech eng sozio poli-
tesch an eng ekonomesch. Dat heescht, 
an der Gesellschaft selwer, an d’Madame 
Buergermeeschter huet et elo grad 
ënnerstrach fir e Beispill ze ginn, mir 
hunn net genuch sozio-edukativ Institu-
tiounen an Ariichtungen nach, fir dass 
d’Frae kënnen, an d’Männer och natier-
lech déi déi sech ëm d’Kanner këmme-
ren, kënnen hir Kanner ënnerdaach 
kréien zu engem raisonnabele Präis. Mir 
wëssen och, dass Famillje mat engem 
méi bescheidenen Akommes net ëmmer 
an der Lag sinn déi Präisser ze bezuelen 
déi do gefrot ginn, obwuel se hei an der 
Gemeng Esch dach verhältnisméisseg, an 
dat sief e Kompliment, sozial sinn.
Wann ech d’Konklusioun vun deem Prin-
zipielle wat ech do wollt soen, zéien, da 
géif ech mengen, mir als Gemengerot, 
de Schäfferot, mir wäre gutt beroden an 
et ass och ugeklongen, Här Codello, an 
Ären Ausféierungen, fir där doter Ent-
wécklung déi sech gemaach huet am Laf 
vun de Joeren, entgéint ze wierken an 
dofir ze suergen, dass lues a lues, ech 
weess dass dat e Prozess ass deen Zäit 
brauch – et ass e Prozess deen 
Ëmwälzungen am sozio politeschen 
Ëmfeld fuerdert – fir entgéint ze wierken 
an dohin ze steieren, dass lues a lues déi 
Onverhältnisméissegkeet déi ech d’éi-
nescht festgestallt hunn – wann d’Män-
ner 80% hunn, hunn d’Fraen 20%, ech 
mengen déi Rechnung ass einfach – fir 
do entgéint ze steieren an ze versiche 
Fraen an déi verantwortlech Poste vum 
Fonctionnariat a vum Attaché administraf 
eranzekréien. Well ech sinn iwwerzeegt 
dovunner, déi sinn net manner kom-
petent. Au contraire, déi si mindestens 
grad esou kompetent wéi d’Männer a vil-
len, a villen Domainer. 
Mir wäre gutt beroden, wann och d’Per-
sonalkommissioun an d’Cellule de recru-
tement wéi een dat nennt, wéi Dir rich-
teg gesot hutt, informéiert ginn iwwert 
deen dote Bericht an och matzéien déi 
eenzel Vertrieder an deene Cellulen an an 
där Kommissioun matzéien an déi 
Richtung déi mer wëlle goen, fir eng 
wierklech Gläichberechtegung vu Mann 
a Fra, och an den Décisiounsetagen 
erbäizeféieren. Dat wollt ech soen dozou, 
well ech mengen dat wär d’Haaptessenz 
vun deenen Analysen, fir mech zumindest, 
déi gesamtpolitesch gesinn, relevant sinn. 
Ech soen Iech Merci.“

Schäffe Martin Kox (Déi Gréng): 
„Merci, Här Bernard. Da wier et un der 
Madame Hildgen.“
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Annette Hildgen (CSV): „Merci, Här 
Schäffen. Ech gi ganz kuerz hei op dee 
Rapport a well ech mengen den Här 
Codello huet deen op eng ganz flott 
Manéier presentéiert an hien huet 
d’Quintessenz erausgeholl. Et war en 
Dossier dee relativ komplizéiert war fir ze 
liesen, fir ze verdauen, mä wann een en 
awer am Fong duerchgekuckt huet, huet 
ee gesinn, datt sech awer schonn eppes 
gedoen huet hei an der Escher Gemeng, 
haaptsächlech a Punkto astelle vu méi 
Dammen. Mir wëssen och alleguerten, 
dass héchstwahrscheinlech fir de 
Moment d’Situatioun schonn e bës-
selchen anescht ass, well ech menge mir 
sinn elo 2014, do si schonn e puer Chan-
gementer komm. E grousse Merci awer 
un déi Leit déi effektiv dat hei ausge-
schafft hunn. Mir wëssen datt dat ganz, 
ganz vill Aarbecht ass, mä wann ee keen 
esou en Dossier huet, da kann een och 
net drop schaffen. Et ass jo och en Aar-
bechtsdossier wou een ëmmer erëm soll 
nei consultéieren. E gëtt net an den Eck 
geluecht, well soss wier et vill ze vill 
schued fir en iwwerhaapt gemaach ze 
hunn. 
Ech huele just e puer Saachen eraus, e 
puer Punkten. Dat ass d’Personnel de 
nettoyage an do si mer elo nach ëmmer 
bei 148 Damme par rapport zu 69 Män-
ner. Dat ass zwar enorm. Wann een elo 
kuckt, dann ass d’Diskrepanz, wann een 
esou telquel kuckt, reng wat rechneresch 
ubelaangt, ass relativ grouss. Mä wann 
een awer kuckt wéi et virdru war bei 
deem leschte Rapport, ass dat do effektiv 
e ganz grousse Sprong no vir. Wat mech 
géif interesséieren, wat eis géif interes-
séieren, ass effektiv ob déi Hären déi 
dann dohinner kommen, déi selwecht 
Formatioun kréie wéi déi Dammen déi 
dohinner kommen? Dat wier ganz inte-
ressant. An ob se och déi Formatioune 
matmaachen duerno déi nach ugebuede 
sinn, fir eventuell nach méi performant 
an hirem Beruff ze ginn? 
Da ginn ech ganz kuerz drop a wat hei 
awer och scho monéiert ginn ass a laang 
diskutéiert ass, Säit 39. Do steet da Fonc-
tionnaire Carrière supérieure. Do gesi 
mer datt am Total 8 Damme si par rap-
port zu 25 Männer. Ech ka mer virstellen, 
datt déi Kommissioun vum Recrutement 
ganz gär géif eng Damm astellen, mä 
ech hunn do nogefrot, et sinn net esou 
vill Dammen déi sech mellen. Dat 
heescht, Dir kënnt keng Damm aus 
engem Hutt zaubere fir ze soen, mir set-
zen déi elo mordicus op déi Plaz, well et 
ass keng Damm do. An do hëlleft och a 
mengen Aen e Girls’ Day a Boys’ Day net 
direkt eppes fir do Remedur ze schafen, 
well d’Mentalitéit vun de Leit déi ass 

nach ëmmer esou, an do brauche mer jo 
nëmmen ze kucken hei, wat d’Sozialbe-
ruffer ubelaangen. Do sinn d’Damme bei 
wäitem vir. Firwat? Et ass eng Questioun 
schonn, ech géif elo soen, iwwer 200te 
vun de Kanner, fir ze soen, du geess an 
déi Richtung, well d’Kanner gi jo ier-
gendwéi guidéiert vun hiren Elteren, vun 
der ganzer Gesellschaft fir e Beruff ze 
ergräifen dee se e bësselche positiv pre-
sentéiert kréien. A fir, ech kommen elo 
op d’Ingenieuren zréck, zum Beispill wat 
d’Ingenieuren ubelaangt, do sinn nach 
haut, mä dat ass awer europawäit, ech 
géif soe bal weltwäit, wou guer net vill 
Leit sech dofir interesséieren. Et ass och a 
Punkto Mathematiker, et gëtt och gesot, 
la bosse mathématique, mä et sinn awer 
och ganz vill Dammen déi ganz gutt sinn 
an der Mathematik zum Beispill. Et sinn 
der déi si gutt a Physik a Chimie a fin de 
compte, wat maache se? Se ginn awer an 
en anere Beruff era well se mengen dat 
géif hinnen eventuell méi leien. 
Wat ass d’Konklusioun? Ganz einfach, 
den Developpement ass ganz positiv. Wa 
mer esou virufuere mengen ech, da 
komme mer iergendwéi, vläicht net op 
d’Egalitéit, ech menge mir mussen och 
net mordicus dohinner kommen. Well 
nach eng Kéier wéi gesot, et kënnt op 
d’Qualifikatioun u vun deene Leit déi 
agestallt ginn an et däerf ee sech net 
nëmme guidéiere loossen, ass et e Mann 
oder ass et eng Fra, well ech mengen da 
géife mer schief leien. Well et kënnt jo 
drop un, net nëmme vir d’Leit anzestel-
len, datt se sollen agestallt ginn, mä et 
kënnt drop un, datt déi Leit déi agestallt 
ginn, datt déi op hirer Plaz wou se gesat 
ginn, datt déi effektiv do hire Maximum 
ginn an hëllefen datt an eiser Gemeng 
ganz positiv geschafft gëtt. Op jidde Fall 
nach eng Kéier Merci. Mir huelen dat 
ganz kritesch ënner d’Lupp a mir freeën 
eis elo schonn op deen nächste Rapport 
dee kënnt. A wa mer dann erëm eng 
Kéier do gesi wéi e Changement datt 
komm ass, da géife mir vläicht staunen a 
wéi eng Richtung datt et geet. Merci.“

Martin Kox (Déi Gréng): „Merci, 
Madame Hildgen. Den nächsten age-
schriwwene Riedner ass den Här Huss.“

Manuel Huss (Déi Gréng): „Merci, Här 
Schäffen. E grousse Merci och dem Här 
Codello fir déi ganz flott Presentatioun 
an e ganz grousse Merci dem Service och 
fir dee ganz detailléierte Rapport, Analys, 
déi mengen ech och ganz sënnvoll ass. A 
mat där Analys befanne mer eis jo no 
2004 an 2008 an der Kontinuitéit an 
droen och dem Koalitiounsaccord vun 
2011 Rechnung. Ech wëll elo net méi an 

den Detail goen, meng Virriedner an och 
den Här Codello hu schonn am Fong 
quasi alles gesot wat ech och wollt soen. 
Just vläicht dat heiten. Wann ee sech déi 
absolut Zuelen ukuckt, zum Beispill beim 
Nettoyage, bei de Maisons Relais, och 
den Temps partiel, da gesäit een natier-
lech, datt déi al Musteren, déi al Rollebil-
ler nach ëmmer present sinn. Ech men-
gen, do sollte mer eis awer näischt vir-
maachen. Dat ass näischt, wat mer vun 
haut op mar einfach mat engem Hiewel 
ëmgeluecht kréien. Dat ass eppes, wou 
mer mengen ech mat vill Gedold an Aus-
dauer nach musse weider schaffen. A 
wann ee sech dann awer zum Beispill 
d’Entwécklung ukuckt beim Nettoyage a 
bei de Salariés manuels, da gesi mer 
awer, datt mer zwar lues awer trotzdem 
eis an déi richteg Richtung steieren an 
datt mer a Punkto Chancëgläichheet och 
Fortschrëtter maachen a mer sollten, 
mengen ech, an déi Richtung weider 
schaffen.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci. Déi 
Presentatioun hei ass u sech nëmmen 
een Exercice vun eise Beméiungen 
d’Chancëgläichheet innerhalb vun eiser 
Struktur, vun eisem Personal ze 
erreechen. Mir hunn d’Zuelen iwwer déi 
mer haut kënnen diskutéieren a wichteg 
ass awer, dass mer eis wierklech awer 
bewosst sinn, dass dat heiten eigentlech 
herno eis politesch Ausriichtung soll 
determinéieren. No der Auswäertung 
vun den Donnéeën aus dem Question-
naire, wou virdrun erkläert ginn ass, dass 
dee jo elo dëse Mount duerchgefouert 
gëtt, an eben och mat dësen Donnéeë 
kënnt dann déi nächst Etapp. Dat ass 
eisen interne Chancëgläichheetsplang dee 
mer da wäerten, an engem Joer, denken 
ech, op de Leescht huelen a mat neien 
Tâchen a Missiounen ausformuléieren. 
Eng Partie interessant Elementer si scho 
virgestallt ginn an dofir wëll ech just e 
puer Observatiounen eraus picken. Wann 
een eng, oder soe mer esou, mir mussen 
eis och bewosst sinn, dass dat hei net 
nëmme reng Statistike sinn, a wann ee 
wëll eng ëmfangräich Analys maachen, 
ass et wichteg och hannert d’Zuele 
ku cken ze goen a virun allem d’Grënn, fir-
wat verschidden Tendenzen do sinn, déi 
ze detektéieren. Trotz dem Zouwuess u 
weibleche Mataarbechter, wat duerchaus 
ze begréissen ass, ass awer nach ëmmer 
eng däitlech Spaltung a Fraeberäicher, a 
Männerdomainer ze gesinn. De Begrëff 
Segregatioun kann hei gebraucht ginn, 
horizontal fir déi ënnerschiddlech Beruf-
fer an Tätegkeetsfelder, a vertikal fir déi 
ënnerschiddlech Hierarchieniveauen ze 
ëmschreiwen. Esou sinn déi meescht 
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Fraen an de méi nidderege Carrièren, wéi 
de Salariés manuels ze fannen, woubäi 
d’Agents de nettoyage de gréissten Deel 
ausmaachen. 
Bei de Salariés intellectuels maachen 
d’Fraen och déi gréisste Grupp aus a sinn 
haaptsächlech an de Beräicher vun der 
Aide familiale, Kanner a Jugend a Kultur 
täteg. An esou stellt ee fest, dass d’Majo-
ritéit vu Fraen a Männer awer nach 
ëmmer déi fir hiert Geschlecht als 
typesch consideréiert Beruffer eraussi-
chen. E klassescht Beispill, d’Fra ass Assis-
tante sociale an de Mann ass als Ingé-
nieur technicien agestallt. E weidert Bei-
spill wat och opfalend ass, et ass virdrun 
ugeklongen, de Secteur vum Service 
industriel sinn haaptsächlech Männer 
beschäftegt an ech mengen et si 4 Fraen 
déi mer do hunn. Déi 4 Frae schaffen am 
Endeffekt op administrative Posten. Och 
dat ass erëm e Beispill fir dat klassescht 
Phenomen. 
En anere Fait deen hei an der Analys 
erfaasst gëtt, ass den Temps partiel, an 
do géif mech perséinlech mol interesséie-
ren, dat hunn ech nämlech net aus der 
Etude erausfonnt, mir hu relativ vill Leit 
déi mi-temps schaffen an do wär et men-
gen ech interessant ze wëssen, wéi vill 
Leit déi temps partiel beschäftegt sinn 
am Endeffekt gär eng ganz Tâche wéilten 
hunn. Dat ass vläicht schwéier dat 
erauszefannen. Wa mer zum Beispill de 
Conservatoire huele wou mer wëssen, 
dass do ganz vill hallef Tâchen ausge-
schriwwe ginn, ass et vläicht schwéier do 
eng Analys ze maachen, dat geet vläicht 
och ze vill an d’Privatsphär eran, ech 
weess et net, ob een do ka froen ob eng 
Persoun déi do beschäftegt ass, nach op 
enger anerer Plaz géif schaffen. Dat wär 
vläicht mol interessant ze gesinn, wéi do 
d’Opdeelung ass. 
Wat den Niveau de carrière ubelaangt, 
esou si mer da bei der vertikaler Segrega-
tioun, do sinn déi männlech Mataarbech-
ter besser representéiert wéi déi 
weiblech. Och dat Phenomen ass 
bekannt an zitt sech duerch d’ganz 
Beruffswelt. Et spillen e puer Facteure 
mat. Et ass awer net esou, dass mer hei 
vun enger Diskriminéierung kënne 
schwätzen, mä éischter vun engem Dese-
quiliber. 
E weidere Punkt, wat och interessant ass 
hei an der Analys, ass d’Altersstruktur. 
Nei ass, dass den Undeel vun de Frae bei 
deene Jonke méi grouss ass. Ech fannen 
dat eng ganz positiv Entwécklung. 
D’Tendenz awer bei deene méi eelere 
Beschäftegten, bei deene Leit ab 60 Joer, 
do gesi mer awer, dass méi Fraen an 
deem Grupp sinn an dat erkläert sech 
sécherlech doduerch, dass well vill vun 

hinnen e Beruffsstopp ageluecht haten 
aus wéi engem Grond och ëmmer, e 
puer Joer aus dem Beruffsliewen eraus 
waren oder just mi-temps geschafft 
hunn, an elo praktesch gezwonge si par 
rapport zu hire männleche Kollege méi 
laang am Beruffsliewen dran ze bleiwe fir 
iwwerhaapt esou mol herno an de 
Genoss vun hire Pensiounsrechter kën-
nen ze kommen. 
Nun déi eenzel Erkenntnisser déi aus dem 
Zuelematerial ervirginn, sinn net revolu-
tionär. Villes ass bekannt an awer aus 
dem ganz einfache Grond well eng Partie 
Tendenzen nach ëmmer present sinn. 
Oder anescht formuléiert, déi Analys hei 
weist ganz kloer, dass mer eng aktiv 
Chancëgläichheetspolitik brauchen, an 
dass mer nach muenches ze maachen 
hunn. Et gi fir eenzel Phenomener ganz 
einfach Explikatiounen. Ech erënneren, 
ech mengen et ass e Règlement grand-
ducal dee beseet, dass Leit vum Militär 
déi sech herno op e Gemengeposte mel-
len, wéi bei den Agents municipaux, dass 
déi Leit Virrang hunn. Bon, prioritär 
behandelt ginn, bon dat ass jo da 
lo gesch dass mer do vläicht méi Männer 
wéi Frae fannen. Do ass ganz kloer e poli-
tesche Wëllen hannendrun an do hu mer 
vläicht als Gemeng net onbedéngt eng 
Handhab. 
E Problem an eiser Gesellschaft, dee 
sécherlech fir eng Rei Observatiounen 
Explikatioune ka liwweren, dat sinn, ech 
mengen et ass virdrun nach vu mengem 
Virriedner ugeschwat ginn, dat sinn 
d’Rolleklischeeën déi nach ëmmer fest 
verankert sinn. D’Andeelung an dat 
typescht männlech a weiblech bestëmmt 
vielfach nach ëmmer eist Denken a 
schränkt Handlungs- an Entfalungs-
méiglechkeete vun de Meedercher an de 
Jongen, wéi och vun de Fraen a Männer 
an. Och wann d’Grenzen tëschent 
weiblechen a männlechen Zou schrei-
wungen haut méi fléissend si wéi nach 
virun 30 Joer, esou wiele Fraen a Männer 
nach ëmmer typesch Beruffer aus, déi fir 
hiert Geschlecht, also typesch Beruffer 
aus pardon, déi fir hiert Ge schlecht 
typesch sinn, nee, egal. De Saz geet net 
op. Dir hutt et verstanen. 
An dann eng Remarque hunn ech awer 
nach ze maachen, wat de Projet vum 
Girls’ a Boys’ Day ubelaangt. Et ass 
schued, dass d’Madame Hildgen elo net 
méi heibannen ass, op alle Fall wollt ech 
hir awer nach soen, dass ech hir Mee-
nung net deelen. Ech fannen esou Initia-
tive ganz wichteg. Si huet selwer gesot, 
dass ee Mentalitéite muss changéiert 
kréien an ech mengen déi kritt een net 
changéiert, wann een ëmmer nëmme 
seet, dass sech eppes muss doen a Sonn-

des an d’Mass domatter geet, mä dass ee 
wierklech muss Initiativen ergräifen, fir 
eben déi bestoend geschlechtspezifesch 
Rollenzouweisungen ze iwwerwannen a 
strukturell Ongläichheeten ofzebauen an 
d’Egalitéit vun de Meedercher an de Jon-
gen ze förderen. An deemno sinn ech 
och frou, dass de Schäfferot déi Projete 
grouss schreift an do och aktiv mat 
mécht.
Als Gemeng kënne mer bedéngt eppes 
bewierken, mä mir hunn awer eng Hand-
hab a mir als Escher Gemeng huelen och 
do eis Verantwortung ganz serieux, 
niewent engem eegestännegen 
Chancëgläichheetsservice, enger consul-
tativer Kommissioun, hu mir nach eng 
Partie Projete fest etabléiert. Den Gender-
budgeting ass virdrun ernimmt ginn a 
Chancëgläichheetscharta an eise Plan 
interne à l’égalité des chances. Dozou 
zielt awer och nach, dat ass bis elo nach 
net ugeklongen, eise Projet Gender for 
kids, dee sech der Thematik vun de Ste-
reotypen unhëlt. Fir nach eng Kéier kuerz 
ze erklären, dat ass eng obligatoresch 
Formatioun déi mer eisem Personal an de 
Maisons Relais ubidden. An och fir do 
kloer ze sinn, et geet net drëm, dass wa 
mer elo Jongen zwénge mat enger Barbie 
ze spillen oder d’Meedercher mat engem 
Auto, mä et geet einfach drëms, d’Kan-
ner ze förderen, hir Interesse serieux ze 
huelen an doropper opzebauen. 
Wéi ufanks gesot hu mer haut een Deel 
vum Exercice an deen ass wichteg regel-
méisseg duerchzeféieren, fir eben esou 
Erkenntnisser ze erfaassen an dorausser 
Konklusiounen ze zéien an eisen interne 
Gläichstellungsplang nei auszeriichten an 
ebe mat neie Missiounen auszefëllen, fir 
eisem Zil vun der Chancëgläichheet a 
Gerechtegkeet méi no ze kommen. 
D’Stad Esch huet als wichtegen, ëffent-
leche Patron eng Virbildfunktioun mat 
enger u Gläichstellung vu Fra a Mann 
orientéiert Personalpolitik. Och wann 
d’Leit heiansdo mengen d’Gender wier 
keen Thema fir eng Gemeng oder dës 
Analys wier net wichteg, esou sinn ech 
ganz anerer Meenung a si frou, dass mir 
als Gemeng dësen Dossier serieux hue-
len. Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci der Madame Bofferding, 
an als ofschéissende Riedner ass den Här 
Baum ageschriwwen.“

Marc Baum (Déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Merci och 
dem Här Codello fir dëse wierklech ganz 
gudde Rapport. Gutt, net nëmmen 
duerch dat opschlossräich Zuelematerial, 
mä och gutt doduerch, datt verschidde 
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Konklusiounen ugeklongen oder uge-
duecht gi sinn an och verschidde selbst-
kritesch Remarquë gemaach gi si wat, 
mengen ech, wichteg ass a wat och 
weist, datt d’Escher Gemeng an och de 
Schäfferot de politesche Wëllen huet, 
Saachen och ze veränneren déi nach ze 
verännere sinn. 
E puer Remarquen dozou. Dat éischt dat 
ass, ech denken och datt et wichteg ass, 
datt dat do d’Basis ass fir de Conseil de 
recrutement fir eng cibléiert Personalpoli-
tik ze bedreiwen. Ech mengen awer och, 
datt een an Zukunft dat heite misst an 
d’Personalkommissioun huelen an och an 
der Personalkommissioun misst kënnen 
diskutéiere fir méiglechst vill Leit Abléck 
ze ginn an d’Problematik an och kënne 
mat méiglechst ville Leit doriwwer oppen 
ze diskutéieren. 
Et ass opgefall oder mir ass zumindest 
opgefall, datt wéi Dir gesot hutt, 217 Leit 
sinn an deene leschte 5,5 Joer bäikomm. 
Dat ass eng Augmentatioun vu ronn 
25%, tëschent 25 an 30% vum Personal, 
an déi selwecht Augmentatioun ass et 
awer net ginn an deem dote Mooss an 
der Part wat d’Personalkäschten am Bud-
get bedréit. Dat ass wichteg och mengen 
ech, fir no baussen ze kommunizéieren, 
datt déi Personalpolitik déi do gemaach 
ginn ass, raisonnabel war an de Budget 
eben net onsënneg belaascht huet, wéi 
verschiddener dat awer ëmmer erëm ver-
sichen duerzestellen. 
Et ginn a ganz ville Beräicher, an Dir hutt 
se opgezielt, positiv Entwécklungen déi 
doduerch entstane sinn, datt mer elo 
zënter 13 Joer e Service à l’égalité des 
chances hunn. Et si ganz vill Chantieren 
ugepaakt ginn, mä et bleiwen der och 
nach ganz vill op. Een ass dee vun der 
Deelzäitaarbecht, mengen ech. A sécher-
lech ass et esou, datt d’Fro vun der 
Deelzäitaarbecht domatter ze dinn huet, 
datt eng gesellschaftlech Entwécklung do 
ass, déi mengen ech, zwou Dimensiou-
nen huet. Dat eent dat ass, datt ëmmer 
méi Koppelen och gezwonge sinn zu 
zwee ze schaffen, well et eleng net duer-
geet. A wéi de Rapport och seet, et ass 
d’Dimensioun vun engem Complément 
vu Salaire op deen da Frae meeschtens 
zeréckkommen. Fraen, well effektiv an 
Deeler vun der Gesellschaft dat awer 
nach ëmmer dat tradéiert Bild ass an en 
tradéiert Bild deem ee misst mat posi-
tiven Aktiounen entgéint goen. Op där 
anerer Säit ass et awer och esou, datt 
d’Gemeng do en Hiewel hätt. Et sinn 
nämlech genau an deene Beräicher wou 
d’Deelzäitaarbecht, wou déi Posten uge-
buede ginn, wou am meeschte Frae sinn. 
An d’Fro déi d’Madame Bofferding och 
zu Recht opgeworf huet, et misst een 

awer och iergendwann eng Kéier ugoe fir 
ze soen, a wéi wäit ass dat wierklech just 
eng fräiwëlleg Deelzäitaarbecht a wéi 
wäit ass dat net? Wann een den Degré 
d’occupation vun 90% huet, datt ee 
wann een d’Méiglechkeet hätt och géif 
en aneren Job oder eng voll Tâche 
unhuelen. Et gëtt an där doter Diskus-
sioun och hei an Avis vun der Personal-
kommissioun vum leschte Méinden, déi 
jo feststellt, datt notamment an de sozio 
edukative Strukturen en immens grousse 
Changement do ass, wat net gutt ass fir 
den Opbau vun deene Strukturen an 
deen natierlech och domatter ze dinn 
huet, datt do keng voll Tâchen ugebuede 
ginn an datt meeschtens Fraen déi eng 
hallef Tâche hunn, frou si fir iwwerhaapt 
ze schaffen, mä bei der éischter Geleeën-
heet wou se méi Stonne kënne schaffen, 
dat och wouer huelen. An do mengen 
ech, misst d’Escher Gemeng sech 
Gedanke maachen. Dat selwecht gëllt 
wat d’Posten ugeet. Dat heescht, wann 
ee kuckt datt an der Carrière supérieure 
en iwwerduerchschnëttlechen Undeel u 
Männer ass, da misst een, mengen ech 
och, kënne mat positive Aktiounen an 
Zukunft iwwert de Recrutement dogéint 
virgoen. 
Dat hei ass, wat mer presentéiert hunn, 
eng éischt quantitativ Analys déi ganz 
gutt ass an déi wichteg ass well se d’Basis 
fir d’Diskussioun leed. Ech begréissen 
ausdrécklech, datt Dir zu där quantitati-
ver Analys elo eng qualitativ maacht 
iwwert de Wee vun där Ëmfro, fir kënnen 
e serieuxe Chancegläichheetsplang op 
der Gemeng opzestellen an och an déi 
Richtung konkret Mesurë kënnen ze pro-
poséieren. 
Här Codello, Madame Buerger-
meeschtesch, ech ënnerstëtze wéi an der 
Vergaangenheet all déi Mesuren an dee 
Serieux mat deem de Schäfferot un déi 
heite Fro erugeet, och wann an der Pre-
sentatioun vun esou Dossiere bei verschid-
den eelere Fraktioune vun der Majoritéit 
e Raunen duerch d’Reie geet, begréissen 
ech ausdrécklech an ënnerstëtzen d’Be-
méiunge vum Schäfferot, fir dat do 
serieux unzehuelen.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci och dem Här Baum an 
alle Riednerinnen a Riedner déi haut de 
Moien zu dësem Dossier Stellung geholl 
hunn. Ech mengen dat Raune wäert 
manner haart ginn an Zukunft wa ver-
schidde Mesuren ëmgesat ginn. Et ass 
scho manner a mir hunn, wéi gesot, e 
verwennte Matkämpfer kritt an der Per-
soun vun dem Personalschäffen. Ech 
wéilt awer dem Här Codello d’Wuert gi 
fir op déi eenzel Froen nach anzegoen.“

Schäffen Daniel Codello (LSAP): 
„Merci. Ech soen och alle Virriedner Mer-
ci fir éischtensmol déi positiv Approche 
zu där Analys an och zu deene verschid-
den Ureegungen déi se gemaach hunn. 
Ech wéilt op e puer Bemierkunge kuerz 
agoen. Ech wéilt esou agoen, chronolo-
gesch wéi d’Riedner hei dat elo hei 
geschwat hunn. 
Här Bernard, Dir hutt e puermol dat 
Wuert „Diskriminéierung“ gebraucht am 
Kontext vun Iwwerrepresentatioun zum 
Beispill bei de Fonctionnairen. Ech géing 
net direkt vun enger Diskriminéierung 
schwätzen. Ech weess net, ob Dir do hei-
banne waart wéi d’Madame Hildgen 
ge schwat huet, dann äntweren ech och 
direkt doropper. Mir kënnen natierlech 
net ëmmer e Mann oder eng Fra aus 
dem Hutt zauberen op verschiddene Pos-
ten. An zemools soen ech mol, bei den 
Attachés administratifs, déi 5 déi mer an 
de leschte 5 Joer hei agestallt hunn, et 
muss ee sech och eppes bedenken, dat 
war och eng Nouveautéit fir d’Stad Esch. 
Mir haten ni Carrière supérieure am 
administrative Beräich. Déi éischt déi mer 
hei agestallt hunn, bon dat war Service à 
l’égalité des chances, ass eng Carrière 
supérieure komm. Dunn herno sinn Eco-
nomisten a Juristen hei agestallt ginn an 
ech muss Iech éierlech soen, Här Ber-
nard, dat huet net ëmmer mat enger Dis-
kriminéierung ze dinn, mä heiansdo hutt 
Dir op verschiddene Posten dat eent 
Ge schlecht wat sech do manner mellt 
wéi dat anert oder vläicht och duerch déi 
ganz Prozedure wat de Conseil de recru-
tement ugeet an herno net zréckbehale 
gëtt. Dat huet natierlech seng Ur saachen. 
Verstitt Dir? Mä dofir wéilt ech net direkt 
vläicht vun Diskriminéierung schwätzen, 
do muss een och ëmmer au cas pour cas 
kucken. Mä et ass also e bewossten Des-
equiliber, deen ass ze constatéieren an 
dat mécht déi Analys hei jo och kloer. 
Ech ginn all Virriedner Recht. An dat 
hunn ech och gesot, a wann d’Madame 
Buergermeeschtesch et wëll, da ginn ech 
perséinlech de Rapport och an d’Perso-
nalkommissioun virstellen. Da froen ech 
do de President fir eng extra Sitzung ze 
maachen an da maache mer dat esou 
schnell wéi méiglech, datt déi zwee Gre-
mien op där enger Säit Commission du 
personnel et à la réforme administrative, 
well dat Wuert ass nach net gefall, wa 
mer hei vu Konsequenzen aus dem Rap-
port schwätzen, da schwätze mer och 
Réforme administrative. Da mussen och, 
da ginn Décisiounen och geholl an 
Zu kunft déi wäerten Inzidenzen op d’Ser-
vicer hunn an ech ginn och ganz gären 
de Membre vum Conseil de recrutement, 
loosse mer mol soen, de feste Stamm-
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membere vum Conseil de recrutement, 
kucke mer, dass mer deenen och déi 
Analys do ginn, datt si dat och am Han-
nerkapp hunn.
Madame Hildgen, Dir hutt iwwer d’For-
matioun vum Agent de nettoyage gefrot, 
geschlechtsspezifesch op déi Männer déi 
selwecht Formatioun kréie wa se sech op 
e Posten nenne wéi eng Fra. Dat ass 
natierlech absolut noutwenneg, datt 
jiddwereen déi selwecht Formatioun kritt 
an eng Formatioun op ee Posten déi ass 
net un e Geschlecht gebonnen, well si 
musse jo och déi selwecht Aarbecht an 
déi selwecht Tätegkeeten am Alldag hei 
assuméieren. An dofir kréie se och oder 
kréie se a musse se och déi selwecht For-
matioune maachen.
Här Huss, Dir hutt vun den ale Musteren, 
vun ale Rollebiller geschwat. Dat ass, et 
hätt een et kéinte provokativ als Titel vun 
engem Abschnitt an där Analys hei maa-
chen. Mir hunn un der Mentalitéit ze 
schaffen, dat wësse mer alleguerten, mä 
ech denken, datt do d’Politik deen een 
Aspekt huet, mä mir mussen awer och 
innerhalb vun eisem Personal dat Rolle-
bild do veränneren, déi Mentalitéit do 
veränneren, datt do, wéi gesot, och scho 
bei internen Ausschreiwungen dee Cou-
rage do ass, fir sech vun deene Rollebiller 
lass ze léisen a wéi gesot, do hu mer jo 
awer och scho positiv Usätz a positiv 
Beispiller ze mellen.
D’Madame Bofferding huet Recht wa si 
seet, déi Analys hei, an den Här Baum 
huet dat och gesot, déi Analys ass hei 
eng Basis. Mir hunn hei elo quantitativ 
Material op dat mer kënnen opbauen, 
mä wou mer mussen elo complementaire 
zu där Enquête déi leeft, dat zesummen 
huele fir herno de Chancëgläich-
heetsplang auszeschaffen, an eben och 
eng strukturéiert Personalpolitik nach méi 
affinéiert kënnen ze definéieren. 
Wat d’Geschicht Temps partiel ugeet, 
wat d’Madame Bofferding an den Här 
Baum ugeschwat hunn, ob do Leit sech 
op e Posten Temps partiel mellen an ob 
se vläicht méi wéilte schaffen? Ech kann 
Iech soen, dat ass Partie intégrante vun 
där Enquête. Do ass e ganzt Kapitel an 
där Enquête wou d’Leit gefrot ginn, zu 
wéi vill Prozent schafft Dir am Moment 
op der Gemeng? War dat Äre Wonsch zu 
25%, 50%, 75% ze schaffen? Oder wéilt 
Dir gäre méi schaffen? Also dorausser 
kréie mer an där Enquête schonn, géing 
ech soen, ech géing soen noutwennegt 
Material. An do ginn ech Iech Recht, Här 
Baum, an och der Madame Bofferding, 
do sinn héchstwahrscheinlech Leit déi 
sech am Ufank op en hallef Posten hei an 
der Gemeng freeë fir iwwerhaapt mol an 
der Gemeng ze sinn, an déi herno dann 

natierlech och duerch hir gutt Aarbecht 
kënne beweisen. Mä ech muss awer 
soen, mir si constamment mat Augmen-
tations de tâches an och mat Réductions 
de tâches konfrontéiert. Dir kënnt och 
eng Kéier de Cas inverse hunn, datt 
duerch perséinlech Problematiken eng 
Réduction de tâche fir eng gewëssen Zäit 
gefrot gëtt, an do si mer awer och 
ëmmer coulant gewiescht a mir hunn dat 
ëmmer au cas pour cas och ëmmer 
gekuckt. Do muss een d’Dossieren och 
ëmmer kucken, zemools wann et ëm per-
séinlech Problemer geet, dass een do 
awer coulant ass. Mä ech denken, datt 
mer doduerch d’Enquête ganz wichtegt 
Zuelematerial kréien. 
Dir hutt och vun der Volonté politique 
geschwat fir Changementer unzegoen. 
Ech mengen et huet jo kee Wäert eise 
Servicer hei esou laangwiereg Aarbech-
ten an Optrag ze ginn. Wa mer esou 
Analysen erstellen, dann ass et eisen 
Optrag, et ass scho bal eis Verantwor-
tung dann déi politesch Konklusiounen 
ze zéien. Mir hunn ëmmer gewollt, also 
déi viregt Schäfferéit an och deen aktuel-
len, esou vill wéi méiglech Leit déi impli-
zéiert sinn domatter ze befaassen. Dozou 
zielt de Gemengerot, dozou zielt d’Perso-
nalkommissioun, d’Egalité des chances 
Kommissioun. Firwat net och dann déi 
Kommissioune ginn an deene Secteuren 
déi ech opgezielt hunn, déi spezifesch 
méi weiblecht Personal hunn, déi spezi-
fesch méi männlecht Personal hunn, fir 
och do mol en Avis ze kréien. Dat ass eng 
Idee déi mer gären ophuelen. 
Dëst gesot, Madame Buergermeesch-
tesch, soen ech de Virriedner nach eng 
Kéier Merci an ech invitéiere se dann 
natierlech och mat un de Konklusiounen 
ze schaffen.“

5. Zone industrielle „Um 
Monkeler“: autorisation d’ester 
en justice à l’encontre de 
l’autorisation d’établissement 
délivrée pour la fabrique 
d’asphalte; décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Kolleginnen 
a Kollegen, mir géifen dann zum nächste 
Punkt op der Dagesuerdnung kommen. 
Dat ass d’Demande fir d’ester en justice 
betreffend den Dossier „Um Monkeler“, 
soen ech elo einfach. Dir wësst, Dir sidd 
all am Bild a waart och majoritär op där 
Informatiounsversammlung gewiescht 
déi vum Ministère de l’Environnement, 
an ech betounen, vun hinnen organi-
séiert gi war hei zu Esch an der Gemeng 
a wou Bierger an natierlech Politiker vun 

den dräi Gemengen och uwiesend 
waren. Et ass esou, datt mer als lescht 
Gemeng dann elo, well mer elo réischt 
Gemengerot hunn, hei de Gemengerot 
froen, fir d’Autorisatioun ze kréie fir 
kënne viru Geriicht ze goen an dat 
betreffend de Recours en annulation 
virum Tribunal administratif. 
Déi dräi Gemengeréit hu sech viru 14 
Deeg zesumme getraff, wou se déi doten 
Décisioun geholl hunn an hire jeeweilege 
Gemengeréit wéi se elo waren, viru 14 
Deeg war et Monnerech, virun enger 
Woch Schëffleng an haut dann eise 
Gemengerot, informéiert, datt mer wéil-
ten alles maache wat mer menge wat an 
deem Dossier sollt gemaach ginn. 
D’Haaptargument ass jo dat, dass den 
autoriséierte Projet en aneren ass wéi 
deen dee vun de Gemengen aviséiert 
ginn ass. A mir wäerten eis nächste Méin-
den erëm zesumme gesinn, déi  dräi 
Schäfferéit, mat dann den Informatiou-
nen déi och vun de jeeweilegen Affekote 
vun de Gemengen déi um Dossier elo 
schaffen, mat deenen Informatioune fir 
dann dee Recours kënnen ze maachen. 
An dofir brauche mer natierlech hei d’Au-
torisatioun vun Iech. 
Ech weess, an dat ass och verständlech, 
datt och hei am Gemengerot d’Emotiou-
nen héich si betreffend dee Projet. Dat 
ass idem fir eis alleguerten. Ech wéilt 
awer eng Demande un Iech riichten, vu 
que datt mer an enger lafender Prozedur 
sinn a wou och e Kommodo elo 
amgaangen ass, wéilt ech e groussen 
Appel un Iech maachen, déi dräi Schäffe-
réit ënnerstëtzen dat, soss géife mer net 
Recours wëlle maachen. Mir hunn dat 
eescht geholl wat mer engersäits vun der 
Biergerinitiativ, soen ech elo mol, déi 
sech gegrënnt huet ronderëm dee Projet, 
mir hunn déi Argumenter alleguerten 
eescht geholl a mir sinn och am Aus-
tausch mat hinnen. Mir hunn ënnert eis 
gekuckt wéi den Dossier ausgesäit, wat 
mer virgeluecht kritt hunn, den Arrêté. 
Dir hutt alles an Ärem Dossier wat mer 
kritt hu vun dem Ministère de l’Environ-
nement, sinn trotzdem als dräi Gemen-
gen der Meenung, datt et awer méiglech 
ass a mer genuch hu fir kënnen e Recours 
en annulation elo mol ze maachen. Wéi 
gesot, et ass kloer datt dee Projet do 
d’Emotiounen héich goe léist. Absolut 
verständlech. 
Ech wéilt informéieren, datt mer gëschter 
als Gemeng, virgëschter als Gemeng de 
Chantier zougemaach hunn, arrêtéiert 
hunn, well Aarbechten ugefaangen 
hunn, déi keng Autorisatioun hate vun 
eis. Mir hunn den Ëmweltministère 
doriwwer informéiert an alleguerten déi 
natierlech déi mussen informéiert ginn, 
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wéi d’Distriktskommissär an alleguerten 
déi noutwenneg Instanzen. Mir waarden 
op eng Äntwert elo och vun der Adminis-
tration de l’Environnement. Wéi gesot et 
ass zou. D’Fermeture hänkt um Chantier. 
Mir hunn an deem Sënn keng Autorisa-
tioun bis elo ginn, well mer gesot hunn, 
mir wëllen iwwert den Dossier a Rou 
schwätzen, all Informatiounen hunn déi 
eis och bis elo feelen an dofir ass och 
gëschter eben deen Arrêté oder déi Fer-
meture beschloss ginn. 
Mir froen elo hei d’Autorisatioun fir kën-
nen da viru Geriicht ze goen. Wéi gesot e 
Méindeg mat den dräi Schäfferéit zesum-
men dann de Wee wéi mer elo virginn. Et 
ass awer kloer, datt mer dat wäerte  
maachen. Dat ass kloer. A wäerten dann, 
wa mer dës Autorisatioun vun Iech och 
kréien, wäerte mer Iech selbstver-
ständlech iwwert alles um Lafenden 
halen, wat an dësem Dossier passéiert. 
Ech wéilt natierlech froen, ob een eppes 
wëll dozou soen awer wéi gesot, mam 
Hannergedanken, denkt dru mir sinn an 
enger lafender Prozedur a maachen alles 
wat mer och matgedeelt kritt hunn an an 
eisen Iwwerleeungen och richteg ass.
Madame Bofferding, den Här Baum,  
den Här Bernard, den Här Mischo, den 
Här Zwally an den Här Huss an den Här 
Hansen.
D’Madame Bofferding wann ech gelift.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci. Wa 
bei engem Projet déi gesetzlech a regle-
mentéiert Virschrëften agehale goufen, 
esou heescht dat awer net zwangsleefeg, 
dass een dee Projet muss gutt fannen. 
Wann e Politiker, an dësem Fall e Staats-
sekretär, bereet ass mat de Biergerinnen 
a Bierger an Dialog ze trieden, esou ass 
een och net herno gezwongen déi Mee-
nung vum Ministère gutt ze fannen. 
Wann awer Awunnerinnen an Awunner 
aus eiser Gemeng e Problem mat engem 
Projet hunn a sech mobiliséieren, da  
si mir als Gemengeréit gefuerdert. Mir 
sëtze just heibanne well d’Escherinnen an 
d’Escher dat esou décidéiert hunn, dass 
mer se solle vertrieden. A fir eis als Sozia-
listen ass et kloer, dass si net nëmmen 
eng Stellungnam zum Projet vun eis wël-
len héieren, mä eis konkret ëm Hëllef 
froen. Mir hunn hei eng Verantwortung 
ze iwwerhuele vis-à-vis vun eise Bierge-
rinnen a Bierger a loossen et dohier och 
net gëllen, dass eis eng gewësse Feigheet 
ënnerstallt gëtt wéi et a muenchen Zei-
tungsartikele geschriwwe ginn ass. Fir eis 
stellt sech net d’Fro, ob mir eng populär 
oder onpopulär Entscheedung mussen 
treffen. D’Escher LSAP-Fraktioun mat 
hirer Sektioun stellt sech hannert d’Bier-
gerinnen an d’Bierger, well mir versti si 

absolut an hirer Argumentatioun an 
dozou jo och schonn den negativen Avis 
vum Schäfferot aus dem leschte Joer vum 
August. Feig allerdéngs wier et, wa mer 
eis hannert de Beschloss vum Ministère 
géinge verstoppen a géinge maache wéi 
wann eis d’Hänn gebonne wären an net 
alles a Beweegung setzen, fir dëse Projet 
awer nach ausgebremst ze kréien. 
Et maach richteg sinn, dass mer Asphalt 
brauchen a gutt Stroosse brauche fir 
drop ze fueren, an awer heescht dat net 
onbedéngt, dass déi Fabrik hei muss um 
Monkeler opgeriicht ginn. Sécher mécht 
d’Ënnerbréngung an enger Zone indus-
trielle Sënn an awer muss dat net op 
d’Käschte vun den Awunnerinnen an 
Awunner goen. Op déi eenzel Kon-
sequenzen déi aus der geplangter Nid-
derloossung entstinn, déi souwuel am 
Avis vum Schäfferot wéi och vun den Ini-
tiateuren vun der Petitioun formuléiert gi 
sinn, ob déi wëll ech elo net agoen. 
Ech wëll awer nach een Argument ervir-
hiewen, dat mir als Sozialisten net gëlle 
loossen an zwar de Leit virzewerfen, dass 
si do wunnen, dass dat hire Choix war a 
vun Ufank u gewosst hätten op wat si 
sech do géifen aloossen. Et ass richteg, 
d’Leit hunn dës Décisioun geholl wou se 
sech do am Eck niddergelooss hunn, fir 
eben do ze wunne mat de Konsequenzen 
déi se kennen. An awer kann een net 
ignoréieren, dass um Monkeler d’Zone 
industrielle sech enorm vergréissert huet 
an domatter fir vill Awunnerinnen an 
Awunner onerträglech ginn ass a se esou 
an hire Liewenskonditiounen ageschränkt 
ginn. Fir mat dësem Argument d’Nidder-
loossung vun der Asphaltfabrik ze 
rechtfäerdegen, ass d’Realitéit verkannt 
an de Leit riicht eraus gesot, bewosst eng 
op de Bak ginn. Mir als sozialistesch Frak-
tioun loossen eis Lallenger Matbiergerin-
nen a Matbierger net eleng do stoen a 
fuerderen dofir och de Schäfferot op, res-
pektiv ënnerstëtzen en an der Beméiung 
virun d’Verwaltungsgeriicht a Berufung 
ze goen. Mir wëssen net, ob mer herno 
gewannen, ob mer virukommen, mä wéi 
de Bertolt Brecht et schonn esou treffend 
gesot huet, „wee kämpft, ka verléieren, a 
ween net kämpft, huet scho verluer“. 
Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Genau esou gesi mer et och, 
Madame Bofferding. Et wier dann um 
Här Baum an den Här Hansen dann 
duerno.“

Marc Baum (Déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Ech den-
ken, datt déi Fro vum Monkeler an der 
leschter Vergaangenheet, an de leschte 

Wochen a Méint fir ganz vill Opreegung 
gesuergt huet. An ech mengen datt déi 
Fro eng ass déi net nëmmen d’Gemen-
gen Esch, Schëffleng a Monnerech 
betrëfft, mä déi insgesamt eng Fro ass, 
wéi wëlle mer hei zu Lëtzebuerg eist 
Land organiséieren a wéi soll dat kënnen 
demokratesch iwwert d’Bühn goen. Ech 
mengen datt deen Dossier dräi Voleten 
huet. Et gëtt e juristesche Volet, iwwer 
dee mer elo hei formal am Fong ofstëm-
men. Et gëtt e politesche Volet an et gëtt 
e fundamental demokrateschen. 
Zum juristesche Volet, well en a mengen 
Aen och mat deem einfachsten ass, 
ënnerstëtze mer als Lénk de Recours en 
annulation virum Tribunal administratif 
deen den Escher Schäfferot zesumme 
mat den Nopeschgemenge wëll maa-
chen. An eisen Aen, dräi Grënn. Dat 
éischt ass, dee Projet entsprécht einfach 
net dem PAG vun der Stad Esch. Och 
wann et doriwwer divergéierend Inter-
pretatioune gëtt. Fir eis ass ganz kloer, en 
entsprécht deem net. Dat heescht, en 
entsprécht net deem Planungsinstrument 
wat d’Escher Gemeng sech an der Ver-
gaangenheet ginn huet fir seng Stadent-
wécklung kënnen ze maachen. Zweetens 
ass an deem Arrêté dee geholl ginn ass, 
zum Schluss an engem vun de Considé-
ranten, steet dran, datt et op deem Site 
elo kierzlech am Januar, Kontaminatioune 
festgestallt gi sinn an et steet da kleng, 
ganz lapidar do, datt eng Sociétéit beop-
tragt ginn ass, oder eng Sociétéit Mer-
surë proposéiert fir dat ze securiséieren. 
Domatter ass an eisen Aen d’Commodo/
Incommodo Prozedur annuléiert, de 
facto, well dat hätt missten Integralen 
dovunner sinn. Den drëtte Grond ass, et 
ass gebaut ginn um Site, wéi Dir et och 
duergeluecht hutt, Madame Buerger-
meeschtesch, ouni Autorisatioun. D’Auto-
risatioun ass awer en integralen Deel och 
vun deem heiten Arrêté. Wann also 
gebaut ginn ass ouni Autorisatioun, dann 
ass deen heiten Arrêté an eisen Aen null 
an nichteg. 
An et ass illegal. An d’Illegalitéit vun där 
Virgoensaart a Weis déi huet eng ganz 
grouss politesch Dimensioun. Deen Ter-
rain deen déi Firma do gepacht huet, 
deen Terrain dee gehéiert nämlech dem 
Stat. Dat heescht, de Stat, méi genau 
den Economiesministère, huet zu engem 
Zäitpunkt wou dee Betrib weder eng 
Baugenehmegung hat, nach iwwerhaapt 
kloer war, ob se jeemools géifen eng 
Betribsgenehmegung kréien, ass deen 
Terrain vum Economiesministère un déi 
Firma verpacht ginn. An do muss een 
awer e puer Remarquen dozou maachen. 
Ech gi jo awer dovunner aus, datt den 
Economiesministère, wann en Terrainen 
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u Betriber erausgëtt, eng Strategie huet. 
Eng ökonomesch Entwécklungsperspek-
tiv. Wann dat esou ass, da verstinn ech 
net, firwat de Ministère dat an deem 
heite Fall gemaach huet, well esou vill 
onkloer war a virun allem onkloer ass a 
wéi mer och wëssen, datt keng Aar-
bechtsplazen do wäerten nei crééiert 
ginn, oder kaum Aarbechtsplaze wäerte 
crééiert ginn. An dat verstinn ech net, 
firwat de Ministère de l’Economie esou 
dohinner gaangen ass. A mir hunn och 
an der Chamber d’Ëmweltkommissioun 
als Lénk zesumme geruff an den zoustän-
nege Minister vun der Ëmweltkommis-
sioun, dem Här Gira, ënner anerem déi 
dote Fro gestallt. An d’Äntwert war net 
zefriddestellend. D’Äntwert vum Här Gira 
war déi, datt mer eben an enger fräier 
Maartwirtschaft liewen an datt wann een 
eng Demande huet un en aneren an déi 
zwee gi sech eens, dann entsteet do 
eben e Pachtvertrag, an dat ass esou an 
der fräier Maartwirtschaft. Dat ass awer 
ellen onzefriddestellend, well domat 
kënne mer all Form vu Landesplanung an 
Zukunft vergiessen. Dat ass ellen onze-
friddestellend! Dëst ausgerechent vun 
engem Grénge Staatssekretär ze héieren, 
dat ass ellen, elle verwonnerlech. 
Madame Buergermeeschtesch, ech men-
gen déi Landesplanung déi am Fong 
misst stattfannen, mat där sinn d’Ge-
menge ganz konkret konfrontéiert 
andeems se nämlech amgaang sinn hir 
PAGen ze entwéckelen a weider ze 
entwéckelen. Et ass awer elo nach ëmmer 
esou, datt d’Plans sectoriels net virleien. 
Wéi kann een als Gemeng eng serieux 
Stadentwécklung maachen, wann een 
net doriwwer informéiert ass wat déi 
grouss Leitlinne si vun der Landespla-
nung? Et ass mengen ech simplement 
net méiglech. An do si mer dann och bäi 
där Fro déi opgeworf ginn ass. Bei wiem 
läit dann dee gréissten Deel vun der Res-
ponsabilitéit datt déi Situatioun esou ver-
fuer ass? A mengen Aen eendeiteg op de 
Säite vum Stat a vun de Ministèren déi 
zënter Joeren, bal Jorzéngten amgaang 
sinn oder verspriechen ëmmer erëm déi 
Plans sectoriels offen ze leeën. Et awer 
net maachen an déi dann an enger 
Äntwert op eng, et war keng parlamenta-
resch Ufro, mä dann op eng Äntwert, op 
eng Demande vun enger Petitiounskom-
missioun, eng Petitioun déi vun Escher 
Biergerinnen a Bierger ënnerschriwwe 
ginn ass, wou d’Madame Dieschbourg 
dann doropper äntwert an d’Schëfflen-
ger Gemeng quasi niewelaanscht infor-
méiert, datt ee Grond firwat datt dee 
Plang dee bestanen huet, fir eng 
Zuchlinn Esch-Lëtzebuerg ze maachen, 
datt déi souwisou net wäert an deem 

neie Plan sectoriel zréckbehale ginn. Esou 
kann ee mengen ech, net mat Gemen-
gen ëmgoen an ech mengen, datt dat all 
Entwécklung vu Stied onméiglech mécht. 
Ech mengen, datt et e ganz groussen 
demokratesche Problem gëtt dee sech op 
deem Fall Monkeler weist. Commodo/
Incommodo Prozedure verlafen, mengen 
ech, net transparent genuch an d’Bierger 
an hir Awänn ginn net serieux genuch 
behandelt. Wann et esou ass, datt selwer 
den Arrêté ministériel opzielt, datt et 
insgesamt 190 individuell mëndlech a 
schrëftlech recevabel Reklamatioune gi 
sinn, zu Esch 115, zu Schëffleng 67 an zu 
Monnerech 8, an déi sech op 50, op 
exakt 50 inhaltlech Punkten ausdeenen, 
déi alleguer opgezielt ginn, an et stellt 
een da fest, datt an der Begrënnung vum 
Arrêté awer just op en Deel vun deenen 
inhaltleche Punkten agaange gëtt, dann 
ass dat d’Bierger an hir Bedenken a men-
gen Aen net serieux geholl. An d’Com-
modo/Incommodo Prozedur leeft d’Ge-
for dann zur Farce ze ginn. Déi kollektiv 
Petitioun, déi vun iwwer 1.000 Biergerin-
nen a Bierger ënnerschriwwe ginn ass, 
huet 9 inhaltlech Kritikpunkten opgezielt. 
Vun deenen 9 hu se just op 2 Kritikpunk-
ten eng serieux Äntwert kritt. Op déi 
aner net. 
Et ginn, an dat ass mengen ech och e 
ganz grousse Problem an der demokrate-
scher Prozedur wéi hei virgaangen ass. 
All concernéiert Gemengen, an eng 
onheemlech grouss Zuel vun Awunner 
hunn hir Bedenken an hir Widderstänn 
manifestéiert. D’Gemengen hunn alle-
guer mat Begrënnungen déi novollzéibar 
sinn, negativ Avisen ofginn. Wann trotz 
aller Kritik, déi inhaltlech berechtegt ass, 
nawell un deem Projet festgehale gëtt, 
da muss een awer soen, datt dat e Politi-
kum ass deen een esou net einfach kann 
hinhuelen. Den Här Gira verdeedegt sech 
domatter, datt hie seet, mä ech hunn 
iwwerhaapt keng Handhab, ech appli-
zéieren, ech exekutéiere just d’Gesetzer. 
Do si mer dann awer um Nullpunkt vun 
der Politik ukomm. Well wann dat dat 
ass, da brauche mer net wielen ze goen. 
Dann hätte mer och den 20. Oktober 
keng nei Regierung misste wiele goen, 
wann dat déi eenzeg Haltung ass, datt ee 
Politik vun der CSV an d’Gesetzer vun 
der CSV einfach nëmmen 1:1 applizéiert 
a weider fiert. Mä de politesche Wëlle 
misst bestoen, fir wann een eppes ännere 
wëllt, fir dat ze maachen. A wa mir hei 
grad e Recours en annulation froen, dann 
ass et, well mir mengen als Escher 
Gemeng datt et nach genuch Grënn gëtt 
fir deen dote Projet net esou duerchze-
zéien. A genuch Handhabe gëtt déi och e 
Ministère misst hunn. 

An de Froe mengen ech muss een, et 
däerf een d’Dimensioun net vergiessen, 
dass déi Asphaltfabrik jo verschidden 
Aspekter huet. Et gëtt sécherlech den 
ökologeschen Aspekt deen oft opgezielt 
gëtt. Et gëtt de sozialen Aspekt vu Créa-
tion d’emploi déi net oder net genuch 
do stattfënnt an et gëtt natierlech och 
den ökonomeschen Aspekt andeem een 
nämlech freet, ass et opportun. D’Fro 
vun der Opportunitéit ass an deem heite 
Fall ni gekläert ginn. 
An deene leschte Woche si vill Stëmmen 
héich ginn, huet ee Villes misste liesen, 
wat ech perséinlech eng Zoumuddung 
fannen, souwuel fir d’Elue vun der Escher 
wéi awer och fir d’Escher selwer. Wann 
ech virun zwou Wochen en Artikel hu 
misste liesen am Tageblatt, en Text dee 
strotzt vun engem onheemlech ermidde-
genden, pubertäre Fortschrëttglawen op 
der enger Säit an op där anerer Säit 
engem alterssenile Kulturpessimismus, an 
ech schwätzen an dësem Fall vum Artikel 
vum Här Goebbels, do muss een dann 
awer soen, dat do schléit dem Faass de 
Buedem aus. D’Escher an d’Escher 
Gemeng, deenen Industriefeindlechkeet 
virzegeheien, dat ass eng Frechheet. Dat 
ass einfach net éierlech. Well et muss ee 
soen, datt souwuel déi Leit déi déi dote 
Petitioun mat ënnerschriwwen hunn, 
sinn deelweis déi selwecht Leit déi anner-
halleft Joer virdru manifestéiert hunn, fir 
datt Arbed Schëffleng net zou geet, well 
do 300 Aarbechtsplazen um Spill sinn. Et 
sinn deelweis déi selwecht Leit. A wann 
hei géint dee Projet argumentéiert gëtt, 
dann ass et net ass enger Nimbyslogik, 
mä well et gutt Grënn gëtt, dogéint 
virzegoen. 
Madame Buergermeeschter, elo gëtt 
gesot, an dat ass dann elo Pingpong-Spill 
vum Här Gira, an da mat deelweis der 
Ënnerstëtzung wéi ech gëschter geliest 
hunn oder hu misste liese vum Mouve-
ment Ecologique, datt do gesot gëtt, mä 
d’Gemengen hunn am Fong vill méi eng 
grouss Responsabilitéit wéi si sech selwer 
elo ëmmer nëmmen als Affer duerstellen. 
Ech mengen, datt d’Gemeng zwou Res-
ponsabilitéiten effektiv huet, deene se 
net genuch nokomm ass. Et ass effektiv 
esou, datt déi Zone d’activité um Monke-
ler, datt et zënter 2012, also zënter 
anner hallwem Joer muss een awer och 
soen, zënter annerhallwem Joer, Oplage 
ginn, datt ee fir déi ganz Zone hätt miss-
ten e Commodo/Incommodo maachen. 
Dat stëmmt. Dat ass e Feeler datt dat net 
geschitt ass. Et ass awer net d’Schold un 
där Situatioun wou mer elo sinn, men-
gen ech. Dat zweet dat ass, datt gesot 
gëtt, an doriwwer kann een diskutéieren, 
well dat en Argument ass, et hätt missten 
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eng Verkéiersimpaktanalys vun der 
Gemeng gemaach ginn. Aha, bon, do 
kann een driwwer diskutéieren. Wou een 
awer net méi driwwer diskutéiere kann, 
ass wat d’Positioun vum Minister ass an 
och vum Mouvement Ecologique déi ech 
net deelen, dat ass, datt et d’Responsabi-
litéit vun der Escher Gemeng wier fir 
Analysen ze maache wat d’Loftbe-
laaschtung ugeet, wat de Kaméidi géif 
ugoen. Dat stëmmt net. Wéi kann 
d’Escher Gemeng Analyse maachen an 
engem Beräich wou si iwwerhaapt keng 
Geneemegungskompetenz huet. Well 
d’Geneemegungskompetenz läit eleng 
beim Minister. Duerfir ass et net richteg 
dat der Gemeng zou ze schupsen. 
Et ass och net richteg, an ech maache 
mech awer elo net hei zum Affekot vum 
Schäfferot, mä wann de Mouvement 
Ecologique insinuéiert datt déi ganz 
Stadentwécklung am Pudel, datt déi am 
Fong net hätt dierfe stattfannen. Da 
muss een awer soen, ma dann hale mer 
hei zu Esch op. Dann däerf Belval net 
entstoen. Well do niewendru gëtt et och 
eng Industrie. Dann hale mer op mat 
Stadentwécklung. Da maache mer 
d’Nonnewisen nach fäerdeg an dann ass 
et eriwwer. Sou, ech mengen datt dat 
keng serieux Haltung ka sinn. 
Och ass et falsch fir ze soen, wat ëmmer 
erëm komm ass, jo, déi Leit déi dohinner 
gaange sinn, si wosste jo datt dat eng 
Industriezone ass. Do ass et d’Ze-
mentswierk ginn. Jo, d’Zementswierk ass 
et ginn an d’Zementswierk huet ganz 
genau Oplagen a vun deene ville Protes-
ter déi komm sinn, vun deene berechteg-
te Protester vun de Leit hunn ech keng 
Stëmmen héieren déi sech iwwer d’Ze-
mentswierk opgereegt hunn. Mä et ass 
esou, datt sech déi Situatioun zënter 
2006 dérappéiert ass an datt d’Verkéiers-
situatioun dérappéiert ass. Datt Betriber 
sech do ugesidelt hunn déi iwwerhaapt 
keng Betribsgeneemegung hunn. Och 
do muss ee froen, weem seng Responsa-
bilitéit ass dat dann? Ass dat wierklech 
d’Escher Gemeng? D’Escher Gemeng 
verdeelt dach keng Betribsgeneemegungen. 
(Zwëscheruff)
Jo, awer net Geneemegungen déi an 
deen dote Beräich erafalen. 
De Problem um Monkeler ass e Gesamt-
problem. E Problem vun der Aart a Weis 
wéi eis Stad sech weider entwéckelt a 
wat een egal wéi an eng egal wéi enger 
Optioun muss sech dofir duerchsetzen, 
dat ass, datt eng Stéchstrooss kënnt vun 
där Zone d’activité – et ass jo keng Indus-
triezone, et ass eng Zone d’activité – datt 
eng Stéchstrooss kënnt, entweder op 
d’A4 oder op d’A13, dat heescht datt 
d’Verkéierssituatioun direkt berouegt 

gëtt. Och do läit awer de Ball beim 
Ministère an et wier hinnen, mengen 
ech, wierklech unzeroden dat direkt 
unzegoen. 400.000 € fir eng sënnlos 
Ampelanlag ze spueren an déi Suen ze 
huele fir direkt a konkret kënnen eng Léi-
sung, zumindest fir de Verkéiersproblem 
ze ginn. 
Madame Buergermeeschtesch, ech war 
jo net op där Reunioun do derbäi, well 
ech am Ausland verhënnert war, mä ech 
hu mer awer intensiv de Livestream uge-
kuckt vun där Reunioun a mir huet bei 
där Reunioun natierlech net gefall, datt 
de Minister oder de Staatssekretär komm 
ass an d’Leit viru vollendet Tatsaache 
ge stallt huet. D’Leit gi just informéiert, se 
ginn tout au plus consultéiert, mä se 
ginn net an den demokratesche Prozess 
wierklech mat agebonnen. Dat ass ee 
Volet vun deem wat mech gestéiert huet. 
Wat mech awer och gestéiert huet, dat 
ass déi Fro déi de Staatssekretär iergend-
wann eng Kéier lapidar opgeworf huet, 
wou hien eis am Fong allen 19 gefrot 
huet, wéi mir dann hei géifen zu Esch 
Gemengerot halen? E ben, ech mengen 
datt mer hei zu Esch Gemengerot halen 
esou wéi mer dat ëmmer gemaach hunn, 
nämlech am géigesäitege Respekt, ee 
virun deem aneren, an am Anhale vu 
Spillregelen déi, mengen ech, de Minis-
ter selwer net agehalen huet an dee Res-
pekt net gewisen huet par rapport zu 
deene Leit déi hei hir berechtegt 
Doleancë virbruecht hunn. 
Madame Buergermeeschtesch, dëst 
gesot, ënnerstëtze mir als Lénk dee 
Recours deen Dir wëllt maachen a mir 
sinn och ganz optimistesch, datt e wäert 
ugeholl gi vum Geriicht. An ech mengen, 
datt et nieft deem juristesche Volet, 
deem politesche Volet wou mir als Par-
teien, als Gemengerot musse Positioun 
huelen, datt vun hei awer och nach soll 
en anere Message erausgoen un d’Escher 
Leit, un d’Lallenger déi an där Biergerini-
tiativ dra sinn. Et ass just den demokra-
teschen Drock vun deene Leit déi et fäer-
deg bruecht hunn, datt dee Projet bis elo 
zwee mol verworf ginn ass, an datt mer 
elo esou doriwwer schwätze wéi mer dat 
maachen, datt mer eng politesch, 
hoffentlech, Unanimitéit hei am Gemen-
gerot fannen. An ech wëll déi Leit just 
encouragéieren, deen demokrateschen 
Drock weider ze féieren, well et ginn an 
der rezenter Geschicht vu Lëtzebuerg 
eng ganz Rëtsch Beispiller vun Aktivitéits-
zonen déi autoriséiert gi sinn, oder ver-
schidden Aktivitéiten déi schonn autori-
séiert waren, an déi duerch den Drock vun 
de Leit verhënnert konnte ginn. Ech den-
ken do just un Heebicht. An ech géif och 
dem Här Gira dat mat op de Wee ginn ...

(Zwëscheruff) 
Jo, den Här Goebbels dee geet elo a seng 
Pensioun. Dem Här Gira wéilt ech dat hei 
mat op de Wee ginn, hie soll vu sengem 
héije Päerd erofklammen an op d’Leit déi 
betraff sinn, lauschteren. Well soss kann 
et ganz schief ausgoen. 
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Villmools Merci, Här Baum. Et 
wier um Här Hansen an duerno um Här 
Bernard.“

Mike Hansen (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschtesch. Dat gëtt haut e 
bësse méi schwéier fir mech ze schwät-
zen, well wéi Dir héiert, hunn ech net vill 
Stëmm.”

Paul Weidig (LSAP): “Gott sei Dank!”
(Gelaachs)

Mike Hansen (LSAP): „Den Dossier 
Monkeler ass sécher en Dossier dee vill 
Leit interesséiert. Net nëmmen d’Lallen-
ger mä all Escher, d’Schëfflenger an 
d’Monnerecher an duerfir sinn haut vill 
Aen an Oueren op eis geriicht wéi mir eis 
haut entscheeden. An deem Dossier huet 
sech och spannenderweis ee Biekerecher 
an e Stater zu Wuert gemellt. Dem 
éischte si mir jo och ganz besonnesch 
dankbar, datt hie vum 15. Stack aus sen-
gem Stater Tiermchen erofgeklommen 
ass, fir op réimesch Aart a Weis säi Wës-
sen ze vermëttelen an déi gallesch Minet-
ter ze bekéieren. Den zweeten huet sech 
och kuerz drop aus senger hallwer Pen-
sioun gemellt, fir dann dem couragéierte 
Staatssekretär ze applaudéieren, dee jo 
am Géigesaz zu zwee anere Ministere 
sech getraut huet op Esch bei d’Gallier ze 
kommen. Virop, als jonken a vläicht nach 
naive Gemengerotsmember, fannen ech 
et awer e ganz staarkt Stéck wann ee vu 
Feigheet vu ville Politiker vun aller Cou-
leur schwätzt, well se anscheinend léiwer 
an Deckung gi wéi onpopulär Décisiou-
nen ze huelen. Mä d’Fro ass just, wie 
geet an d’Deckung? Deejéinegen dee 
permanent virun der Industrie kuscht a 
gekuscht huet oder déijéineg déi sech 
géint esou eppes wieren? Dëst kënnt  
vun enger Persoun, déi no eegener 
Aschätzung couragéis Monsanto ënner-
stëtzt huet oder d’lescht nach Fracking 
hei zu Lëtzebuerg wollt promouvéieren, 
eng Method wou souguer den Exxon-
Chef Tillerson dee vill Geld domatter ver-
déngt, klot datt niewent senger Ranch 
duerch Fracking Schiefergas gefuerdert 
gëtt. Esou vill zu senger Nimbytheorie. 
Eis lëtzebuergesch Versioun vum Don 
Quichotte kämpft an den Zeitungen 
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nëmmen heldenhaft mat senger zyne-
scher Lanz géint en angeblechen IKEA-
Syndrom, mat senger neier, couragéier-
ter rietser Hand, dem Sancho Gira. 
Léif Kolleginnen, léif Kollegen, an enger 
Demokratie als demokratesch gewielte 
Representant vum Bierger ass et eis ver-
dammte Flicht déi ze ënnerstëtzen an déi 
ze representéieren déi eis gewielt hunn. 
An dann den Elus locaux Courage ze 
rode wa se Aarbecht maachen, wa se 
grad déi Leit representéieren déi se ge wielt 
hunn, ass net nëmmen eng Frech heet, 
mä et ass och e ganz ganz komescht 
Demokratieverständnis. Et brauch kee 
sech Suergen ze maachen, den Escher 
Gemengerot, wéi den Här Baum gesot 
huet, huet Courage. Dat hu mir dësöftere 
bewisen. Och wa mir eleng do stounge 
wou sech aner Gemenge léiwer ënnert 
der rouder Décke verkroch hunn, oder 
schwaarzer. Egal welch Faarf, mauve. A 
mir huelen eis och dat demokratescht 
Recht och als kleng feig Eluen d’Déci-
sioune vu Ministeren a Staatssekretären a 
Fro ze stellen, op dat hinnen elo gefält 
oder net. Et soll ee sech och heiansdo 
mol bedeckt halen, wann een den Dos-
sier mat de fundéierten Awänn vun de 
Biergerinnen a Bierger net kennt, an 
zemools wann een och als Parlamentarier 
permanent Partikularinteressen iwwer 
d’Biergerinteresse gestallt huet. Do wou 
d’Industrie nämlech hier räich Lobby 
huet, ass dem Bierger seng Lobby den 
Elue an duerfir kann de Gemengerot u 
sech haut och nëmmen eng kloer Hal-
tung anhuelen. Mir mussen all solida-
resch mat de mobiliséierte Biergerinnen a 
Bierger sinn. 
Och wann et haut de Moien ëm d’As-
phaltfabrik geet, den Dossier ass awer vill 
méi komplex um Monkeler. Dëst goufe 
mir jo gewollt oder ongewollt op der 
ëffentlecher Sitzung den 13. Februar 
gewuer. Als éischt si mir gewuer ginn, 
datt verschidden nei Regierungsmembe-
ren déi ugetruede sinn, fir d’Fënstere 
groussaarteg opzeräissen, sech keng 
Gedanke maachen op déi Gesetzer vun 
der viregter Regierung, gutt oder 
schlecht sinn oder op se misste geännert 
ginn. Mä esou kann ee sech och hannert 
der viregter Regierung nach weider ver-
stoppen. An deem Dossier Asphaltfabrik 
kann och keen eis erzielen, datt et ëm 
Wirtschaftsinteresse geet. Dës Fabrik huet 
herno e minimale bis guer keen ökono-
meschen Impakt op d’Wirtschaft. Au 
contraire, huet se awer nohalteg en 
negativen Impakt op d’Gesondheet vun 
de Leit déi do ronderëm liewen, op 
d’Ëmwelt, d’Zone verte notamment an 
op d’Liewensqualitéit vu ville Bierger. An 
e bëssen erënnert dat un de Prinzip vu 

gewësse Firmen – do wäert den Här Ber-
nard sech besonnesch freeën – déi d’Re-
cetten ëmmer nees gäre privatiséieren an 
de Risiko gären der Allgemengheet 
opbrummen. 
Den 13. Februar war sécher och net den 
Owend vun Transparenz an Demokratie, 
mä éischter eng Selbstinszenéierung, e 
Virgeschmaach op de frësche Wand dee 
bléisst. D’Escher, d’Schëfflenger, d’Mon-
nerecher goufe virun e Fait accompli 
ge stallt, wéi den Här Baum scho sot, well 
den Här Staatssekretär schonn e puer 
Deeg virdru seng Entscheedung getraff 
huet, ouni déi concernéiert Leit ze 
consultéieren, anzebannen oder op 
d’mannst op d’Awänn, déi se d’lescht 
Joer hei an der Gemeng virgedroen 
hunn, anzegoen. Dëst ass Transparenz 
vun de getéinte Fënsteren. No dëser Vir-
gehensweis hunn ech allerdéngs elo 
schonn Angscht wann ech un déi selek-
tiv, déi sozial Selektivitéit vun der Regie-
rung denken. 
Dofir werfen d’Leit dem Staatssekretär 
net vir, d’Gesetzer anzehalen, mä datt 
hie se net gehéiert huet a serieux hëlt an 
iwwert hire Kapp décidéiert huet. Aussoe 
wéi zum Beispill eng Miessstatioun opze-
riichte fir Emissioune vu Camionen ze 
moossen an da kuerz drop ze verlaangen, 
an engem anere Saz, d’Gemenge misste 
banne kuerzer Zäit hiren Ok ginn oder 
juristesch Schrëtt huelen, obwuel déi 
Resultater vun där Miessstatioun réischt 
d’nächst Joer eraus kommen, sinn a men-
gen Ae ganz einfach lächerlech. Et ass 
och illusoresch ze mengen, eng deier 
Luucht géing de Problem op der Kräi-
zung verréngeren. Et wäert héchstens 
den Trafic réischt richteg behënneren an 
d’Emissiounen eropdreiwe wann d’Ca-
mione richteg Gas musse ginn, fir do den 
Hiwwel aus dem Arrêt erop ze kommen. 
Ee Lallenger huet iwwregens während 
der Fuessvakanz bannent e puer Stonnen 
an der Mëttesstonn iwwer 300 Camione 
gezielt. Da stell mol ee sech vir wéi dat 
elo ausgesäit wann déi Camione mol all 
bei der Luucht stoe mussen oder wann 
do d’Asphaltfabrik opgeet. D’Käschte 
vun dëser Luucht hätt ee besser, oder soll 
ee léiwer un eng ugebonnen Direktcon-
nexioun mat den Autobunnen investéie-
ren. 
Mä d’Kroun vun där ganzer Geschicht 
Monkeler ass jo, wéi mat geschwollener 
Broscht annoncéiert gouf, datt ee Firmen 
hätt däer hir Autorisatiounen net an 
Uerdnung wieren a wéi den Här Gira ver-
sicht huet, de Gemengen de schwaarze 
Péiter zouzespillen, well dat angeblech 
de Gemengen hir Schold wier. Dës  
hätten d’Kommodo-Autorisatiounen um 
Monkeler sollen iwwerpréiwen an de 

Ministère iwwer Illegalitéiten informéie-
ren. Dës Kontroll läit awer guer net an 
der Kompetenz vun der Gemeng. Dëst 
ass d’Aufgab vum Ministère. An dat 
Schlëmmst, wat geschitt elo mat deene 
betraffene Firme wou d’Autorisatiounen 
net an der Rei waren? Ma glat a guer 
näischt. Si hunn Zäit a Rou op Basis vun 
engem Arrêté hir Pabeieren ze preparéie-
ren, fir nodréiglech dann hir Autorisa-
tioun unzefroen. Dat nennt ee wuel 
wirtschaftsfrëndlech Gerechtegkeet, well 
wann de Cafetier seng Autorisatioun net 
an der Rei huet, gëtt hie protokolléiert a 
kritt deemno wéi och d’Bud zougemaach. 
Dat sinn ebe wuel modern Privileegië 
vun der Industrie. 
D’lescht Joer war de Projet nach 
gesondheetsschiedlech no den Oplage 
wéi en héije Kamäin, eng Hal ronderëm 
de Concassé, e Grénggürtel ronderëm 
d’Anlag ass de Projet jo elo ganz ok. Mä 
an där Hal, bannen deem Grénggürtel 
schaffen awer Leit. D’Fro déi ech mir 
awer elo stellen, ass déi Anlag elo mat 
enger Mauer ronderëm, déi zou ass, méi 
oder manner schiedlech fir déi schaffend 
Leit an der Anlag? 
Och mat den Erklärunge wéi kontrolléiert 
gëtt, datt d’Emissiounen agehale ginn, 
konnten déi Escher sécherlech net 
iwwerzeegt ginn. Entweder mellt de 
Ministère sech an engem gewëssenen 
Délai un oder d’Entreprise bezuele selwer 
dofir. Dat muss ee sech mol virstellen! 
Wann ee Ministère sech umellt, huet 
d’Entreprise nach schnell genuch Zäit e 
bëssen opzeraumen an ze botzen, an am 
anere Fall bezillt d’Entreprise selwer fir hir 
neutral Kontroll. Wéi soll een do eng 
objektiv Evaluatioun déi der Realitéit 
entsprécht, gemaach ginn? 
Mä et ass wéi esou oft, dat wat ee jo all 
nei Regierung reprochéiert, leider sinn 
nees déi moralesch Uspréch aus der 
Oppositioun net an d’Regierung iwwer 
geholl ginn. Sécherlech brauch de Mon-
keler och e Gesamtkonzept fir d’Bierger 
ze ënnerstëtzen déi ënnert der Gesamt-
situatioun vum Monkeler leiden, och fir 
hir Liewensqualitéit ze verbesseren. Et 
muss ee sech awer och mol froe woufir 
d’Arbed Esch/Schëffleng deemools als 
eng Zone d’activité deemools zréck klas-
séiert gouf an de Monkeler eng Zone 
industrielle bliwwen ass. A wéi et kënnt, 
datt niewent enger Zone verte esou vill 
Industrie autoriséiert konnt ginn. Vill 
Memberen aus dem Gemengerot ware 
bei der Informatiounsversammlung den 
13. Februar dobäi, an am Dossier Monke-
ler ass dem Här Gira awer nach eppes 
aneschters erausgerutscht, wat mer och e 
bëssen Angscht nees mécht. Ee klenge 
Lapsus. Deen huet elo net direkt e Rap-
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port mat der Asphaltfabrik, mä et 
gehéiert zum Monkeler an duerfir wëll 
ech dat och elo mol hei uschwätzen. 
Hien hat ganz kuerz d’Bauschuttdeponie 
ugeschwat déi jo och verlängert soll 
ginn. Mä d’Autorisatioun vun der Bau-
schuttdeponie déi ugeschwat gouf, ass 
awer u sech nach e puer Joer gülteg, aus-
ser, steet an der Autorisatioun, wa se 
d’Capacité volumétrique vun ongeféier 
6,5 Mio m³ erreecht hätt. Duerfir däerf 
een no deem wat de Staatssekretär gesot 
huet, no sengen Aussoen, unhuelen, datt 
de maximal Volumen erreecht ass. Soss 
géif d’Entreprise jo net scho fir eng Ver-
längerung ufroen. Ech froe mech just, 
wéi héich den Deponiebierg nach soll 
ginn. Mat engem héije Bierg kënne mir 
jo och vläicht awer eng Kéier olympesch 
Spiller hei zu Esch organiséieren, dann 
hätte mer och eppes fir den Tourismus 
gemaach. 
Dëst gesot, ass awer ganz kloer, datt mir, 
d’Escher LSAP, wéi och vill aner Kollegen 
hei am Gemengerot, eis géint déi Verlän-
gerung vun der Autorisatioun, och vun 
der Bauschuttdeponie wäerte meditéie-
ren. Et ass schonn e bizarren Zoufall, datt 
d’Gemeng an de leschten Deeg Poustere 
vu Kriibserkrankungen ausgestellt hat. Et 
ass duerfir richteg, datt de Schäfferot 
proposéiert, all juristesch Moyenen 
auszenotze fir déi Asphaltfabrik ze 
verhënneren. A grad esou wéi den Här 
Baum, sinn ech ganz optimistesch. An 
duerfir, fir ofzeschléissen, wëll ech mech 
och dem Här Baum uschléissen an nach 
de Lallenger an alle Leit déi en lutte si 
momentan, Courage an Ënnerstëtzung 
wënschen, well et geet weider. Merci.“

Schäffe Martin Kox (Déi Gréng): 
„Merci, Här Hansen. Als nächste Riedner 
den Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci. Déi 
Tatsaach vun de Stellungname vu menge 
Virriedner, déi stëmmt mech wierklech 
optimistesch, fir dass mer hei am 
Gemengerot eng ganz grouss, ech hof-
fen eng eenheetlech Solidaritéit zum 
Ausdrock bréngen, fir d’Ënnerstëtzung 
vun deene Leit déi concernéiert si vun 
deem Dreck, deem Gestank deen op se 
duerkënnt. Duerfir begréissen ech 
haaptsächlech och d’Tatsaach, dass de 
Schäfferot sech duerchgesat huet an de 
Chantier zouge maach huet. Eleng de 
Fait, dass déi sans autorisation, ouni 
Autorisatioun do scho gebaut haten, 
ugefaangen hunn ze bauen, dat beweist 
jo déi Mentalitéit déi déi Leit hunn. Dat 
bedeit a mengen Aen: après moi les 
mouches. Well esou kann ee jo net vir-
goen an d’Interesse vun enger Gemen-

genautoritéit ënnerlafen an domat gläich-
zäiteg d’Gemeng Esch an aner Instanze 
virun e Fait accompli ze setzen. Wann 
am Virfeld et geheescht huet, dass d’Ver-
sammlung vum 13. Februar eng Infor-
matiounsversammlung war, da kënnen 
awer déi déi hei waren oder déi déi 
d’Press geliest hunn, wierklech soen, dat 
war keng Informatiounsversammlung, 
dat war eng Protestversammlung vun de 
Leit géint d’Willkür a géint déi Leit déi 
amgaange sinn hir Liewensqualitéit a Fro 
ze stellen an ze ënnerbotteren. Eleng de 
Fait, dass den Här Staatssekretär Gira hei 
d’Leit, honnerten an honnerte vu Leit, 
dausende vu Petitiounsënnerschreiwer 
virun e Fait accompli gesat huet, ass e 
Fait wou ech e Wuert net gär 
gebrauchen, mä et passt awer hei. Dat 
ass d’Leit „veraarscht“. Et deet mer Leed, 
en anert Wuert fält mer de Moment net 
an. Esou geet et net. Besonnesch dann, 
wann een ier ee Staatssekretär war, Pre-
sident vun der Petitiounsinitiativ war, 
géint d’Asphaltfabrik um Monkeler. An 
dat féiert jo dozou, wou all vernünftege 
Politiker seet, an och d’Leit dobaussen, 
eigentlech iwwerleeën, dat ass esou 
negativ fir d’Glafwierdegkeet vun der 
Politik am allgemengen: Wa mer un der 
Krëpp sëtzen, da schäffele mer. An dat 
ass dat wou d’Leit dobaussen opbruecht 
sinn an ufänken un der Éierlechkeet vun 
der Politik ze zweifelen an dat ass eng 
geféierlech Entwécklung. Déi Entwéck-
lungen do hu mer an den 30er, 40er Joe-
ren erlieft. An och an der Period vum 
kale Krich hu mer dat erlieft, wéit et fäer-
deg bruecht ginn ass, d’Leit opzebrénge 
géint d’Glafwierdegkeet vun der  Politik. 
An do maachen d’Leit keng Dif ferenz.  
Si maachen net d’Differenz tëschent 
deenen dann, leider, déi sech fir hir Inte-
ressen asetzen, an deenen déi géint hir 
Interesse virginn a verstoussen, sondern 
se maachen einfach e Stréch a soen: 
Politik ass knaschteg, ech wëll näischt 
domat ze dinn hunn. An dat ass, wéi eis 
d’Geschicht weist, ëmmer eng geféier-
lech Entwécklung. 
Wann ee sech hannert dem Argument 
verstoppt, wéi den Här Baum an och 
meng Virriedner all, gesot hunn, dass ee 
sech un d’Gesetz hält wann een d’Auto-
risatioun gëtt, ma da muss ee sech mol 
d’Fro stellen, wa Gesetzer do sinn, déi 
géint d’Interesse vun de Leit sinn, da 
muss ee se änneren. Da muss een d’Ge-
setzer änneren, soss leeft een d’Gefor, 
dass een, wéi den Här Gira elo, an der 
Opinion publique bei deene fortschrëtt-
leche Leit an och bei ville Grénge Politi-
ker a Sympathisanten, u Glafwierdegkeet 
verléiert. An dat fierft sech wéi gesot och 
op déi aner Parteien of.

Dreck, Gestank, geféierleche Camions-
verkéier, et ass och ugeklongen dass do 
3 Firme keng Autorisatioun haten, do 
ass et net méi wéi normal, an do brauch 
een näischt ze begréisse vun engem 
Minister, wann hie seet de Verursaacher 
vun deem Dreck soll och fir d’Käschten 
opkommen. Ech sinn net der Meenung 
dass een do – ech mengen et ass den 
Här Bausch – soll onbedéngt esou terri-
bel luewen. Dat ass fir mech eng Selbst-
verständlechkeet déi awer leider net 
ëmmer an d’Praxis ëmgesat gëtt. An 
duerfir sinn ech der Meenung, dass dat 
eng gutt Saach ass.
Also, ech wëll hei éischtensmol d’Solida-
ritéit vun der kommunistescher Partei fir 
d’Leit um Monkeler ausdrécken an och 
dem Schäfferot versécheren, dass meng 
Stëmm ëmmer op der Säit ass vum 
Schäfferot wann hien do an déi Richtung 
geet fir d’Interesse vun de Leit ze vertrie-
den an net fir déi puer Industriellen déi 
just hiren eegene Confort an hir eegen 
Avantagen am Kapp hunn. 
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Bernard. Den 
Här Mischo an duerno den Här Zwally.“

Goerges Mischo (CSV): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Ech 
mengen, et ass scho ganz vill gesot 
ginn. Ganz vill Argumenter sinn hei elo 
schonn op d’Lee komm, an ech mengen 
et gëtt hei am Gemengerot just eng 
Meenung, an dat muss sinn, dass 
d’Liewensqualitéit vun de Lallenger, vun 
deene Leit déi do an der Géigend wun-
nen, muss einfach respektéiert ginn. De 
Verkéier, de Stëpps, de Knascht deen elo 
schonn do ass, deen ass esou grouss, 
dass d’Limitt vun der Liewensqualitéit 
schonn erreecht ass an ech mengen do 
muss de Gemengerot unanime hannen-
dru stoe fir déi Leit ze ënnerstëtzen. Ech 
mengen, et sinn esou vill Argumenter 
déi elo scho géint deen dote Projet de 
Moien hei komm sinn, dass een am 
Fong geholl do net iergendwéi eng aner 
Meenung kann hunn. Et kann einfach 
net méi sinn, dass alles wat Industrie ass, 
ëmmer muss op Esch kommen, respektiv 
an de Süde soll kommen. Esch war eng 
Industriestad, muss keng Industriestad 
bleiwen an ech mengen et ass och keen 
Argument, fir eng däitsch Norm ze 
huele fir 600 m oder 700 m vun enger 
Asphaltfabrik ewech ze sinn. A Spuenien 
sinn et 2 km. Ech mengen dat sinn 
Argumenter déi einfach dergéint 
schwätzen an ech mengen do ass d’CSV 
an och ech selwer dergéint, dass déi Leit 
do nach méi belaascht ginn.“
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Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Zwally. Merci, Här 
Mischo.“

André Zwally (CSV): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech mengen 
dat wat hei mäi Kolleg gesot huet, kann 
ech nëmme voll ënnerstëtzen. Mir hunn 
hei als Esch selbstverständlech Erfah-
runge mat deem wat en Industriestand-
uert bedeit. Et ass net fir näischt wou mer 
iwwer 100 Joer laang Stolindustrie hunn 
déi jo an hire Produktiounsprozesser 
bekannterweis och Saachen hunn déi 
Schwieregkeete maachen um Niveau vun 
der Gesondheet vun de Leit an domatter 
verbonnen och duerch dee Produkt dee 
se duerstellen, duerch de Prozess vun der 
Produktioun, ëmmer erëm am Bléck-
punkt stounge vis-à-vis vun deene Leit 
déi do gewunnt hunn. Ech mengen, dass 
hei, wat de Monkeler ubelaangt, wat déi 
Asphaltfabrik ubelaangt, déi jo hei an der 
Diskussioun steet, de Merite deen ass, 
deen och den Här Baum hei gesot huet, 
dass d’Leit sech mol op d’Bee gesat hunn 
a gesot hunn, mir maachen dat doten 
net mat. Wann déi dat net gemaach  
hätten, dann hätte mer och haut an 
doriwwer eraus, keng Diskussioun 
doriwwer kritt. 
Wann een Erfahrungswäerter kennt, um 
Niveau vu Produktiounsprozesser, an et 
ass schonn eng Kéier ugeschwat ginn, 
haaptsächlech um Niveau vun engem 
Elektrostolwierk, wéi d’Phas komm ass 
wou mer vun den Héichuewephas 
eriwwer gaange sinn an d’Elektrostol-
wierker, do ass d’Diskussioun schonn 
ugaange mam Transport. Ech gesinn am 
Arrêté dee festgehale ginn ass, dass den 
Transport och een Deel vu Suergen 
duerstellt, wat d’Matière selwer ube-
laangt déi ee brauch fir dat Produkt 
hierzestellen. Bei den Elektrostolwierker 
senger Zäit, ass d’Diskussioun ugaangen, 
well mer de Gros vun deem Produkt kritt 
hu wat de Schrott ubelaangt, deen 12 
verschidden Zorten huet, wat fir ee 
Schrott kréie mer do? Ass en net radio-
aktiv verseucht? Dir kënnt Iech erënne-
ren, dass mer déi Diskussiounen haten an 
et ass op Grond vun där Problematik rea-
géiert ginn. Et sinn also aner Oplage 
gemaach ginn. Et si Grenzwäerter agesat 
ginn an op Grond vun deem wat komm 
ass, an d’Land erakomm ass, respektiv an 
déi eenzel Stolwierker gefouert ginn ass, 
huet dat schonn en éischte Problem 
duergestallt an et si Léisungen zu deem 
dote Problem gesicht ginn. Ech muss 
soen, dass dann dat net fäerdeg ass, well 
duerno kënnt jo da wierklech de Pro-
duktiounsoflaf, dee jo och bedeit, dass 
domatter verbonnen duerch deen tech-

neschen Oflaf net alles méiglech ass. Et 
kann ee Villes maachen, mä et kann een 
awer och op Grond vun deem haitege 
Stand vun der Technik net alles éliminéie-
ren. Et kann een et minimiséieren an op 
Grond vun deem gi Grenzwäerter agesat. 
Mir hunn ëmmer gesot an der Diskus-
sioun, senger Zäit an och haut nach, dass 
déi Grenzwäerter och wa se nom EU-
Recht orientéiert sinn, et nach besser ka 
maache wéi dat. Ech war iwwerrascht 
wéi deen Zoustännege vum Ministère 
gesot huet, wéi och d’Fro gestallt ginn 
ass, wat fir eng Grenzwäerter huelt Dir 
dann, dass en EU-Wäerter mentionéiert 
huet an doriwwer eraus mengen ech, 
ass – et ass jo net déi éischt Anlag déi 
hei gebaut gëtt – mä ass einfach op e 
Grenzwäert zréckgegraff ginn dee fon-
déiert war op Grond vun iergendenger 
Etude, deen awer een Zil huet, nämlech 
dat dass en och ekonomesch machbar 
ass. An ech mengen et ass och do wou 
an de Produktiounsprozesser vun esou 
Anlagen ee muss oppassen, dass een a) 
d’Gesondheet vun de Leit déi ronderëm 
wunnen an och déi do schaffen am Ae 
behält, mat de Grenzwäerter a b) virun 
allem och déi déi ökonomesch Situa-
tioun, déi ganz oft gär domatter ver-
bonne gëtt, fir en net méi deier ze maa-
chen, net kann esou akzeptéieren. An 
dat ass och dat wat ech net kann hei 
einfach esou akzeptéieren, dass nëm-
men e Grenzwäert geholl gëtt dee 
bekannt ass an doriwwer eraus mer eis 
net beméie fir anerer ze maachen, déi 
einfach besser si wéi déi déi elo do sinn. 
Dat zu der Optik vun den Industrie-
anlagen déi mer haut hunn an déi mer 
kennen a wéi esou Problematike fir eis 
kënnen entstoen.
Ech hu gekuckt déi ëmweltpolitesch 
Oplagen, déi ech och elo mentionéiert 
hunn, hunn ech mer d’Fro gestallt, ma 
wéi wëll een dat dote kontrolléieren? Mat 
deem Minimum vu Leit déi een do huet 
ass et fir mech bal ondenkbar a mat 
deem wat quasi do vun technesche 
Méiglechkeeten ausstafféiert ass, dass et 
bal net denkbar ass. A wa jo op Grond 
och vun deem wat produzéiert gëtt an 
op Grond vun deem wat gesondheets-
schiedlech kann herno Auswierkunge 
kréien, wann dann eng Kéier eng Pann 
do geschitt, dann ass et an der Loft an 
dann ass et ënnerwee, an dann ass et do, 
an da muss een dat wëssen, dass dat 
esou ka geschéien an do kann een Instru-
menter maachen esou vill wéi ee wëll, 
mä dat ass nun ebe mol dee Stand deen 
een huet an insofern menge mir, dass 
mer Erfahrungswäerter hunn déi eis sol-
len esou ënnerstëtzen, dass mer kloer 
soen, dass mer dat doten net wëllen.

Ech kommen dann op den ökonome-
schen Deel ze schwätzen. Ech hunn en 
Artikel am Wort geliest, wou gesot gëtt 
informatiounshalber, dass et där Anlagen 
dräi hei am Land gëtt. Et ginn der 11 an 
de Groussregiounen, an engem Radius 
vun 100km. Et sinn der am ganze 14 déi 
do sinn. Wat mech dann awer erstaunt 
huet, dat ass dass fir 2014 virgesinn ass, 
dass 20 bis 40% Reduktioun an deem 
dote Secteur ass. Da stellen ech mer och 
déi ökonomesch Noutwendegkeet vir. 
Ech stellen déi och a Fro an deem doten 
Zesummenhang. 
An da komme mer op deen Deel deen 
d’Stadentwécklung ausmécht. Ech men-
gen dass mir als CSV hei ëmmer gesot 
hunn, an dat wëll ech dann als Kritik och 
hei un eis am Gemengerot soen, datt 
mer déi Affäre vun der Stadentwécklung 
zënter 2000 als autonom Kommissioun 
haten. An dass déi autonom Kommis-
sioun Problemer an der Bebauungspla-
nung fir d’Stad Esch ëmmer erëm uge-
schwat huet. Déi huet regelméisseg huet 
déi fonctionnéiert an do si vill Deeler vun 
eiser Entwécklung esou wéi mer eis dat 
virgestallt hunn, ënner anerem och Belval 
an alleguerten déi al Quartieren hei an 
Esch, an engem Zesummenhang virge-
stallt ginn, a mir mussen dann och 
bedaueren, an dat hunn ech och gesot, 
dass déi bei deem leschte Koalitiouns-
accord, net dësen, mä dee virdrun, ech 
elo schonn 3 Perioden dobäi sinn, 
ze summe geluecht ginn ass mat der 
Baute kommissioun. An ech an uet hue-
len, dat hunn ech och scho gesot, dass 
deen Deel, dee wichtegen Deel vun der 
Stadentwécklung net genuch do eraus 
kënnt. Et soll een nach eng Kéier op de 
Wee goe fir sech ze iwwerleeën ob een 
dat dote wëll deementspriechend nei 
maachen an d’Stadentwécklungskom-
missioun erëm esou fonctionnéieren ze 
loosse mat deene Problemer déi mer elo 
hei kennen, deementspriechend ausstaf-
féieren an dann dat doten erëm eng 
Kéier esou maachen, esou wéi mir dat 
kannt hunn.
Da kommen ech op deen Deel vun der 
Verkéierssituatioun déi och hei mentio-
néiert gi war. Verkéierssituatioun wou 
vun de Luuchte geschwat ginn ass, déi 
mer wëlle maachen. Majo wéi mer hei 
d’Diskussioun hate vum Cactus, déi Leit 
déi laang dobäi sinn, kënne sech dorun-
ner erënneren, dass ech eng Analys 
gemaach hat d’Impakter déi et gëtt um 
Niveau vu Lalleng. D’Entwécklung huet 
sech a kengem Quartier esou gemaach 
wéi dat zu Lalleng de Fall ass um Niveau 
vun den Awunner. Ech huelen do den 
Altena dee bäikomm ass, deen iwwer 
180 Unitéite kritt huet, déi nei bäi komm 
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sinn. Ech huelen deen Deel Montpellier 
deen nei gebaut ginn ass. Ech huelen déi 
zwou Entwécklunge vum Pudel 1 a Pudel 
2. Ech hunn en plus nach d’Nonnewise 
mat erageholl an deen Deel vum Dunant, 
Henri Dunant, do wou mer schonn an 
der Entwécklung waren an enger éischter 
Phas an déi zwou aner Phasen. Dat 
beweist schonn eleng nëmmen duerch 
déi Densitéit vun all deene Bebauungen 
déi mer do hunn, dass d’Noutwen-
degkeet einfach ginn ass, am Zesum-
menhang mat dem Accord fir de Cactus 
kënnen ze bauen. An ech wëll widder-
huelen, dass mir net géint de Cactus 
sinn. Mir hunn eis deemools enthalen, 
well mer der Meenung waren, dass den 
Impakt vun dem Verkéier op där Plaz, do 
wou de Cactus haut kënnt, e ganz 
grousse Problem duerstellt, wann ee 
weess dass de Cactus als Ganzes schonn 
2.750 Parkplazen huet, wann ee weess 
dass et musse minimum 5.000 Entréeën 
a Sortieë ginn an dee Parking eran, da 
weess ee wat dat alles bedeit. An da kréie 
mer gesot, dass mer wäerte bei der Lal-
lenger Kierch zesummen, bei der Aralsta-
tioun e Kreessverkéier kréien, deen et soll 
dann erméiglechen, fir kënnen esou séier 
wéi méiglech ze evacuéieren. Wa mer 
dann higinn a mer maache 7 Zebrasträi-
fen dohinner, da ka jiddweree sech hei 
virstellen, dass mer kee Floss wäerte kréie 
fir déi Affaire vum Verkéier richteg dréi-
nen ze loossen. 
An dann nach déi Affaire vum MouvEco. 
De MouvEco stellt a Fro dass u sech déi 
Affaire vum PAG an domatter verbonnen 
déi Plans sectoriels net richteg ugewannt 
ginn oder op d’mannst net esou traitéiert 
gi wéi se sollten. Ech kann zum Deel 
hinne recht ginn. Dat muss eis net gefa-
len, mä dat ass awer esou. Ech hu virdru 
schonn erkläert, firwat dass et wichteg 
ass, dass déi Stadentwécklungskommis-
sioun tagt, dass se regelméisseg tagt, an 
dass um Niveau vun der Entwécklung, 
esou wéi mer se gären hätten, dat misst 
garantéiert bleiwen. Ech vermëssen awer, 
ech vermëssen och wat de Mouvement 
écologique ubelaangt, wou jo de Vertrie-
der hei d’Fro vum Moratoire gestallt hat, 
dass déi Fuerderung eigentlech net méi 
am Raum steet an ech stelle mer och 
d’Fro ob se op Grond vun der vergaange-
ner Regierung, doduerch datt et eng 
aner Konstellatioun ginn ass, déi Fro vum 
Moratoire doduerch verschwonnen ass, 
well et haut eng gréng/rout/blo Regie-
rung ass? Si ginn eis eng politesch Res-
ponsabilitéit déi ech deelweis unerken-
nen, a géif dann och mengen dass et fir 
eis wichteg wier fir doropper ze reagéie-
ren, well et awer wichteg ass, wéi mir eis 
positionéieren. 

Ech wëll dann nach op deen ominéisen 
Owend agoe wou den Här Gira hei war. 
Den Här Gira als Gréngen, do ginn ech jo 
alleguerte menge Virriedner recht, kritt 
eigentlech elo dat erëm wat hie während 
30 Joer als Oppositiounspartei gemaach 
huet, am oppositionelle gemaach huet. 
Hien ass nämlech higaangen an huet 
ëmmer mat der Angscht gespillt um 
Niveau vun der Gesondheet. Hei, wéi 
hien heihinner komm ass, huet hien de 
Saz ugefaangen, hie wier heihinner 
komm fir d’Wouerecht ze soen. Ech hu 
mer d’Fro gestallt, wat fir eng Woue-
recht? Mir haten näischt gefrot. A kee 
vun eis hei deen iergendeppes gefrot hat. 
Dofir hunn ech säi Saz net verstanen an 
da kommen ech op dat wat vereenzelt 
Riedner hei gesot hunn, Esch fonction-
néiert aneschters. Esch huet nach ëmmer 
aneschters fonctionnéiert. Mir haten 
duerch eis Geschicht an duerch déi 
Industriestanduerter déi mer hunn, ganz 
aner Problemer ze léisen. Mir si keng 
Wellness-Gemeng déi sech ëmmer 
nëmme kann dat Schéinst an dat Bescht 
eraussichen déi ee gäre wëll an déi bei ee 
passt. Bei eis gëtt et dat net. Mir kënnen 
dat net. Mir hunn eng aner Geschicht an 
doriwwer eraus musse mir eis aneschters 
orientéieren. Ech fir mäin Deel spieren 
eraus, an dat ass och gutt dass et esou 
ass, dass et duergeet, dass d’Liewensqua-
litéit zu Esch muss aneschters ugepaakt 
ginn. Dass alleguerten dat wat Vereenzel-
ter mengen duerch méi Aarbechtsplazen 
an duerch méi Industrie elo fir eis eng 
aner Qualitéit muss kréien. An et kann 
net nëmme sinn, dass de Gedanken hei 
am ganze Land, wa mer eng Industrie 
hunn déi Knascht produzéiert, da setze 
mer déi erof an de Süden a bei Iech wa 
méiglech, well et do Zone ginn. Nee dat 
muss endlech eriwwer sinn an doduerch 
dass hei déi Leit de Courage hate fir dat 
doten ze maachen, kann ech nëmme 
soen, dass mer dat voll wäerten ënner-
stëtzen an op deen dote Wee mat Iech 
goe wann den Accord kënnt.
Ech hunn dann awer nach eppes an da 
kommen ech zum Schluss. Mir mierken, 
an ech hunn dat och scho gesot viru Joe-
ren, dass et awer wichteg ass hei am 
Gemengerot, dass mer Leit hunn déi an 
der Chamber eis representéieren. Ech 
mierken dass mir, ausser der Madame 
Bofferding, an elo den Här Baum zum 
Schluss, déi eenzeg wäerte sinn déi eis 
landeswäit vertrieden. Ech mierken, dass 
mer absolute Manquetum hunn un deem 
dote Fait, an dass et wichteg wier dass 
mir hei déi Leit déi an der zweetgréisster 
Stad aus Esch, an dofir maachen ech och 
den Appel wéi ech e schonn eng Kéier 
gemaach hunn, wichteg wier, dass mer 

esou vill wéi méiglech vu sämtleche 
Borde Leit an där Chamber hunn, fir dass 
mer kënnen informéieren an hinnen och 
kloer maachen ëm wat dass et geet. 
An dann hunn ech nach eng Propos ze 
maachen, eng Propos ze maachen um 
Niveau vun de Plans sectoriels, well et jo 
awer ganz sensibel Theme si wat déi 
doten Anlagen ubelaangt. Majo elo ass et 
jo esou, dass déi Leit un der Macht sinn 
déi d’Méiglechkeet hu fir kënnen 
aneschters ze reagéieren. Da solle se elo 
higoen an dovunner profitéieren an esou 
sensibel Anlage mat verschiddene Grenz-
wäerter, mat Distanzen a mat Wäerter a 
Critèrë fëllen a se esou geographesch 
situéieren, dass jiddweree kann am Land 
domatter liewen. Ech sinn hei d’accord 
mat deem wat den Här Baum gesot huet. 
Mir brauchen eng aner Ausriichtung. Mir 
brauche ganz einfach och an dem proze-
duralen Deel vun esou enger Festleeung 
vun esou Anlagen, ganz einfach 
landeswäit Konsens a mir mussen dat 
esou bündelen, dass et geographesch fir 
kee kann eng Gefor bedeiten. Onofhän-
geg vun enger technescher Gefor, mä et 
muss esou gebündelt ginn. 
An da kommen ech zum Schluss. Wat 
wichteg ass, an ech hoffen, dass dat och 
esou bleift, well mir als CSV hei am 
Gemengerot d’Solidaritéit ëmmer erëm 
afuerderen, datt och déi Leit an alleguer-
ten d’Fraktiounen an déi 19 déi hei sinn, 
dës Solidaritéit net ënnergruewen an 
alleguerten de Schäfferot bei senge 
Beméiungen ënnerstëtzen. An deem 
Sënn soen ech Iech Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Villmools Merci, Här Zwally. An 
da komme mer zum Här Huss als leschte 
Riedner.“

Manuel Huss (Déi Gréng): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Och Mer-
ci menge Virriedner fir déi vill interessant 
Points de vue. Ech muss soen et wonnert 
mech mëttlerweil eigentlech guer net 
méi, datt de viregten Ëmweltminister 
deen Dossier iwwert dee mer haut hei 
schwätzen, net méi virun de Walen eva-
cuéiere wollt. De Monkeler war e Polver-
faass, dat eigentlech just nach op eng 
Asphaltfabrik gewaart huet fir explodéie-
ren ze kënnen. Ech mengen esou kann 
een d’Situatioun graff resüméieren. A wat 
deen Dossier esou schwiereg mécht, dat 
ass engersäits seng Komplexitéit. Et si jo 
eigentlech zwee Dossieren an engem. 
Eemol de konkrete Projet vun der 
Asphaltfabrik an dann eemol déi histo-
resch gewuessen an urbanistesch, awer 
och ganz problematesch Gesamtsitua-
tioun ëm de Monkeler. A gläichzäiteg ass 



Escher Gemengerot vum Freideg, de 7. Mäerz 2014

21

5. Zone industrielle „Um Monkeler“

et dann och nach en immens emotionel-
len Dossier, dat ass jo och schonn e puer-
mol gesot ginn, dat well et ëm d’Liewens-
qualitéit vun de Bierger geet. 
No de sëllechen Awänn vun de Gemen-
gen a vun de Bierger, huet déi nei Regie-
rung deen ale Projet jo relativ wäit-
gehend iwwerschaffe gelooss an deem 
da finalement och gréng Luucht ginn. 
Dat heescht awer net, datt mir als 
Gemeng automatesch och musse gréng 
Luucht ginn. Als Gemeng hu mir d’Recht 
dee Projet a Fro ze stellen an als Gemeng 
hu mer och Flicht eis fir d’Liewensquali-
téit vun eise Bierger anzesetzen. An Esch 
hat an huet och haut nach ëmmer 
immens vill Belaaschtung, mer brauchen 
der wierklech net nach méi. Dat ass déi 
eng Säit vun der Medaille. 
Wa mer awer als Stad Esch glafwierdeg 
wëlle si mat eiser Oppositioun géint déi 
Fabrik, da geet et net duer einfach ze 
soen, nee mir wëllen dat elo hei net. Wa 
mer glafwierdeg wëlle sinn an och éier-
lech mat eis selwer wëlle sinn, da musse 
mer och gläichzäiteg de Kader vun deem 
ganzen uschwätzen an hannerfroen, 
deen dëse konkrete Projet mol méiglech 
gemaach huet. An do si mer nieft dem 
Commodo Gesetz, ënner anerem awer 
och bei de PAGe vun de betraffene 
Gemengen, an esou weider. An ech muss 
soen, datt et an engem Rechtsstat awer 
relativ schwiereg ze vermëttelen ass, déi 
Erfahrung hunn ech iwwert déi lescht 
Woche gemaach, wisou an eng Industrie-
zone keng Industrie komme soll ouni 
gläichzäiteg d’Industriezone selwer awer 
iergendwéi och a Fro ze stellen. Dat ass 
déi aner Säit vun der Medaille mat där 
mer och konfrontéiert sinn. Ech hoffen 
op alle Fall, datt de Schäfferot hei eng 
Approche fënnt an och wielt déi laang-
fristeg am Interêt vun der Liewensquali-
téit ass a gläichzäiteg awer och kohärent 
bleift.
Ech kommen dann zur Gesamtsituatioun 
um Monkeler. Do muss ee sech awer 
wierklech d’Fro stelle wéi et iwwerhaapt 
esou wäit konnt kommen an ech gi mol 
dovunner aus, dat de Knascht an de 
Kaméidi net einfach vum Himmel gefall 
komm sinn dee Moment wou décidéiert 
ginn ass eng Asphaltfabrik dohinner ze 
setzen. Et stelle sech hei eng ganz Partie, 
eng ganz Rei vu Froen. Wéi kann et sinn, 
datt e Wunnquartier därmoossen ënnert 
dem industriellen Trafic ze leiden huet, 
dat net eréischt säit gëschter? Dat ass 
och schonn e puermol hei ugeschwat 
ginn. Wéi kann et sinn dass en Deel vun 
deene Betriber esou laang an der Illegali-
téit fonctionnéiert hunn a wisou huet déi 
viregt Regierung ganz offensichtlech 
ge schlof an net scho vill éischter interve-

néiert hei? Dat sinn alles Froen déi mer 
haut wahrscheinlech net opgeschafft 
kréien, aus deene mer laangfristeg awer 
sécherlech eppes léiere kënnen an dat 
nach laang net just hei zu Esch. Mä ech 
mengen och am ganze Land. 
Eng méi konkret Fro stellt sech hei awer 
och nach. An zwar hunn ech mer soe 
gelooss, datt déi Monnerecher Gemeng 
finanziell net schlecht vu grad där Depo-
nie profitéiert déi zu Lalleng fir e ganz 
groussen Deel vum Camionstrafic, Dreck 
a Kaméidi responsabel ass. A well sech 
déi 3 Gemengen am Moment jo esou 
solidaresch weisen, géing et mech awer 
schonn interesséieren ob et vu Monnere-
cher Säit do eng Aart Ausgläich fir déi 
Belaaschtung zu Lalleng gëtt? Zum Bei-
spill am Sënn vun enger Bedeelegung un 
deene Recetten oder am Sënn vu Bedee-
legung bei den Opraum- a Botzaarbech-
ten? A falls net, wier et dann net un der 
Zäit fir elo vläicht esou en Arrangement 
ze fuerderen. Ech si mer zimlech sécher, 
datt d’Madame Schweich do en oppend 
Ouer fir eis hätt. 
Trotz allem wat an der Vergaangenheet 
um Monkeler vläicht schief gelaf ass, 
sollte mer awer virun allem elo no vir 
kucken. Mer sollten dofir suergen datt 
d’Liewensqualitéit vun de Leit hei zu 
Esch, Schëffleng an zu Monnerech als 
politesch Prioritéit betruecht gëtt, an dat 
souwuel um nationale wéi och um kom-
munale Plang. Duerfir sinn ech awer elo 
frou, datt den Här Gira mol an enger 
éischter Phas dofir gesuergt huet datt um 
Monkeler opgeraumt gëtt, datt déi Betri-
ber solle systematesch kontrolléiert, res-
ponsabiliséiert an am Noutfall och zou-
gemaach kënne ginn, wa se sech net un 
d’Regelen halen, mä mir brauchen och 
laangfristeg Léisungen an duerfir och den 
Appel un d’Regierung fir déi Idee mat 
deem zousätzlechen Accès zum Monkeler 
prioritär, awer wierklech prioritär och 
unzepaken. 
Ier ech dann zum Schluss kommen, wollt 
ech awer och nach ganz kuerz eppes zu 
deem Informatiounsowend soen. Et war 
awer jo e ganz animéierten Owend an a 
mengen Aen awer  trotzdem e sënnvol-
len Exercice an ech muss soen deen Inte-
ressen an deen Engagement deen ech do 
erlieft hunn, déi géing ech mer awer 
heiansdo och bei anere politesche Sujete 
wënschen. Mä och wann et a Punkto  
Asphaltfabrik beim Dissenz deen Owend 
bliwwen ass, mengen ech awer, datt mer 
mat Bléck op déi Gesamtsituatioun um 
Monkeler trotzdem e gutt Stéck viru-
komm sinn deen Owend. An deem 
Kontext wëll ech trotzdem dem Här Gira 
awer fir säi Courage gratuléieren, hei am 
Sall d’Positioun vun der Regierung 

erkläert ze hunn. Ech mengen dee Cou-
rage hätt och net jiddweree gehat. An 
doriwwer eraus géing ech et awer och 
ganz gutt fannen, wa mer an Zukunft 
méi oft kéinte Regierungsvertrieder hei 
zu Esch empfänken, fir hinnen eben 
d’Méiglechkeet ze ginn och de Bols hei 
zu Esch ze fillen. Ech mengen dat kéint 
ganz sënnvoll sinn, och fir d’Prioritéite-
setzung op nationalpoliteschem Plang.”

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
“Lo kënnt kee méi.”
(Gelaachs) 

Manuel Huss (Déi Gréng): „Dat ka 
sinn.
Eng Saach irritéiert mech awer bei där 
ganzer Affaire. Den Här Baum huet et vir-
drun och schonn ugeschwat. Den Dos-
sier fält jo wuel ënner d’Responsabilitéit 
vum Nohaltegkeetsministère, betrëfft 
awer och ganz maassgeeblech en anere 
politesche Beräich, nämlech dee vun der 
Economie. A wann ech mer elo dee 
ganzen hin an hir tëschent deenen 3 
Gemengen an dem Nohaltegkeetsminis-
tère ukucken, da sinn ech awer e bëssen 
irritéiert, datt de Wirtschaftsminister, den 
Etienne Schneider, sech nach guer net zu 
Wuert gemellt huet. Schliesslech war 
hien et deen dem Här Lisé deen Terrain 
um Monkeler ugebueden huet fir déi 
Asphaltfabrik ze bauen. An do géing 
mech den Hannergedanken awer wierk-
lech och dobäi interesséieren, an ech 
wier och ganz frou, wann den Här 
Schneider sech eemol virun den Escher 
an och de Schëfflenger a Monnerecher 
Bierger erkläre kéint.
(Gelaachs)
Voilà, domat géing ech dann ofschléis-
sen. Ech hunn et virdru schonn ugedeit, 
mir sinn als Escher Gréng op alle Fall 
dofir d’Méiglechkeet vum Recours ze 
notzen, dem Schäfferot de Wee do fräi ze 
maachen. Mer liewe jo zum Gléck an 
engem Rechtsstat, och wann dat heians-
do vergiess gëtt an dat heescht enger-
säits, datt sech d’Regierung un d’Geset-
zer hale muss, mä anerersäits heescht dat 
awer och, datt mir als Gemeng vun eise 
Rechter Gebrauch maache kënnen an dat 
sollte mer an dësem Fall och maachen.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alle Riedner a Riednerin-
nen zu dësem Dossier. An och Merci aus-
drécklech fir déi zousätzlech Suggestiou-
nen déi vun den Eenzelne komm sinn. 
Mir wäerten déi als Schäfferot natierlech 
mat afléisse loossen. Ech wéilt do awer 
och betounen, mir hunn natierlech hei 
elo an dësem Dossier eng Décisioun ze 
huelen, betreffend déi Asphaltfabrik. Op 
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där anerer Säit awer natierlech en oppent 
Ouer fir dee ganze Monkeler deen och 
vun eis muss gekuckt ginn an net nëmme 
vun eis als Escher Gemeng, mä och 
Schëffleng, déi gehéieren do mat eran an 
d’Fro ass och berechtegt, wat dat fir déi 
Monnerecher Säit heescht. Et ass jo méi 
elo wéi nëmmen déi Asphaltfabrik. Dat 
ass jo och schonn deen Owend eraus-
komm a virdrun erauskomm. Mir mussen 
eis och këmmeren ëm de Verkéier, ëm 
Stepps an aner Problematiken déi do 
sinn, mä ech wéilt trotzdem awer soen, 
datt mir u sech hei zu Esch ni géint eng 
Schwéierindustrie waren. Vill Leit déi hei-
banne sëtzen, deenen hir Pappen hunn 
op de Schmelze geschafft. An et brauch 
keen eis vun der Regierung e Fanger ze 
weisen oder Bemierkungen déi esou qua-
lifizéiert gi si vum Här Baum wéi ech se 
nëmmen absolut kann ënnerstëtzen, et 
brauch keen eis hei e Fanger ze weisen, 
well do reagéiere mir als Escher ganz 
allergesch drop, oder sensibel an aller-
gesch. A wann dee Wirtschaftsminister, 
dee gemengt huet sech missten zu Wuert 
ze mellen, eis an engem Artikel virgehäit, 
datt mer eis Verantwortung hei net géi-
fen iwwerhuelen, dann ass dat wierklech 
eng Frechheet. Ech mengen ech hat Stel-
lung dozou geholl. Hien huet eng 
Geleeënheet verpasst wierklech de Mond 
ze halen. 
(Gelaachs)
Ech ka mech net erënneren, datt an der 
Stad Schmelze waren an där Géigend 
wou hie gewunnt huet, dann ass et och 
einfach eppes ze soen, fir dat elo mol 
ganz cru ze soen. 
An natierlech och den neie Wirtschafts-
minister, jo, stëmmt och, wien huet den 
Terrain ginn? Also do wier och d’Fro ze 
stellen. Also mir sinn op fir all Diskussiou-
nen, wann et da wierklech en Austausch 
ass vun allen Informatiounen a wëllen eis 
net hei de Fanger weise loossen. Mir hue-
len alleguerten Är Iwwerleeungen an Är 
Suggestioune mat an eis Diskussioun den 
nächste Méinden. Esou wéi ech dat 
aschätzen, wäerte mer hei och en 
ee stëmmege Vote kréie fir datt mer déi 
Prozeduren dann elo alleguerte kënnen 
aleeden. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Manuel Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally

Le Conseil Communal accorde à l’una-
nimité au collège échevinal l’autori-
sation d’ester en justice.

6. Dénomination d’une place au 
site „Heinzebierg“; décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Mir kommen dann zu 
engem weidere Punkt deen och eis 
Escher Geschicht betrëfft an ech géif 
dem Här Hinterscheid d’Wuert ginn.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci, Madame Buergermeeschter. De 
Pierre Ponath war e Resistenzler dee säi 
Liewe ginn huet fir net ze verrode wou 
zwee Refractairë verstoppt waren. Do 
mierkt een, ouni dass onbedéngt direkt 
dat eent eppes mat deem aneren ze dinn 
huet, et eng ganz besonnesch Affinitéit 
gëtt hei wann et drëm geet fir sech ze 
wieren. De Pierre Ponath ass proposéiert 
gi vun der Amicale „Albert Ungeheuer“, 
fir dass seng Memoire net vergiess gëtt. 
Mir hunn déi Propositioun fir eng Strooss 
oder eng Plaz nom Pierre Ponath ze nen-
nen, scho laang op eiser Lëscht. A wéi et 
dann do endlech esou wäit war, dass 
d’Minn Heinzebierg, wat an der Mémoire 
collective eschoise wierklech och e 
Monument ass an eng Plaz ass vu 
Resistenz, well do Refractairen dra ver-
stoppt waren, wéi déi sollt, d’Entrée an 
d’Rei gesat ginn, hu mer och d’Décisioun 
geholl, dass mer dee Parvis virdrun an 
d’Rei maachen an dass och elo do dee 
Busarrêt ass, an do ass och gläichzäiteg 
am Schäfferot d’Meenung opkomm, dass 
mer déi Plaz da virun der Minn Heinze-
bierg, dass dat déi beschte Plaz wär fir 
dem Pierre Ponath ze gedenken. An dofir 
proposéiere mer dem Gemengerot dann 
elo déi Plaz virun der Entrée vun der 
Minn als Place Pierre Ponath ze nennen.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Johanns.“

Théid Johanns (Déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Dat muss 
ee sech virstellen, dat ass alles anescht 
wéi evident. Do affert e Mënsch säi Liewe 
fir zwee anerer hiert Liewen ze retten. E 
Mënsch wéi de Pierre Ponath muss an 
der Escher Geschicht onbedéngt festge-
hale ginn an dowéinst fannen ech dee 
Choix fir déi Plaz do no him ze benennen 
exzellent. Den Här Hinterscheid huet et 
jo scho gesot, de Schmelzaarbechter 
Pierre Ponath ass vun der Gestapo 
verhaft ginn, well hien d’Verstopp vun 
zwou Persoune wou refuséiert hunn, a 
wou Refractionairë waren, net wollt 

erausginn, ass hien doud geschloe ginn. 
Déi Plaz wou säin Numm soll droen, ass 
och geographesch ideal. Hien hat déi 
zwee Flüchteger jo uewen an der Hiehl 
mat Ënnerstëtzung vu Kollege verstoppt. 
Déi zwee Flüchteg konnte bis zum Enn 
vum Krich an hirem Verstopp iwwer-
liewen. 
Et ass awer scho bedenklech, dass 
eréischt bal 70 Joer no senger Heldendot 
de Pierre Ponath esou geéiert gëtt. An  
et muss een do wierklech agesinn, dass  
och Stroossennimm mat esou wichtege  
Perséinlechkeeten, wou Asaz zu gudder  
Saach gewisen hunn, vill besser si wéi  
de pseudomoderne Designtrend mat 
Stroossennimm anzeschloen. A fir et 
iwwerspëtzt ze soen, wéi absurd wär et, 
wann an 20 Joer en neit Buch mat histo-
reschen Escher Stroossennimm géif 
erauskommen, wou mer um Belval eng 
rue Gary Glitter oder an den Nonnewisen 
eng Place Donatella Versace géifen 
ernimmen.
(Gelaachs) 
Et ass vläicht nëmmen e klengt Stéck 
vum Ganzen, mä mat enger weltlech eli-
tärer Benennung vu Stroossen, och wann 
et an neie Quartiere mat neien Agraf-
fwunner an Esch ass, gëtt e Stéck Identifi-
katioun vum Bierger zu senger Stad nach 
méi verluer. Dat wëll awer elo net 
heeschen, datt den Nelson Mandela zum 
Beispill och en Escher kéint sinn. Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Dem Här Johanns e ganz grousse 
Merci an ech menge mir sinn all Ärer Mee-
nung heibannen. Et wäert net zu esou 
Stroossennimm wéi Dir se elo suggeréiert 
oder ugeschwat hutt, kommen hei zu Esch. 
Au vote da wann ech gelift.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Manuel Huss – M. Théid Johanns – M. 
Martin Kox –– M. Georges Mischo – 
Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar – 
M. Paul Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité la dénomination de Place Pierre 
Ponath.

7. Questions de Personnel; 
décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zum nächste 
Punkt. Den Här Codello informéiert eis 
iwwer d’Personaldécisiounen.“
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Schäffen Daniel Codello (LSAP): „O 
nee, Madame Buergermeeschter. Mir 
mussen awer nach verschiddener huelen.” 

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „De Vote, Dir sidd informéiert gi 
schrëftlech iwwert déi virdrun. Jo.“

Schäffen Daniel Codello (LSAP): 
„Mir hunn an der Scéance publique och 
e puer Personalfroen. Déi éischt ass den 
Titre honorifique dem Här Romain Pigat 
ze ginn. Dat ass den Här Pigat, den Turn-
lehrer wéi d’Kanner nach ëmmer gesot 
hunn an nach ëmmer wäerte soen, deen 
d’lescht Kéier an d’Pensioun gestëmmt 
ginn ass an dofir wéilt ech Iech bieden 
him dann den Titre honorifique vu sen-
gem Posten ze ginn.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Manuel Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité l’octroi du titre honirifique 
de sa fonction à M. Romain Pigat.

Schäffen Daniel Codello (LSAP): „Da 
komme mer bei d’Travaux municipaux, 
do hu mer en éischte Punkt, eng Créa-
tion de poste vun engem Chef de 
Réseau. Dat ass en Expéditionnaire tech-
nique deen herno wäert fir d’Gestioun an 
d’Direktioun vum Déierepark um Gaalge-
bierg zoustänneg sinn. An ech wollt Iech 
och froen, där Création de poste zouze-
stëmmen. Déi ass doudsécher néideg 
wann een herno déi ganz Gerance vun 
deem Projet, dee jo am Developpement 
ass an a Renovatioun ass, datt mer do 
dee Poste vum Chef de Réseau brauchen, 
déi an esou spezifesche Fäll och attri-
buéiert ka ginn als Chef de Réseau.
A weider. Da komme mer, schued den 
Här Baum ass elo net do, mir kommen zu 
zwou Suppressions de postes vun zwee 
Expéditionnaires administratifs. Dat sinn 
déi déi mer d’leschte Kéier hei duerch e 
Changement de carrière an de Redakter 
gestëmmt hunn. Et ass op där enger Säit 
d’Madame Véronique Gobert aus den 
Travauxen an et ass op där anerer Säit 
den Här Cardoni an der Schwämm. A mir 
suppriméieren elo déi Poste vun den 
Expéditionnaires administratifs. An ech 
widderhuelen nach eng Kéier, well et 
d’leschte Kéier zu Tumultdiskussioune 

komm ass an der Personalkommissioun, 
am Gemengerot an och nach doriwwer 
eraus. Den Expéditionnaire technique 
Posten an der Schwämm ass d’leschte 
Kéier net suppriméiert ginn a gëtt och 
haut net suppriméiert a gëtt och net 
esou laang suppriméiert wéi dee Poste 
besat ass. Et war just d’leschte Kéier uge-
deit ginn, datt de Schäfferot sech 
Gedanke gemaach huet, wann déi Per-
soun hir Pensiounsrechter an Usproch 
hëlt an dat ass d’Décisioun vun där Per-
soun, dass mer dann d’Diskussioun ufän-
ken, gemeinsam natierlech wéi de Statut 
vum Fonctionnaire et virgesäit, mat der 
Delegatioun op dee Posten nach Oprecht 
erhale gëtt oder suppriméiert gëtt. Also 
suppriméiere mer haut zwee Expédition-
naires administratifs Posten déi duerch 
Changement de Carrièresursaachen elo 
vu Redakter besat sinn. Ech bieden och 
dat ze stëmmen.
Dann hu mer nach eng Modifikatioun 
vun engem Kontrakt bei enger Educatrice 
bei der Madame Elisabete Da Silva Cor-
reia, déi wäert elo 40/40tel schaffen, dat 
ass en vu well hire Supérieur hiérarchique 
e Congé parental ugefrot huet an och 
dat bieden ech Iech dat ze stëmmen. 
Kënne mer dat dann zesumme stëm-
men? Merci.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – Mme Taina Bof-
ferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Manuel Huss – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox –– M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité des voix les questions de 
personnel.

8. Devis relatifs aux 
installations des terrains de 
football; décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Mir kommen zu den 
Devisen déi am Budget virgesi ware fir de 
Sport. Här Hinterscheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci, Madame Buergermeeschter. Et 
sinn, wéi Dir ganz richteg gesot hutt, 3 
Budgetsartikelen déi ageschriwwe sinn, 
wou mer awer dee Moment d’Devisen 
nach net fäerdeg haten. Elo hu mer 
d’Devise virleien. Dat eent ass fir am 
Centre de football Lankelz, deen awer 

och elo schonn 20 Joer um Bockel huet, 
d’Sonorisatioun nei ze maachen, déi do 
awer gebraucht gëtt, notamment wann 
net nëmme fussballeresch Aktivitéiten do 
sinn. Dat ass en Devis vun 18.000 €.
Dat zweet ass virum Stade Emile May-
risch do uewen, do wësst Dir, déi déi 
regelméisseg dohinner ginn, dass déi 
Clôturen an d’Gradinen net méi gutt 
sinn, dass mer do déi Maueren déi 
baufälleg sinn, einfach ewechhuelen defi-
nitiv an anstänneg, sécher Clôturen 
dohinner maachen. Dat ass en Devis vun 
33.000 €, pardon, dat ass kee vun 
33.000 €, dat ass ee vu 26.000 €.
An dann hu mer e Problem um Stade de 
la Frontière, deen eigentlech méi mat 
eisem Entretien zesummen hänkt. Mir 
hunn net Waasserdrock genuch an der 
Hiehl, an dass wann dee Moment d’Ter-
raine musse genetzt ginn am Summer, fir 
dass déi ganz Aarbecht déi noutwenneg 
ass, net fir näischt war, dass d’Terrainen 
an engem impeccablen Zoustand sinn, 
musse mer eng Drockerhéijungsanlag 
dohinner maachen, dass mer net dee 
Moment wou den Terrain berieselt gëtt 
an der Hiehl kee Waasser méi do ass. An 
dat ass dann en Devis vun 33.500 €.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Johanns.“

Théid Johanns (Déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Natier-
lech si mer als Lénk averstane fir Repara-
tur, Infrastruktur- an techneschen Ausbau 
op eise Fussballsterraine finanziell mat ze 
droen. Mä wann ech elo awer scho beim 
Sport sinn, wollt ech kuerz d’Geleeën-
heet ergräife fir eppes nozefroen. 
Bei der Virstellung vum Budget 2014 ass 
e Saz gefall wou am Escher Veräinsliewe 
groussen Interêt erwächt huet. Hei den 
Extrait vum 13. Januar 2014 am Numm 
vum Schäfferot zitéiert gouf: Am Kader 
vum nationale Beachvolley a regionale 
Fechtzenter an der Hiehl stinn als éischt 
mol och d’Vestiairë vu ronn 500.000€€ am 
Budget. Mir wëllen als Schäfferot awer och 
dëse grousse Projet iwwerdenken. Eis Idee 
ass, e multifonctionnellen Zentrum doraus 
ze maachen, ähnlech wéi d’Coque an der 
Stad, vläicht besser a manner deier. An 
dowéinst froe mer och eng Entrevue beim 
zoustännege Sportminister Romain Schnei-
der un. Fin de citation. 
Normalerweis kéint Dir mer elo dorop 
äntwerten: Dir hätt gëschter sollten 
d’Zeitung liesen, da wéisst Dir méi. An 
dorop wollt ech elo hiweisen. Wisou ginn 
déi Projeten net op den Ordre du jour 
am Gemengerot gesat éier, wéi an der 
Zeitung ze liese war, d’Stad Esch se als 
gutt befënnt? Wisou gi mer an de Medie 
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gewuer, datt erëm e PPP kéint ugesot 
sinn? An deem Projet uewen an der Hiehl 
bedeelegt sech de Sportministère jo mat 
70% um Budget. Wat seet de Sports-
minister Romain Schneider zu deem 
gréissere Projet? Wann dat elo e multi-
fonctionnellen Zentrum mat PPP soll 
ginn, wär et jo awer och konstruktiv wa 
vun der Oppositiounssäit géif op d’Hoer 
oder wéi an der Vergaangenheet wahr-
scheinlech op de Postiche an der Zopp 
kéint higewise ginn. Natierlech kéint Dir 
elo wéinst der aktueller Finanzlag äntwer-
ten, léiwer e Postiche wéi guer keng 
Hoer. Da géif ech Iech äntwerten, wéi vill 
Postiche verdréit eng Kapphaut? Et wär 
scho méi demokratesch wa virun der 
Ënnerschrëft vun engem Kontrakt kon-
struktiv kéint driwwer debattéiert ginn. 
Ech géif mer op jidde Fall wënschen, datt 
mer Informatiounen zu deem multifonc-
tionnellen Zentrum net fir d’éischt iwwer 
d’Medie gewuer ginn, an dass dee Projet 
och kéint deemnächst op den Ordre du 
jour kommen. Villmools Merci.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Johanns. Ech kann 
do nëmmen direkt Stellung dozou hue-
len, datt de Schäffenrot amgaangen ass 
mat deem Projet an déi Informatiounen 
déi Dir do hutt, déi mech elo ganz 
er staunen, iwwerhaapt net enger Tatsaach 
am Moment entspriechen. Wéi gesot, 
entsprécht am Moment iwwerhaapt ken-
ger Tatsaach, also mir halen eis drun, 
datt mer soen, datt dat hei virgestallt 
gëtt, datt de Projet iwwerschafft gëtt, 
datt virgestallt gëtt. Musse jo am Kader 
vum Pluriannuel Iech Informatioune 
ginn. An dee kënnt jo eréischt. An da 
muss et jo och virdrun an eng Sports-
kommissioun an et muss an eng Finanz-
kommissioun. Keng Opreegung. Jo. Ok. 
Et ass keng Décisioun do geholl.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„E puer Präzisiounen.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Bernard nach, dann 
hu mer alles beieneen. Den Här Mischo 
hat sech virdru gemellt, Här Bernard. 
Den Här Mischo an den Här Bernard.“

Georges Mischo (CSV): „Also d’CSV 
Fraktioun ass natierlech och um Wee 
mat, fir déi doten Investitioun ze maa-
chen, zemools déi dräi Fussballsveräiner 
concernéiert sinn, souwuel d’Fola, d’Jeu-
nesse wéi och d’US Esch. Eis Fro geet 
dohinner, no deenen deiere Plooschteren 
do, wéi realistesch ass dee Projet Lentille 
Terres Rouges? Ass en iwwerhaapt nach 
konkret? Well et ass jo awer net e Projet 

vu gëschter, deen ass scho vu virgëschter 
an dee läit scho laang am Tirang. Wéi 
konkret a wéi realistesch ass et iwwer-
haapt dee Lentille Terres Rouges Projet?“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Selbstver-
ständlech gi mer eisen Accord fir déi dräi 
Investissementer do déi néideg sinn am 
Interêt vum Sport. Déi gutt investéiert 
sinn dann, mä ech maachen opmierk-
sam, allgemeng drop, dass obwuel de 
Finanzminister net mat der Faarf erausge-
réckelt ass dës Woch an der Chamber, ob 
hie wëll am Hierscht oder ob hien net 
wëll am Hierscht déi 2% Erhéijung vun 
der TVA maachen, mä mir mussen 
oppasse wa mer Devisen erausginn, dass 
mer awer zumindest berücksichtegen, 
dass déi Dépensë wesentlech méi héich 
gi wéi dat wat mer hei gesot kréien, well 
et ass méi wéi sécher, ouni Prophet ze 
spillen, dass d’Regierung schonn am 
Hierscht higeet fir déi TVA Erhéijung 
duerchzeféieren. Dann, wann dat natier-
lech op grouss Chifferen, hei sinn elo 
kleng Chifferen, dat mécht 1.800€€ aus, 
déi 2% ronn, bei enger Zomm vu bal 
80.000€€, da muss een natierlech gesinn, 
dass de Budget och schonn net méi reali-
téitsbezunn ass wat d’Dépensen ube-
laangt. Dat muss ee gesinn an d’Investis-
sement. Ech wollt dorop allgemeng 
opmierksam maachen, fir dass de Schäf-
ferot vläicht an enger indirekter Form dat 
berücksichtegt wann hien an Zukunft 
Devise mécht.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Bernard. Den Här 
Hinterscheid wollt och nach e puer...“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Jo. Ech hunn net dat wat Dir do zitéiert, 
geliest. Ech kann Iech just soen, dass dee 
Journalist mech no der Sportlerehrung 
Verschiddenes gefrot huet, an dass ech 
do eppes präziséiert hunn, wat schonn 
deelweis no de Budgetsdebatte falsch 
eriwwer komm ass. An et schéngt nach 
ëmmer dann net verstanen ze sinn, mä 
ech muss dat awer elo noliesen. 
Wat mir gesot hunn, a wat d’Buerger-
meeschtesch gesot huet an och während 
de Budgetspresentatiounen dat ass, dass 
mer deen Deel vum Beachvolleyball géin-
gen dahingehend iwwerdenken, tech-
nesch, dass een e ka fir méi notze wéi 
nëmme fir Beachvolleyball. Dass een 
eigentlech e Modell identesch wéi 
d’Coque, wou jo och kulturell Evenemen-
ter an nach aner Evenementer kënnen 
dra stattfannen. Awer do huet lescht-

endlech d’Gemeng jo och nach ëmmer 
nieft dem Terrain 30% och un där Infra-
struktur finanzéiert an dofir och däerf fir 
déi Géigevaleur eng Notzung hunn. Dat 
ass eigentlech dat wat gesot ginn ass. An 
alles anescht, dass, hunn ech och deem 
Journalist dee Moment just gesot, dass 
ech en op de Koalitiounsaccord verwisen 
hunn an op d’Schäfferotserklärung, ni 
plus ni moins, mä ech liesen dat awer vir-
siichtshalber no an da kann ech Iech och 
nach selwer déi Präzisioune ginn. 
Dat wat de Projet vun der Lentille Terres 
Rouges ugeet, bon, de Projet schéngt all 
Mënsch gutt ze fannen op allen 
Niveauen. Et geet just net virun an de 
Problem ass, dass mir, wéi et hei gesot 
ginn ass, effektiv an eise Fussballinfra-
strukturen an zum Deel an anere Sports-
infrastrukture Plooschteren drop peschen, 
an dass et sënnvoll an noutwenneg wär 
och déi Infrastrukture kënnen ze maa-
chen. Mä wann dee Projet do eng Kéier 
net viru geet, da muss d’Gemeng sech 
iwwerleeën, wou se gegebenefalls Alter-
native kënne realiséieren. Mä, nach wie 
vor ass de Projet en tant que tel gutt, mä 
mer stelle fest, dass all Projet deen ee 
mat der Arcelor mécht, net onbedéngt 
vun der Vitesse ass fir virunzegoen. Aus-
ser si selwer hunn en direkten Interêt. De 
Schlassgaart ass zënter 2004 votéiert an 
et ass nach net vill dra geschitt. Also, ech 
menge vun dohier gesinn, ass dat 
éischter e Projet deen un Immobilien-
transaktioune gebonnen ass wéi u 
sportspoliteschen an infrastrukturellen 
Décisioune vun der Gemeng, déi eigent-
lech d’Volontéit jo kloer an der Schäffe-
rotserklärung festgehalen ass. Ech 
mengen, méi ass haut zu dësem Stadium 
net dozou ze soen. Mir sinn net 
Meeschter eleng vun deem Dossier. Dat 
eenzegt wat eng Kéier méiglecherweis 
do muss geschéien oder ka geschéien, 
dat ass, well d’Gemeng jo awer d’Pla-
nungshoheit huet, dass d’Gemeng 
iergendwann eng Kéier do eng Affekta-
tioun drop leet an da mat deene Moyen-
en déi se dann huet, wann dat bis reaf-
fektéiert ass, kuckt dass d’Dossiere viru 
ginn. 
Soss soen ech fir de Rescht Merci dass Dir 
awer den Devisen zoustëmmt.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Ech hoffen Dir hutt all Informa-
tiounen datt mer do net virgräifen an eis 
weider drunhalen un dat wat mer gesot 
hu bei der Erklärung hei iwwer d’Fi-
nanzen, iwwert den Iwwergangsbudget 
an ënner anerem zousätzlech kritt Dir jo 
awer mat, datt de Schäfferot vill poten-
tiell Investisseure gesäit am Moment wou 
ebe Stillstand ass a verschiddenen Dos-
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9. Relevés et rôles supplétifs / 10. Subsides extraordinaires / 11. Commissions consultatives

sieren a mir halen Iech selbstverständlech 
um Lafende wéi do déi Diskussiounen 
och ausginn. Ech géif mengen au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Manuel Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig 
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les devis relatifs aux instal-
lations des terrains de football.

9. Relevés et rôles supplétifs; 
décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Da géif ech Iech bieden de 
Relevés et Rôles déi Dir virleien hutt, 
zouzestëmmen.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Manuel Huss – M. Théid Johanns – M. 
Martin Kox –– M. Georges Mischo – 
Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar – 
M. Paul Weidig 
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité les relevés et rôles supplé-
tifs. 

10. Subsides extraordinaires; 
décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen dann zu de Sub-
sides extraordinaires déi an Ärem Dossier 
sinn. D’Fleegeelteren an hir Kanner, FLEK 
Lëtzebuerg Asbl kréien e Subside vu 25 €, 
villméi en Don. 
Dat selwecht fir d’Natur an Ëmweltfonda-
tioun. 
Den Escher Volleyball-Club huet eng 
Demande gemaach wéinst engem Événe-
ment de grande enverguere a kréie 
4.500 € vun de Subsides extraordinaires 
zougesprach.
Dann hu mer d’Natur- an Ëmwelt Asbl, 
dat ass net déi selwecht wou ech elo vir-
dru genannt hunn, déi kréien och 25 €.
D’Associatioun de Pêche ARE kréien 250 €. 
Den FC Commune 550 €, well se Orga-
nisateur ware mat enger Ville jumelée 

vun eis en Tournoi zu Köln gemaach 
hunn, a gewonnen hunn, 550 €.
An dann hu mer de Jongelycée hei zu 
Esch déi en Appui financier froe fir de 
Concert Melomania. Also ech denken 
deen ass absolut wichteg, dat sinn 250 € 
an ech bieden Iech deene Subsides 
extraordinaires zouzestëmmen, wann 
ech gelift.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Manuel Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– 
M. Georges Mischo – Mme Vera Spautz 
– M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig 
Le Conseil Communal approuve à l’una-
nimité les subsides extraordinaires. 

11. Commissions consultatives: 
modifications; décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Da fannt Dir Modifikatiounen 
an den eenzelne Commissions consulta-
tives vun der Gemeng, vun Déi Lénk, vun 
der CSV, Déi Gréng, d’LSAP, dës Kéier si 
se bal alleguerten dobäi. D’Modifikatiou-
nen en plus huelen ech direkt mat, dat 
eent ass fir d’Kommissiounen an d’Propo-
sitioun vun der LSAP fir am ORT den Här 
Daniel Codello als neie Membre effectif 
ze nennen an den Här Manuel Huss als 
Membre suppléant. An ech mengen, 
dann hätt ech se alleguerte genannt an 
deem géif ech Iech da bieden zouze-
stëmmen.
Fir d’éischt stëmme mer dat heiten. 
Commissions consultatives.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Manuel Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. Everard Wohlfarth 
Le Conseil Communal procède par 
vote secret et approuve à l’unanimité 
des voix les changements aux commis-
sions consultatives.

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „En attendant, Här Mischo, Dir 
hutt nach eng Fro, eng Remarque.“

Georges Mischo (CSV): „Jo, mir hätten 
eng kleng Remarque, mir hate jo virdrun 
iwwer d’Egalitéit geschwat, iwwer 
d’Chancëgläichheet, an do ass mer a 
menge Kollegen aus der Fraktioun 
gëschter opgefall, dass am  “Escher” déi 
ganz Changementer vum Buerger-
meeschter, vun de Schäffen, vun de 
Gemengeconseillere dra stoungen, just 
d’Changementer bei der CSV sinn net 
ernimmt ginn. Do wollte mer froen, wat 
do passéiert wier.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Weess ech elo wierklech net. 
Also ech wäert dat nokucken an dann dat 
an d’Rei bréngen.
Da muss ech och nach eng Kéier zréck-
sprangen op d’Subsiden, well mir hunn 
ee wichtege vergiess ze stëmmen, deen 
net an eisem Tableau war, mä als Bréif 
hannendrun. Dat ass dee vun der Boule 
d’or. Här Hinterscheid, wann ech gelift, 
wëllt Dir mäin Dossier séier hunn?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Jo, ech hunn et am Kapp. Dat ass, Dir 
kennt jo alleguer d’Boule d’or do uewen 
um Gaalgebierg, vis-à-vis vun den Ten-
nisterrainen. D’Boule d’or huet virun 
enger Rei Joeren d’Autorisatioun gefrot 
fir eng Hal dohinner kënnen ze baue fir 
Pétanque ze spillen a si haten do Devi-
sen. Hir Finanzmoyene wären duer-
gaangen, do hu se awer aus urbanis-
tesche Grënn och Oplage kritt déi iwwert 
dat erausgaange sinn. An deemools huet 
de Schäfferot da mat hinnen ofgemaach, 
dass se kéinten, wa si dat géife selwer 
maachen, fir dat Méi-Material e Subside 
kréien. An et ass eigentlech an där Politik 
wou mer en Deel Veräiner ënnerstëtzen 
déi och nach bereet si selwer ze maa-
chen. Also ech invitéieren Iech déi Hal 
kucken ze goen, déi hunn dat nach 
selwer geschafft. Dat si ganz vill pensio-
néiert Steemetzer an al Bauaarbechter 
déi dat da gemaach hunn, an dass mir 
hinnen domat dann elo dee Subside gi fir 
en Deel vun de Materialkäschten ze 
droen. 
An ech kann dann awer nach profitéie-
ren, dat wat do an der Zeitung, ech war 
dat elo schnell sichen, also dat ass 
näischt wat onbekannt ass, et ass keng 
Informatioun weider. Dee Plang do dee 
war schonn eng Kéier am Gemengerot, 
awer am viregte Gemengerot ass deen 
hei presentéiert ginn, mä en ass nach 
ëmmer ofhängeg dervun ob e realiséiert 
gëtt.“

Théid Johanns (Déi Lénk): „Ech wollt 
just froen, dat vum PPP, steet och eppes 
dran.“
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2. Information au public des 
décisions de personnel.

A) Démissions.
1) Démission honorable à accorder avec 
effet au 1er octobre 2014, à Monsieur 
Guy Kleren, professeur de musique.
Le titre honorifique de sa fonction lui est 
à conférer.
2) Démission à accorder, sur sa 
demande, à Monsieur Olivier Rouzier 
nommé aux fonctions d’expéditionnaire 
technique de la Ville par décision du 
conseil communal du 7 février 2014.
L’intéressé renonce à la nomination qui 
lui a été conférée.

B) Résiliation de contrats d’engagement.
1) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 15 mars 2014, du contrat d’en-
gagement conclu pour une durée indé-
terminée avec Madame Monique Ralin-
ger, éducatrice graduée auprès des struc-
tures socio-éducatives de la Ville.
2) Résiliation, sur sa demande et avec 

effet au 15 mars 2014, du contrat d’en-
gagement conclu pour une durée indé-
terminée avec Madame Pamela Dreiling, 
éducatrice diplômée auprès des struc-
tures socio-éducatives de la Ville.
3) Résiliation, sur sa demande et avec 
effet au 1er mars 2014, du contrat d’en-
gagement conclu pour une durée indé-
terminée avec Madame Nadine Schnei-
der, éducatrice diplômée auprès des 
structures socio-éducatives de la Ville, 
détachée auprès du service « Jeunesse ».

C) Nomination provisoire.
Nomination provisoire d’un expédition-
naire technique de la Ville. 
Nouveau titulaire Joe Thornton

D) Nominations définitives.
Carrière du chargé d’études informati-
cien.
Nomination définitive de Monsieur 
Claude Steffen aux fonctions de chargé 
d’études informaticien, avec effet au 1er 
août 2012.

Carrière de l’expéditionnaire administratif.
1) Nomination définitive de Monsieur 
Sam Lippert aux fonctions d’expédition-
naire administratif avec effet au 1er 

novembre 2013.
2) Nomination définitive de Monsieur 
Tom Sagramola aux fonctions d’expédi-
tionnaire administratif avec effet au 1er 
novembre 2013.

E) Promotions.
Carrière de l’artisan
1) Promotion avec effet au 1er avril 2014 
de Monsieur Carlo Majerus aux fonctions 
d’artisan dirigeant (grade 7bis).
2) Promotion avec effet au 1er octobre 
2014 de Monsieur Jacques Müller aux 
fonctions d’artisan dirigeant (grade 7bis).
Carrière du chargé d’études informaticien
Promotion avec effet au 1er mai 2014 de 
Monsieur Philippe Meyers aux fonctions 
de conseiller informaticien (grade 15).

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Et ass dat wat am Koalitiounsaccord 
steet als eng Méiglechkeet, als eng 
Méiglechkeet, awer net fir de Beachvol-
leyball-Zenter. Mä dat steet am Koali-
tiounsaccord an an der Schäfferotser-
klärung. Dat ass och näischt weider wéi 
dat wat do drasteet. Also ech hunn dat 
elo genau nogeliest, et ass kee Millimeter 
derniewent par rapport zu deem, wat 
schonn hei am Gemengerot war, wat hei 
schonn iwwert de Koalitiounsaccord an 
d’Schäfferotserklärung presentéiert ginn 
ass an och dat mat der Ëmnotzung vun där 
Beachvolleyball-Hal. An do hunn ech jo 
zimlech präzis dann dat och gesot, wat ech 
elo och hei gesot hunn, also wa mer 30% 
däerfe bezuelen, däerfe mer och au moins 
fir 30% Notzung matkréien.“

Théid Johanns (Déi Lénk): „Ok. Et ass 
einfach just well mer an de leschte Joeren 
och vill, keng Diskussioun, ech weess,  
vill Informatiounen iwwer d’Press kritt 
hunn.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Här Johanns, jo, also mir sinn 
nach guer net esou wäit an et ass eng 
Méiglechkeet. Mir brénge wierklech dat 
heihinner an och wéi et soll finanzéiert 
ginn. Mir bréngen et heihinner an an 
d’Kommissioun ier et an d’Zeitung kënnt.
16x Oui.”

12. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Här Hinterscheid, hutt Dir nach 
eppes zu de Verkéiersreglementer? Ech 
mengen do ass näischt.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Lauter provisorescher.“

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „D’accord. Da si mer um Enn 
vun eiser Sitzung ukomm. Ech soen Iech 

all e grousse Merci, wënschen e gudden 
Appetit. 
Pardon, au vote nach fir d’Reglement.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Manuel Huss – 
M. Théid Johanns – M. Martin Kox –– 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. Paul 
Weidig – M. Everard Wohlfarth – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité des voix les règlements de 
la circulaion routière.

Buergermeeschtesch Vera Spautz 
(LSAP): „Gudden Appetit alleguer.”

Résumé en français de la séance du Conseil communal du 7 mars 2014
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois.)
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Résumé en français

3. Correspondance

Ce point est sans objet.

4. Analyse de la structure 
du personnel communal 
d’Esch-sur-Alzette selon le genre: 
présentation et discussion

Daniel Codello (LSAP) souligne l’im-
portance de cette 3e analyse pour la poli-
tique du personnel et pour les décisions 
qui s’imposent. Il propose de remettre ce 
document à la commission du personnel 
et au conseil de recrutement.
M. Codello explique que le personnel de 
la commune a en outre la possibilité de 
remplir un questionnaire concernant leur 
situation de travail.
Sur un chiffre total de 1.077 personnes 
employées par la commune au 
01.12.2012, 514 personnes (47,73%) 
sont de sexe féminin et 563 personnes 
(52,27%) sont de sexe masculin. La part 
relative des femmes dans le personnel 
communal a augmenté depuis le 
30.09.2007. En effet, au 30.09.2007, 
42,56% du personnel communal était de 
sexe féminin et 57,44% du personnel 
communal était de sexe masculin. La part 
des femmes a donc augmenté de 5,2% 
par rapport à 2007.
En ce qui concerne la répartition du per-
sonnel par statut, nous avons au 01.12. 
2012 les résultats suivants:
- Salariés manuels: 547 personnes 
 (50,79%; dont  
 16,71% agents 
 de nettoyage)
- Fonctionnaires: 261 personnes 
 (24,23%)
- Salariés intellectuels: 196 personnes  
 (18,20%)
- Employés communaux: 73 personnes 
 (6,78%)
Le personnel communal a augmenté de 
217 unités entre le 30.09.2007 et le 
01.12.2012, ce qui résulte en une aug-
mentation d’environ 44 personnes par 
an. Par rapport au 30.09.2007, la part 
relative des employés communaux et 
celle des salariés manuels dans le person-
nel communal sont restées stables.
Par contre, la part relative des fonction-
naires dans le personnel a diminué entre 
les deux périodes de référence, passant 
de 30,12% à 24,23%.
La part des salariés intellectuels a aug-
menté dans la même période, évoluant 
de 12,21% à 18,20%. Cette augmenta-
tion s’explique essentiellement par le fait 
que l‘administration communale a investi 
beaucoup dans le développement des 
infrastructures de garde pour enfants 

(Maisons Relais). Le personnel qui tra-
vaille dans ces structures socio-pédago-
giques est engagé par la commune sous 
le statut de salarié intellectuel.
En chiffres absolus, le nombre des 
femmes parmi le personnel communal a 
augmenté de 148 unités par rapport au 
30.09.2007. Le nombre des hommes a 
augmenté aussi, mais moins vite que 
celui des femmes (+ 69 personnes).
En ce qui concerne la répartition du per-
sonnel par statut et par genre€
Les femmes sont mieux représentées que 
les hommes dans les catégories des 
employés communaux (75,34% des 
employés communaux), des salariés 
intellectuels (78,06% des salariés intellec-
tuels) et dans celle des agents de nettoy-
age (86,11% des agents de nettoyage).  
Les hommes par contre sont mieux 
représentés que les femmes dans les 
catégories des fonctionnaires (68,58% 
des fonctionnaires) et des salariés 
manuels (81,20% des salariés manuels, 
sans les agents de nettoyage).
Par rapport au 30.09.2007, les hommes 
sont toujours mieux représentés que les 
femmes dans les catégories des fonction-
naires et des salariés manuels. 
La part relative des hommes a même 
légèrement augmenté au niveau du sta-
tut du fonctionnaire (+1%). Elle a plus 
fortement augmenté au niveau des 
agents de nettoyage, passant de 3,13% à 
13,89% en 2013.
En ce qui concerne le personnel commu-
nal féminin, nous pouvons observer que 
la majorité des femmes qui travaillent à 
l’administration communale sont enga-
gées comme salariée manuelle (43,58% 
du personnel communal féminin). Les 
femmes travaillent majoritairement au 
service de nettoyage, qui représente 
30,16% du personnel féminin de l’admi-
nistration communale. Viennent ensuite 
les salariées intellectuelles avec 29,77% 
et les fonctionnaires avec 15,95% du 
personnel féminin. Les employées com-
munales ne représentent que 10,70% du 
personnel féminin engagée par la com-
mune.
En chiffres absolus, le nombre des 
employés communaux féminins a aug-
menté de 16 unités depuis le 
30.09.2007. Celui des salariées manuelles 
(sans les agents de nettoyage) a augmen-
té de 18 unités. Les parts relatives des 
employées communales et des salariées 
manuelles dans le personnel communal 
féminin sont restées stables de 2007 à 
2013.
Par contre, le nombre des fonctionnaires 
féminins a diminué de 2 unités depuis fin 
2007 et leur part relative dans le person-
nel communal féminin a diminuée de 7%.

On peut donc conclure que l’augmenta-
tion de la part des femmes dans le per-
sonnel communal provient pour l’essen-
tiel de l’engagement de personnel fémi-
nin pour les besoins des Maisons Relais 
de la ville. En effet, l’engagement des 
salariées intellectuelles est pour 57,43% 
dans l‘augmentation du personnel fémi-
nin communal depuis fin 2007. Notons 
aussi que l’augmentation du nombre des 
agents de nettoyage est également due 
en grande partie au développement des 
Maisons Relais.
En ce qui concerne le personnel commu-
nal masculin, nous voyons que 52,93% 
des hommes qui travaillent à l’adminis-
tration communale en date du 
01.12.2012 sont engagés sous le statut 
du salarié manuel (sans les agents de net-
toyage).Viennent ensuite les fonction-
naires avec 31,79%. Les hommes sont 
par contre peu représentés au niveau des 
salariés intellectuels (7,64% du personnel 
de cette catégorie), des agents de net-
toyage avec 4,44% et au niveau des 
employés communaux avec 3,20% du 
personnel de cette catégorie.
Le nombre des fonctionnaires masculins 
a augmenté de 4 unités et celui des sala-
riés manuels masculins (sans les agents 
de nettoyage) a augmenté de 36 unités 
entre le 30.09.2007 et le 01.12.2012. Le 
nombre des agents de nettoyage mascu-
lins a augmenté de 21 unités et leur part 
dans le personnel communal masculin a 
augmenté de 3,6%.
Degré d’occupation selon le genre: 
Sur un chiffre total de 1.077 personnes 
employées par la commune au 
01.12.2012, 514 personnes (47,73%) 
sont de sexe féminin et 563 personnes 
(52,27%) sont de sexe masculin. En 
tenant compte du degré d’occupation, 
nous remarquons que 971,53 personnes 
(correspondant au calcul de l’effectif en 
équivalent temps plein ETP) sont enga-
gées par l’administration communale au 
01.12.2012. Ce sont surtout les femmes 
qui optent pour un travail à temps par-
tiel. La conciliation entre la vie profes-
sionnelle et la vie familiale semble tou-
jours être plus de la responsabilité des 
femmes que des hommes. 
Les détails en fonction des différents  
statuts: 
Sur les 261 fonctionnaires, 32 personnes 
(12,26%) travaillent à temps partiel et 
sur les 73 employés communaux, 25 per-
sonnes (34,25%) travaillent à temps par-
tiel. Parmi eux, ce sont surtout les fonc-
tionnaires féminins (28 femmes ou 
34,14% des fonctionnaires féminins) et 
les employés communaux féminins (21 
femmes ou 38,18% des employées com-
munales) qui travaillent à temps partiel. 
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Par contre, seulement 4 hommes sur les 
179 fonctionnaires masculins (2,23%) et 
4 hommes sur les 18 employés commu-
naux masculins travaillent à temps partiel. 
Quand nous comparons les chiffres 
actuels avec ceux de 2007, nous remar-
quons que le nombre des fonctionnaires 
et des employés communaux masculins 
travaillant à temps partiel est resté stable 
La majorité des salariés intellectuels  
travaillent à temps partiel: sur les 196 
salariés intellectuels, 115 personnes 
(58,67%) travaillent à temps partiel. Ce 
sont surtout les salariés intellectuels fémi-
nins qui travaillent à temps partiel: sur les 
153 salariés intellectuels féminins, 98 
personnes (64,05%) travaillent à temps 
partiel. Par contre, seulement 39,53% 
des salariés intellectuels masculins (17 
personnes) travaillent à temps partiel.
95,92% des salariés intellectuels se 
retrouvent dans les secteurs d’activité  
« Enfants-Jeunesse », « Culture » et « Sécu-
rité sociale ». Les salariés intellectuels en 
question travaillent pour la plupart dans 
l’encadrement des enfants et des 
familles/des personnes âgées (éducateur 
diplômé et gradué, agent socio-éducatif, 
aide aux devoirs à domicile, chargé de 
cours de l’enseignement musical, aide 
familiale, repas sur roues, etc.). 
Le nombre élevé de temps partiels s’ex-
plique d’un côté par la forte présence 
féminine dans ces secteurs (78% des 
salariés intellectuels sont de sexe fémi-
nin). Afin de concilier leur vie profession-
nelle et leur vie familiale, les salariés intel-
lectuels féminins décident – le cas 
échéant - de réduire leur temps de travail 
pendant une certaine période pour pou-
voir s’occuper de l’éducation de leurs 
enfants. D’un autre côté, les contrats de 
travail proposés dans ces secteurs sont 
souvent des contrats de travail à temps 
partiel (agent socio-éducatif, aide fami-
liale, repas sur roues, etc.). Peu 
d’hommes postulent pour des contrats 
de travail à temps partiel, étant donné 
que le modèle traditionnel de l’homme 
constituant le « gagne-pain » de la 
famille prédomine encore dans notre 
société. Inversement, c’est aussi la raison 
pourquoi ce sont essentiellement des 
femmes qui postulent pour ces postes à 
temps partiel. Ces postes leur donnent la 
possibilité de reprendre le travail salarié 
après une période consacrée essentielle-
ment à l’éducation des enfants et aux 
tâches domestiques. En plus, le salaire lié 
à ces contrats de travail à temps partiel 
n’est pas suffisant pour pouvoir payer les 
dépenses courantes de la vie quotidienne 
et est souvent considéré comme salaire  
« complémentaire » au salaire « principal » 
de la famille.

Le nombre des salariés intellectuels a forte-
ment augmenté depuis 2007, surtout à 
cause du développement des structures 
d’accueil pour enfants et à cause de l’aug-
mentation des postes créés pour les 
be soins des Maisons Relais. Le nombre des 
contrats de travail à temps partiel a augmen-
té pour cette raison entre 2007 (44,66% 
de temps partiels) et 2013 (58,67% de 
temps partiels), surtout à cause des créations 
de postes pour agents socio-éducatifs. 
On remarque que le nombre des contrats 
de travail à temps partiels a surtout aug-
menté au niveau des salariés intellectuels 
féminins: il est passé de 47,7% (2007) à 
64% en 2013. 
Chez les salariés intellectuels masculins, 
le nombre des contrats de travail à temps 
partiel est resté stable: 38,9% de temps 
partiels en 2007, contre 39,5% en 2013. 
93,37% des salariés manuels (sans les 
agents de nettoyage) travaillent à plein 
temps. Sur les 367 salariés manuels, seu-
lement 28 personnes (7,63%%) travail-
lent à temps partiel. 
Analyse de la structure du personnel 
selon le genre:
Les salariés manuels féminins travaillent 
plus à temps partiel que les salariés 
manuels masculins: 18 femmes (26,08% 
des salariés manuels féminins) et 10 
hommes (3,35% des salariés manuels 
masculins) travaillent à temps partiel.
Sur les 180 agents de nettoyage, 161 
personnes (89,44%) travaillent à temps 
partiel. Notons que les contrats de travail 
de 36 heures/semaines (qui corres-
pondent à un degré d’occupation de 
90%) représentent le contrat de travail 
« standard » pour les agents de nettoyage.
Le nombre des agents de nettoyage mas-
culins a augmenté entre 2007 (3,13%) et 
2013 (13,89% des agents de nettoyage). 
Nous remarquons que presque tous les 
agents de nettoyage masculins (24 sur 
25) ont un degré d’occupation variant 
entre 90% et 100%.
Niveau de carrière selon le genre:
En date du 01.12.2012, les hommes sont 
mieux représentés au niveau de la car-
rière supérieure (au niveau des statuts du 
fonctionnaire, de l’employé communal et 
du salarié intellectuel) que les femmes: 
20,42% des hommes appartiennent à la 
carrière supérieure, contre 9,66% des 
femmes travaillant auprès de l’adminis-
tration communale.
Les femmes se retrouvent plus au niveau 
de la carrière moyenne que les hommes: 
39% des femmes travaillant à l’adminis-
tration communale sont engagées au 
niveau de la carrière moyenne contre 
29% des hommes.
Presque la moitié des fonctionnaires com-
munaux, des employés communaux et 

des salariés intellectuels se retrouvent  
au niveau de la carrière inférieure. Ce 
constat vaut aussi bien pour le personnel 
masculin communal (48,75% du person-
nel masculin) que pour le personnel 
féminin (48,28% des femmes font partie 
de la carrière inférieure).
En date du 01.12.2012, 77 personnes 
travaillent au niveau de la carrière supé-
rieure (fonctionnaires, employés commu-
naux et salariés intellectuels). Les femmes 
représentent 36,66% du personnel enga-
gé au niveau de la carrière supérieure  
(28 personnes) et la part des hommes 
(49 personnes) dans la carrière supé-
rieure est de 63,64%.
En date du 01.12.2012, 184 personnes 
travaillent au niveau de la carrière 
moyenne. Les femmes représentent 
61,96% du personnel appartenant à la 
carrière moyenne, tandis que la part des 
hommes est de 38,04%. La part relative 
des femmes dans la carrière moyenne est 
aujourd’hui supérieure à celle des 
hommes. Ce phénomène s’explique en 
grande partie par le développement des 
Maisons Relais et l’engagement du per-
sonnel (pour la plupart féminin) pour les 
professions de l’éducateur gradué et de 
l’éducateur diplômé.
En date du 01.12.2012, 257 personnes 
appartiennent à la carrière inférieure, 
dont 140 femmes (54,47% du personnel 
de la carrière inférieure) et 117 hommes 
(45,53%).
Les femmes représentent la majorité des 
salariés manuels aux niveaux de traite-
ments inférieurs: 61,97% des salariés 
manuels appartenant au grade 0,  
91,19% des salariés manuels du grade 1 
et 75,56% des salariés manuels apparte-
nant au grade 2. On peut constater qu’il 
n’y a pas eu de grandes évolutions entre 
2007 et 2013. Déjà en 2007, les femmes 
se retrouvaient aux niveaux de trai-
tement inférieurs de la carrière du salarié 
manuel.
Les détails en fonction des différents  
statuts:
La majorité des fonctionnaires (52,49%) 
appartiennent à la carrière inférieure. 
Environ un tiers (33,72%) appartient à la 
carrière moyenne et 12,64% sont enga-
gés au niveau de la carrière supérieure.
75,76% des fonctionnaires qui travaillent 
au niveau de la carrière supérieure sont 
de sexe masculin. La grande majorité des 
fonctionnaires appartenant à la carrière 
supérieure (60% des fonctionnaires en 
question) sont engagés comme profes-
seur de musique. Les femmes repré-
sentent 30% des professeurs de musique. 
En ce qui concerne les attachés adminis-
tratifs, 4 personnes sur 5 (80%) sont de 
sexe masculin.
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137 personnes appartiennent à la carrière 
inférieure et 74,45% des fonctionnaires de 
la carrière inférieure sont de sexe masculin. 
88 personnes appartiennent à la carrière 
moyenne du statut du fonctionnaire. Les 
femmes sont moins bien représentées que 
les hommes: 56,82% des personnes qui 
appartiennent à la carrière moyenne sont 
de sexe masculin. 137 personnes appar-
tiennent à la carrière inférieure et 74,45% 
des fonctionnaires de la carrière inférieure 
sont de sexe masculin.
La grande majorité des employés com-
munaux (60,27%) appartiennent à la 
carrière inférieure. Environ un quart 
(24,66%) appartient à la carrière 
moyenne et 13,70% sont engagés au 
niveau de la carrière supérieure. 10 per-
sonnes appartiennent à la carrière supé-
rieure de l’employé communal et parmi 
eux 60% sont de sexe masculin. 77,78% 
des personnes qui appartiennent à la 
carrière moyenne et 81,82% des per-
sonnes qui travaillent au niveau de la 
carrière inférieure sont de sexe féminin. 
38,78% des salariés intellectuels appar-
tiennent à la carrière inférieure. Presque 
40% appartiennent à la carrière moyenne 
et 17,35% sont engagés au niveau de la 
carrière supérieure. 34 personnes tra-
vaillent au niveau de la carrière supé-
rieure sous le statut de salarié intellectuel. 
Nous observons un équilibre du point de 
vue du genre€ parmi les 34 personnes 
appartenant à la catégorie des salariés 
intellectuels, 16 personnes (47,06%) sont 
de sexe féminin et 18 personnes 
(52,94%) sont de sexe masculin.
86,21% des agents de nettoyage (pour 
les besoins du nettoyage intérieur des 
bâtiments) sont de sexe féminin tandis 
que 83,33%% des salariés manuels (sans 
les agents de nettoyage) sont de sexe 
masculin. Ces deux chiffres sont la 
preuve que l’égalité des chances a encore 
beaucoup de progrès à faire.
En ce qui concerne l’administration cen-
trale, nous sommes en présence d’une 
répartition relativement équilibrée selon 
le genre, avec 53,66% d’hommes et 
46,34% de personnel féminin. Pour le 
secteur d’activité « Culture », nous 
sommes également en présence d’une 
répartition relativement équilibrée, avec 
53,85% d’hommes et 46,15% de per-
sonnel féminin. Pour ce qui est des 
postes administratifs (tous statuts 
confondus), la répartition selon le genre 
est équilibrée: les 21 postes de type 
administratif sont occupés par 11 
femmes et 10 hommes. Les professeurs 
de musique du Conservatoire (qui ont le 
statut de fonctionnaire) sont dans la 
grande majorité de sexe masculin (11 
professeurs sur 16).

En ce qui concerne le secteur d’activité 
« Enfants-Jeunesse », le personnel fémi-
nin est surreprésenté avec 76,89% du 
personnel de ce secteur d’activité par 
rapport au personnel masculin (23,11% 
du personnel). En ce qui concerne le sec-
teur d’activité « Sécurité sociale », le per-
sonnel féminin est surreprésenté avec 
80,49% du personnel de ce secteur d’ac-
tivité par rapport au personnel masculin 
(19,51% du personnel).
En ce qui concerne le secteur d’activité 
« Services industriels », le personnel mas-
culin est surreprésenté avec 94,20% du 
personnel de ce secteur d’activité et pour 
le secteur d’activité « Travaux munici-
paux », le personnel masculin est surre-
présenté avec 62,92%.
Pour ce qui est du secteur d’activité 
« Sports », nous sommes en présence d’une 
représentation relativement équilibrée selon 
le genre, avec 55,56% d’hommes et 
44,44% de personnel féminin.
Nous sommes en présence d’une « spé-
cialisation sectorielle » selon le genre, 
surtout en ce qui concerne les secteurs 
d’activité « Enfants-Jeunesse », « Sécurité 
sociale », « Services industriels » et « Tra-
vaux municipaux ». Il faut néanmoins 
mentionner que des femmes et des 
hommes sont engagés par la Ville d’Esch-
sur-Alzette à des postes dits « atypiques » 
pour exercer des professions dans les-
quelles les femmes ou les hommes sont 
toujours sous-représenté-e-s dans le 
monde du travail, aussi bien dans le sec-
teur privé que dans le secteur public.
M. Codello se réjouit du fait que 38,53% 
du personnel communal (415 personnes 
sur 1.077) ont moins de 40 ans. Il pense 
que cela pourra assurer un bon service 
aux citoyens. La part relative des femmes 
est supérieure à celle des hommes au 
niveau des classes d’âge les plus jeunes 
(qui ont moins de 30 ans).
M. Codello explique qu’une analyse doit se 
mesurer aux conclusions que l’on peut en 
tirer. Il pense que cette 3e analyse démontre 
une évolution positive de la politique d’éga-
lité des chances de la commune. On devra 
cependant encourager les demandeurs 
d’emploi à s’intéresser davantage aux pro-
fessions atypiques pour leur sexe.

Vera Spautz (LSAP) explique que le 
collège échevinal a réalisé une demande 
du dernier plan à l’égalité des chances, à 
savoir la crèche d’entreprise qui est 
entretemps un grand succès. On retra-
vaillera en outre la charte européenne et 
le gender budgeting aura un rapport 
concernant les progrès réalisés.

Zénon Bernard (Déi Lénk) souligne 
l’importance de ce document. 

Il regrette que chez les fonctionnaires 
75,76% des postes supérieurs et 80% 
des postes d’attachés administratifs sont 
occupés par des hommes. Ceci est dû au 
fait qu’il n’y a pas assez de structures 
socio-éducatives pour accueillir les enfants.

Annette Hildgen (CSV) aimerait savoir 
si les hommes du personnel de nettoyage 
reçoivent la même formation que les 
femmes.
Concernant le manque de femmes dans 
les carrières supérieures, Mme Hildgen 
explique que le conseil de recrutement 
aimerait bien embaucher plus de 
femmes, mais malheureusement il n’y en 
a pas assez qui posent leurs candidatures. 
Il lui semble que la majorité des filles soit 
toujours guidée par leurs parents et la 
société vers des professions dites « fémi-
nines ». Mme Hildgen est de toute façon 
d’avis que lors des recrutements on ne 
devrait pas se laisser guider par le sexe 
des candidats mais seulement par leur 
qualification pour le poste.

Manuel Huss (Déi Gréng) remarque 
que les stéréotypes sexospécifiques sont 
toujours d’actualité et qu’un changement 
de ces habitudes demandera beaucoup 
de patience et une longue haleine.

Taina Bofferding (LSAP) répète des 
exemples donnés par M. Codello pour 
démontrer qu’ils existent toujours des 
domaines typiquement masculins et typi-
quement féminins. 
Elle aimerait savoir combien de salariés 
employés à mi-temps aimeraient avoir 
une tâche complète.
Mme Bofferding se réjouit du fait qu’il y 
a plus de jeunes femmes que d’hommes 
parmi les salariés mais elle pense cepen-
dant que le pourcentage élevé de 
femmes dans la tranche d’âge des 60+ 
provient du fait que beaucoup de 
femmes doivent interrompre leurs car-
rières pour quelques années et doivent 
alors travailler plus longtemps pour arri-
ver à leur retraite.
Mme Bofferding pense que les conclu-
sions du rapport ne sont pas révolution-
naires et démontrent que la commune 
continue à avoir besoin d’une politique à 
l’égalité des chances. Elle se rallie en 
outre aux propos de M. Huss. Mme Bof-
ferding souligne à cet égard l’importance 
d’une initiative comme le Girls’ Day Boy’s 
Day et de la formation « Gender for 
Kids » pour le personnel des Maisons 
Relais.

Marc Baum (Déi Lénk) propose de 
remettre ce dossier à la commission du 
personnel.
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Les développements positifs dans ce 
domaine sont dus au fait que la com-
mune dispose depuis 13 ans d’un Service 
à l’égalité des chances. Il se rallie en 
outre aux propos de Mme Bofferding 
concernant le travail à mi-temps.

Daniel Codello (LSAP) se rallie aux 
propos de Mme Hildgen concernant le 
manque de candidats féminins pour cer-
tains postes. Il s’agit donc d’un déséqui-
libre mais non pas d’une discrimination.
M. Codello soutient l’idée de remettre ce 
rapport aux commissions compétentes.
Il confirme à Mme Hildgen que les 
hommes du personnel de nettoyage 
reçoivent la même formation que les 
femmes.
M. Codello se rallie aux propos de M. 
Huss concernant les stéréotypes sexo-
spécifiques.
Il explique qu’une enquête auprès du 
personnel est en train de déterminer 
combien de salariés employés à mi-
temps aimeraient avoir une tâche com-
plète.

5. Zone industrielle „Um 
Monkeler“: autorisation d’ester 
en justice à l’encontre de 
l’autorisation d’établissement 
délivrée pour la fabrique 
d’asphalte; décision

Vera Spautz (LSAP) explique que les 
communes de Schifflange, Mondercange 
et Esch veulent introduire un recours en 
annulation contre ce dossier puisque le 
projet n’est plus le même que celui avisé 
par les trois communes. En outre, le 
chantier a été fermé par la commune 
puisqu’on y a constaté des travaux qui 
n’avaient pas été autorisés.

Taina Bofferding (LSAP) explique que 
chaque conseiller a le devoir de réagir 
aux demandes et craintes de ceux qui les 
ont élus. Il n’est donc pas acceptable 
quand certains articles de journaux insi-
nuent qu’il s’agit de la lâcheté de la part 
des élus quand ceux-ci soutiennent les 
citoyens. Il n’est pas vrai non plus que les 
riverains de cette zone industrielle 
savaient ce qui les attendait; il ne faut 
pas oublier que la zone industrielle a 
beaucoup gagné en surface depuis que 
ces gens y habitent et qu’elle commence 
maintenant à leurs pourrir la vie.

Marc Baum (Déi Lénk) explique que 
son parti soutient le recours en annula-
tion puisque le projet ne respecte pas le 
PAG d’Esch et que l’on y travaille déjà 
sans autorisation. En outre, le fait que 

l’on a constaté des contaminations du sol 
sur le site annule la procédure commo-
do/incommodo, et le fait que l’on y a fait 
des travaux sans autorisation préalable 
annule l’arrêté.
M. Baum ne comprend pas, pourquoi le 
Ministère de l’économie a donné à bail 
ce terrain bien qu’il était évident que 
l’usine d’asphalte ne pourra créer qu’un 
minimum d’emplois. Son parti a posé 
cette même question à M. Gira qui a 
répondu que ce sont les lois du libre mar-
ché. Il est curieux de recevoir une telle 
réponse d’un secrétaire d’Etat vert.
M. Baum pense que l’Etat est respon-
sable de cette situation bloquée puisqu’il 
a omis jusqu’ici à présenter des plans sec-
toriels pour la planification régionale, ce 
qui empêche tout développement urbain 
d’une ville.
M. Baum pense que cette affaire 
démontre un important problème de 
démocratie. Les procédures commodo/
incommodo ne sont pas assez transpa-
rentes et les doléances des citoyens ne 
sont pas toujours prises au sérieux. Il rap-
pelle que la pétition signée par plus de 
1.000 citoyens reprenait 9 points mais 
que l’on n’a répondu qu’à deux de ces 
points. Toutes les communes concernées 
ont donné des avis négatifs et la seule 
excuse de M. Gira était qu’il ne faisait 
qu’appliquer les lois. Pour M. Baum cela 
est le point zéro de la politique. A quoi 
bon aller voter si le nouveau gou-
vernement reprend 1:1 les lois du gou-
vernement précédent?
M. Baum râle ensuite contre une lettre 
de lecteur au Tageblatt de M. Goebbels, 
qui débordait d’un côté d’une croyance 
fatigante et pubertaire dans le progrès et 
de l’autre d’un pessimisme culturel sénile. 
M. Baum pense que c’est un affront d’ac-
cuser la commune d’Esch d’hostilité envers 
l’industrie. Il rappelle à cet égard, que les 
mêmes personnes qui ont signé la pétition 
ont protesté il y a un an et demi contre la 
fermeture d’Arbed Schifflange.
La commune, quant à elle, a omis de 
faire une étude commodo/incommodo 
pour la zone d’activité « Um Monkeler » 
et une analyse d’impact de la circulation 
pour cet endroit. M. Baum refuse cepen-
dant le reproche du Ministère et du 
Mouvement Ecologique, que la com-
mune aurait dû faire des analyses concer-
nant la pollution de l’air et les nuisances 
sonores, puisque c’est le Ministère qui est 
responsable de l’octroi des autorisations 
dans ce domaine.
M. Baum répond au Mouvement Ecolo-
gique, qui avait dit que le développe-
ment urbain au Pudel n’aurait pas dû se 
faire, qu’Esch devra alors arrêter tout 
développement de son territoire.

Il n’est pas vrai non plus que les riverains 
de cette zone industrielle savaient ce qui 
les attendait; il ne faut pas oublier que la 
situation dans cette zone industrielle a 
dérapé depuis quelques années et que 
l’on y a installé des entreprises qui ne dis-
posaient même pas d’autorisations d’ex-
ploitations.
M. Baum recommande à l’Etat de ne pas 
investir 400.000.- € dans des feux de 
signalisations superflus mais de prévoir 
une connexion directe vers l’A4 ou l’A13.
Il regrette que les responsables dans 
cette affaire aient mis les gens devant des 
faits accomplis.
Son parti soutiendra le collège échevinal 
dans sa démarche en annulation de 
l’autorisation et encourage les citoyens à 
continuer leur lutte démocratique. M. 
Baum recommande à M. Gira de cesser 
de se croire sorti de la cuisse de Jupiter, 
mais de commencer à communiquer 
avec les citoyens.

Mike Hansen (LSAP) refuse l’allégation 
que les conseillers d’Esch se mettent en 
retrait au lieu de prendre des décisions 
impopulaires. Il se demande si ce ne sont 
pas ceux qui se couchent en permanence 
devant l’industrie qui sont les vrais 
lâches. M. Hansen rappelle que M. Goeb-
bels est également un inconditionnel de 
Monsanto et du « fracking » (hydrofrac-
turation). 
M. Hansen souligne qu’il est du devoir 
d’un représentant du peuple de soutenir 
ceux qui les ont élus. Les élus sont la 
seule ligne de défense des citoyens 
contre les riches lobbyistes de l’industrie.
M. Hansen regrette que le nouveau gou-
vernement se retranche derrière les lois 
de l’ancien gouvernement. Il ne croit pas 
que la nouvelle entreprise aura un impact 
positif sur l’économie, elle aura cepen-
dant un impact négatif sur l’environne-
ment et la qualité de vie des riverains.
M. Hansen craint que la façon de procé-
der peu démocrate du nouveau gou-
vernement ne laisse présager rien de bien 
en ce qui concerne la « sélectivité sociale ».
Il est d’avis que des feux rouges ne vont 
qu’augmenter la pollution par les 
camions et il propose d’investir cet 
argent plutôt dans une connexion directe 
aux autoroutes.
M. Hansen trouve risible que M. Gira ait 
essayé de responsabiliser les communes 
concernant les entreprises sans autorisa-
tions en insinuant que les communes 
auraient dû contrôler les autorisations 
commodo bien que de tels contrôles ne 
sont pas des compétences d’une com-
mune. Ces entreprises ont maintenant la 
possibilité de régler leurs affaires en toute 
tranquillité tandis que de simples com-
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merces sans autorisation seraient grave-
ment punis. M. Hansen ne comprend 
d’ailleurs pas pourquoi le Ministère prend 
rendez-vous avant de se rendre chez les 
entreprises pour effectuer des contrôles 
d’émission.
Il se demande pourquoi le terrain 
d’Arbed Schifflange a été reclassé en 
zone d’activité tandis que le Monkeler est 
resté une zone industrielle.
M. Hansen explique que M. Gira a dit 
que la décharge de Mondercange aurait 
besoin d’une nouvelle autorisation. Il se 
demande, si cette décharge n’a pas 
atteinte ses limites.
Il encourage les citoyens à continuer leur 
lutte contre ce projet.

Zénon Bernard (KPL) est d’avis que le 
fait que cette entreprise a travaillé sans 
autorisation, démontre la mentalité de 
ces gens. Il pense en outre que la façon 
de M. Gira, de mettre les gens devant un 
fait accompli, c’est se foutre de leurs 
gueules. Surtout si on sait qu’avant de 
devenir secrétaire d’Etat, M. Gira était 
président de l’initiative de pétition contre 
l’usine d’asphalte sur Monkeler. Ce sont 
ces exemples qui sont à l’origine de la 
lassitude des gens envers la politique et il 
s’agit là d’un développement inquiétant.
Il encourage les citoyens à continuer leur 
lutte contre ce projet et continuera à 
soutenir le collège échevinal dans cette 
affaire.

Georges Mischo (CSV) explique à quel 
point il est important de garantir la quali-
té de vie des riverains. Le fait qu’Esch est 
une ville industrielle n’est d’ailleurs pas 
un argument pour implanter chaque 
entreprise industrielle à Esch.

André Zwally (CSV) se rallie aux pro-
pos de M. Mischo.
Il est d’avis que lors de l’implantation 
d’une telle entreprise, les considérations 
économiques ne doivent pas prendre le 
dessus sur les considérations concernant 
la santé des riverains. Il pense en outre 
qu’il sera quasiment impossible de 
contrôler toutes les émissions provenant 
de cette usine.
M. Zwally explique qu’il y a 3 usines 
d’asphalte au Luxembourg et 11 dans un 
rayon de 100 km. Si on sait que ce sec-
teur prévoit pour 2014 une réduction de 
20 à 40%, on peut se poser des ques-
tions quant à la nécessité économique 
d’une telle usine.
M. Zwally regrette que la commission du 
développement urbain ait été fusionnée 
avec d’autres commissions ce qui a dilué 
son importance et il propose donc de lui 
redonner son autonomie. Il rappelle en 

outre son avis que le rond point prévu  
au carrefour rue de Luxembourg/bvd 
Grande-Duchesse Charlotte ne pourra 
pas fonctionner dû à la trop grande den-
sité du trafic à Lallange.
M. Zwally comprend les reproches du 
Mouvement Ecologique.
Il pense que l’attitude ambiante, que 
chaque usine polluante doit obligatoire-
ment être implantée au sud du pays doit 
changer une fois pour toutes, et il félicite 
les citoyens qui ont le courage de lutter 
contre ce nouveau projet.
M. Zwally pense en outre qu’Esch devrait 
avoir davantage de représentants à la 
Chambre des Députés.
Il propose d’élaborer au niveau national 
de nouveaux critères pour l’implantation 
d’usines polluantes dans notre pays.

Manuel Huss (Déi Gréng) explique 
qu’il s’agit d’un dossier très complexe qui 
engendre deux problèmes séparés, à 
savoir l’implantation de l’usine d’asphalte 
et la situation globale de la zone « Um 
Monkeler ». Il est du devoir d’une com-
mune de remettre en question chaque 
projet qui peut avoir une influence néga-
tive sur la qualité de vie de ses citoyens.
M. Huss pense cependant qu’il sera diffi-
cile et peut-être même contradictoire de 
vouloir interdire l’implantation d’une 
usine dans une zone industrielle. Il sou-
ligne en outre que la situation dans cette 
zone est depuis longtemps difficile pour 
les riverains.
M. Huss explique qu’une grande partie 
du trafic et de la pollution à cet endroit 
est due à la décharge dont profite sur-
tout la commune de Mondercange. Il 
aimerait savoir, si en contrepartie, la 
commune de Mondercange participe aux 
mesures contre la pollution.
M. Huss pense que la qualité de vie des 
citoyens devra devenir une priorité poli-
tique et il se réjouit à cet égard des 
mesures de M. Gira pour mettre de 
l’ordre au Monkeler. Il félicite M. Gira 
pour son courage lors de la réunion 
d’information et espère que d’autres 
représentants du gouvernement vont 
venir à Esch pour présenter leurs plans 
et projets. M. Huss regrette cependant 
que M. Schneider n’a pas pris la parole 
bien que c’était lui qui a offert le terrain 
à M. Lisé.

Vera Spautz (LSAP) souligne que les 
Eschois n’étaient jamais opposés aux 
industries lourdes et elle se rallie à cet 
égard aux propos de M. Baum concer-
nant les allégations de M. Goebbels et 
aux propos de M. Huss concernant le 
rôle de M. Schneider.
(Vote)

6. Dénomination d’une place au 
site « Heinzebierg »; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) propose 
de donner le nom de Place Pierre Ponath 
à la place devant l’entrée de la mine 
« Heinzebierg ». Pierre Ponath fut assassi-
né par les allemands pour avoir refusé de 
trahir le secret de la cache de deux 
réfractaires.

Théid Johanns (Déi Lénk) regrette 
que l’on ait dû attendre 70 ans pour 
dédier une rue à Pierre Ponath.
(Vote)

7. Questions de personnel; 
décision

Daniel Codello (LSAP) présente les 
questions de personnel.
(Votes)

8. Devis relatifs aux 
installations des terrains de 
football; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) propose 
des devis pour le centre de football Lank-
helz, le Stade Emile Mayrisch et le Stade 
de la Frontière.

Théid Johanns (Déi Lénk) aimerait 
savoir pourquoi on peut lire dans un 
quotidien que le centre de beach-volley 
se fera par le biais d’un PPP sans que le 
Conseil Communal ait été saisi.

Vera Spautz (LSAP) explique que l’ar-
ticle du quotidien ne reflète pas la réalité.

Georges Mischo (CSV) aimerait avoir 
des nouvelles concernant le projet Len-
tille Terres Rouges.

Zénon Bernard (KPL) pense que le 
collège échevinal devrait déjà tenir 
compte de l’augmentation de la TVA lors 
de l’élaboration de devis.

Henri Hinterscheid (LSAP) explique 
que le journaliste ne semble pas avoir 
compris ses propos. Il avait simplement 
dit que l’on voulait changer le projet du 
centre de beach-volley pour pouvoir l’uti-
liser pour différents sports.
M. Hinterscheid souligne que tout le 
monde approuve le projet Lentille Terres 
Rouges mais que celui-ci, comme il est 
de coutume avec les projets qui con-
cernent ArcelorMittal, n’avance plus.
(Vote)
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9. Relevés et rôles supplétifs; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente les rele-
vés et rôles supplétifs.
(Vote)

10. Subsides extraordinaires; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente la liste 
des subsides extraordinaires.
(Vote)

11. Commissions consultatives: 
modifications; décision

Vera Spautz (LSAP) présente les chan-
gements aux commissions consultatives.
(Vote)

12. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente 
les règlements de la circulation routière.
(Vote)



 GesoL – orientation professionnelle axée 
sur la santé

Vous 
• souhaitez développer une perspective de vie professionnelle et personnelle acceptable après une longue maladie et rééducation?
• souffrez d’une maladie chronique et vous devez vous réorienter professionnellement?
• voulez développer de nouveaux objectifs, retrouver confiance en vous et agir plus efficacement?
• devez préparer votre reconversion professionnelle en situation de reclassement 

Alors, notre séminaire «GesoL orientation professionnelle axé sur la santé» s’adresse à vous. 
Il se déroulera du 19.09. au 15.10. 2014 et il est ouvert à tout homme et toute femme inscrit 

à l’Agence pour le développement de l’emploi.

Nous
• vous proposons une approche personnelle et individualisée 
• abordons avec vous les sujets santé, performance et travail, tout en évaluant votre situation actuelle 
• vous donnons des informations sur des thèmes de la santé et nous développons une approche différente de la santé 
• développons avec vous des stratégies pour faire face au stress et aux défis spécifiques liés au travail et à la vie au quotidienne 
• discutons avec vous des sujets concernant le marché de l’emploi, des exigences professionnelles et des différents secteurs d’activité
• vous soutenons dans l’ébauche de nouvelles perspectives et dans la mise en place de solutions 
• abordons avec vous votre plan d’action par rapport à votre bilan de compétences en vue des options professionnelles réalistes 
• vous informons sur les possibilités de formation continue.

Vous êtes importants pour nous!

Vous
• travaillez intensivement en alternance en individuel et au sein de petits groupes soutenus par des conseillères professionnelles. 
 Vous profitez des échanges d’expériences et vous développez des perspectives et stratégies durable.

Si vous êtes intéressé(e)s, contactez-nous:

ZARABINA asbl.
Jemming Marcelle
17, rue Glesener
L-1631 Luxembourg
Tel.: 26 55 12 13 1 

Une préinscription serait un avantage, car le nombre de participants est limité.

Le séminaire «GesoL» est subventionné par le ministère du Travail et de l’Emploi.

www.esch.lu
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Den Escher Déierepark

Duerch schéin Erliefnesser an der Natur, déi 
een am Escher Déierepark onageschränkt 
kann hunn, well et en ëffentlëche Park ass, 
ouni Entrée, léiert een, d’Natur an d‘Déiere 
respektéieren. A genee dëse Respekt ass déi 
eenzeg Géigeleeschtung, déi erwaart gëtt. 
Nëmmen duerch Disziplin an de Respekt 
vun eise Visiteure vis-à-vis vun den Déieren 
a vum Site, ass ët fir eis méiglech, ee Fud-
derspender am Park ze hunn, wou zu all 
Zäit, all Mënsch sech gratis kann zerwéie-
ren. Dëse Fudderspender ass an der Entrée 
vum Park, op der rietser Säit, direkt nieft 
dem Hingerspillhaus. 

Am Escher Déierepark liewen ongeféier 100 
Déieren, dorënner si verschidde Wëldzor-
ten, wéi Damwëld, Mufflon, Routwëld an 
d’Wëllschwäin „René“. Awer och Hausdéie-
ren, wéi Highlander-Kéi, Heedschnucken, 
Geessen, Schof, Kanéngercher a verschidde 
Gefligel. Säit Enn vum leschte Joer hu mer 
souguer eng Wäschbierperch, wou ganz nei 
am Mäerz 2014 d’Wäschbierdamm „Tho-
runn“ agezunn ass. Dëse Projet ass reali-
séiert ginn duerch eng enk Zesummenaar-
becht mat der Fleegestatioun fir wëll Déiere 
vun Diddeleng

Fir d‘Zukunft schaffe mir weiderhin u méi 
Sëtzgeleeënheeten, Signalisatiounen an  un 
engem Projet „Escher Bauerenhaff“, deen 
op de Site integréiert soll ginn. Hei geet ët 
drëms, Déieren, déi um Bauerenhaff liewen, 

Nëmmen e puer Héischtemeter vum Stadskär vun Esch ewech, uewen um Bierg op engem Fleck vun 2 Ha, wéi d’Kiischt uewen um Kuch: 
den Escher Déierepark.
Am Joer 2012, fir säi 50. Gebuertsdag, huet den Escher Schäffen- a Gemengerot d’Chance genotzt, fir driwwer nozedenken, wat mat dësem 
Park an Zukunft soll ge  schéien. Am Zäitalter vun Telé a Videospiller, mussen d’Argumenter vun engem Déierepark besser sinn, wéi déi vum 
Canapé. 

Esch ass déi eenzeg Gemeng, déi Besëtzer 
vun esou engem Déierepark ass, an et ass 
d‘Zil vun der Renovatioun, dëse besonne-
gen Déieregaart a senger ganzer Form ze 
notzen: D’Natur spilleresch entdecken, 
seng Grenze kenneléieren, Déieren an 
d’Na tur spieren, erliewen a respektéieren.

Wéi dat geet? Duerch Spillgeräter um Site 
selwer, deels an de Perchen, kann een 
d‘Déiere vun alle Säite kucken. Seng Grenze 
kann ee kenneléieren, andeems den Tunnel 
engem vläicht déi éischte Kéier nach ze 
däischter ass, d’Gitterrouer ze géi, awer lues a 
lues kann een iwwert seng Grenzen eraus-
wuessen … well een ëmmer nees erëmkënnt. 
D‘Déieren an d’Natur kann ee spieren duerch 
Fidderung – all Nues spiert sech anescht un, 
all Schnëss gesäit anescht aus – an duerch 
Féierungen um „Heemelwee“, wou ee Schof, 
Geessen an de „Bambi“ kämmen, heemelen, 
a vu méi no kucke kann. 

Féierunge gi fir Gruppen ab 5 bis maxi -
mal 15 Persoune gemaach, vu méindes 
bis freides, op Umeldung: 
deierepark@villeesch.lu oder um 
Tel.: 547383-375.

Den „Heemelwee“  ass op fir de Public 
all Dënschdeg an Donneschdeg (ausser 
Feier deeg)  vun 14.00-16.00 Auer.
Visites guidées si méiglech op Ufro fir 
Gruppen (vun 5-15 Leit) vu Méindes bis 
Freides tëscht 10.00 an 16.00 Auer.

virzestellen a kennenzeléieren, an an enger 
zweeter Phase verschidden interaktiv Ate-
lieren unzebidden. 

D’Iddie sinn do,  an eist Zil bleift, dem Visi-
teur en eemolegt Erliefnis ze schenken.
 






